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Danes priloga

AktualnoAktualno
Spodnje Podravje �

Milijonski vložek 
v cesto Spuhlja–
Markovci–Zavrč 

�� Stran 2

V središčuV središču
Podravje, Slovenija �

Zakaj bi nujno 
potrebovali 
negovalne bolnišnice

�� Strani 8 in 9 

Spodnje Podravje �� Ministrstvo stroške jutranjega varstva pokriva samo za prvošolce

Država breme prelaga na občine, šole in staršeDržava breme prelaga na občine, šole in starše
Šole, predvsem pa starši, se srečujejo z vprašanjem zagotavljanja jutranjega varstva otrok. Ministrstvo za izobraževa-Šole, predvsem pa starši, se srečujejo z vprašanjem zagotavljanja jutranjega varstva otrok. Ministrstvo za izobraževa-
nje pokriva samo stroške varstva prvošolčkov, medtem ko so šole glede varstva otrok višjih razredov prepuščene same nje pokriva samo stroške varstva prvošolčkov, medtem ko so šole glede varstva otrok višjih razredov prepuščene same 
sebi. Starši in njihovi otroci so v neenakopravnem položaju, saj je na nekaterih šolah takšno varstvo brezplačno, druge sebi. Starši in njihovi otroci so v neenakopravnem položaju, saj je na nekaterih šolah takšno varstvo brezplačno, druge 
ga zaračunavajo, tretje ga sploh nimajo.                               Stran 3ga zaračunavajo, tretje ga sploh nimajo.                               Stran 3

Foto: ČG

Ormož Ormož ��

Poletni bazen Poletni bazen 
pridelal 22 pridelal 22 
tisočakov tisočakov 
izgubeizgube �� Stran 5 Stran 5

Perutnina Ptuj Perutnina Ptuj ��

Prihodki leta Prihodki leta 
2020 blizu 2020 blizu 
300 milijonov 300 milijonov 
evrovevrov �� Stran 7 Stran 7

Ptuj, torek, 5. oktobra 2021

Z GLASBO DO SRCA
Nedelja, 24. oktober 2021, ob 16.00

Športna dvorana Ljudski vrt na Ptuju
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„Glede na razmere in dejstvo, da 
je tudi letošnjo poletno turistično 
sezono močno zaznamovala epide-
mija in številni ukrepi, ki so spreme-

nili ustaljene turistične tokove, smo 
z letošnjo sezono zelo zadovoljni. V 
juniju, ko so se odprle vse turistič-
ne kapacitete, vključno z največjim 

ponudnikom Termami Ptuj, smo v 
primerjavi z lanskim letom zabele-
žili 63 % več prihodov in 66 % več 
prenočitev kot v lanskem letu. V 
juliju smo v primerjavi z letom prej 
zabeležili 36 % več prihodov in 13 % 
več prenočitev,“ je povedala Katja 
Ertl iz Zavoda za turizem Ptuj.

Avgusta se je pozitiven trend na-
daljeval, v primerjavi z letom 2020 
je bilo letos skoraj polovico več 
prihodov in za četrtino več noči-
tev. Ertlova je dejala, da so posebej 
veseli dejstva, da je Ptuj v avgustu 
tako po številu prihodov kot preno-
čitev presegli celo predkoronsko 
turistično leto 2019.

Večino gostov so sicer tudi v po-
letnih mesecih predstavljali domači 
gostje, velik delež seveda gre na 
račun vavčerjev oziroma turističnih 
bonov. 

Avgusta kar 60 % 
domačih gostov

Delež domačih gostov je tako 
kot lani tudi to leto izjemno velik. 
Številni Slovenci so letošnje pole-
tje izkoristili za obisk zanimivih kra-
jev v domovini. Junija so na Ptuju 
predstavljali dve tretjini prihodov, 
julija več kot polovico, avgusta  je 
bilo razmerje domači : tuji gostje 
60 : 40 %.

Kar se tiče tujih turistov, prevla-
dujejo Nemci, Poljaki, Čehi in Nizo-
zemci.

Zanimivo je tudi to, da domači 
turisti na Ptuju ostanejo dlje kot 
tuji. Medtem ko je bila povprečna 
doba bivanja slovenskih gostov 
avgusta letos tri dni, je slednja pri 
tujih gostih krajša, 1,8 dneva. „Med 
tujimi gosti, ki so se v avgustu pri 

nas zadržali več kot dva dni, izsto-
pajo Belgijci, Avstrijci in Nizozem-
ci,“ je statistične podatke predsta-
vila Ertlova.

Kakšna bo jesen?
Čeprav uradnih podatkov o 

obisku za september še ni, je bil 
glede na obisk TIC-a in poizvedo-
vanja pri ponudnikih tudi to z vi-
dika obiska Ptuja uspešen mesec. 
V jesenskih mesecih ob sloven-
skih gostih ponudniki računajo 
predvsem na nemške in avstrijske 
goste. „Turiste, ki pridejo na Ptuj, 

navdušujejo lepota in urejenost 
mesta, zgodovinska podoba in 
ohranjenost starega mestnega je-
dra ter neposredna bližina term in 
starega mestnega jedra. Epidemija 
je povzročila nekaj dodatnih ovir z 
vidika dostopnosti in raznolikosti 
turistične ponudbe mesta. Indivi-
dualni turisti namreč povprašujejo 
po storitvah, ki so na voljo v tistem 
trenutku in na licu mesta in se ne 
radi odločajo za vnaprejšnje rezer-
vacije,“ o zadovoljstvu turistov s 
ponudbo mesta pravijo na Zavodu 
za turizem Ptuj.

Dženana Kmetec

Kljub korona času so statistični podatki za to sezono za Ptuj zelo spodbudni. Porast števila turistov je v poletnih mesecih 
višji ne le v primerjavi z lanskim letom, pač pa tudi glede na leto 2019. Avgusta je bil namreč presežen celo obisk iz predko-
ronskega časa, pričakovano pa večino turistov predstavljajo domači gostje.

Ptuj � Nadpovprečno uspešno turistično poletje

Domači gostje radi obiščejo mesto Ptuj

Foto: ČG

Med tujimi gosti na Ptuju prevladujejo Nemci, Poljaki, Čehi in Nizozemci.

Obnova ceste je bila več kot 
nujna, na njej so bile na številnih 
mestih grbine in udarne jame. Te 
so sproti sanirali s krpicami asfal-
ta, a je šlo za rešitve na kratki rok. 
Dejstvo pa je, da je glavna cesta 
od Zavrča skozi občino Markovci 
in Spuhljo ter vse do Ptuja ena od 
najbolj obremenjenih regionalk, 
zelo je obremenjena (če ne celo 
preobremenjena) s tovornim pro-
metom. Težki tovornjaki, ki po njej 
vozijo drug za drugim in neprene-
homa, so na cestišču pustili svoj 
pečat.

Kot smo že poročali, država ces-
to obnavlja postopoma, sedaj sta 
na vrsti kraka v Markovcih in Zavr-
ču. Obnovo izvajata podjetji Asfalti 
Ptuj in Cestno podjetje Ptuj. Vodilni 
parter so Asfalti Ptuj, s katerim je 
DRSI sklenila izvajalsko pogodbo 
v vrednosti 970.000 evrov. Na raz-
pis za izvedbo del sta se prijavili še 
podjetji Pomgrad s ponudbo v viši-
ni milijon evrov in Gradnje Žveplan, 
ki je delo ponudilo za 1.149.000 
evrov.

Pred Zavrčem se obnavlja dobra 
dva kilometra dolg cestni odsek. 
„Predvideni so sanacija poškodb 
na vozišču, izvedba novih asfaltnih 
slojev in opornih zidov, ureditev 

odbojnih ograj, prometne opreme, 
signalizacije in ureditev bankin,“ 
so pojasnili na DRSI.

Odsek v Markovcih obnavljajo v 
dolžini 600 metrov. Dotrajane as-
faltne sloje so s cestišča že odstra-

nili, položili bodo nove plasti as-
falta, namestili prometno opremo 
in signalizacijo ter uredili bankine. 
„Dela bodo predvidoma končana 
do sredine oktobra,“ računajo na 
DRSI.

Zaradi del na cesti je promet ure-
jen izmenično enosmerno. V Zavr-
ču ga bodo usmerjali semaforji ali 
pa delavci ročno (z zastavicami), 
medtem ko promet v Markovcih 
usmerjajo samo semaforji.

Markovci, Zavrč � Milijon evrov za državno cesto

Krpanje lukenj in nov asfalt 
Direkcija RS za infrastrukturo (DRSI) je pred dnevi na glavni cesti med Spuhljo in Zavrčem odprla dve delovišči. Na obeh 
velja polovična zapora ceste, promet je urejen izmenično enosmerno. Medtem ko bodo dela v Markovcih predvidoma kon-
čali v roku 14 dni, bo obnova v Zavrču trajala do konca leta, saj gre tudi za daljši cestni krak.

Foto: ČG

Mozaik starega asfalta in asfaltnih krpic, ki so sestavljali zelo poškodovano vozišče pred Markovci, so izvajalci 
s ceste odstranili v minulem tednu. Dela na 600-metrskem odseku ceste bodo predvidoma končali do sredine 
meseca.

Ptuj, Markovci � O novi glavni cesti

Sestanka ni bilo od junija
Civilna iniciativa (CI) za izgradnjo ptujske obvoznice je 
na ministrstvo za okolje posredovala poziv za čimprej-
šnji termin naslednjega sestanka na temo gradnje bodo-
če glavne ceste med Markovci in Ptujem.

Foto: ČG

Opozorili so, da so od zadnjega sestanka minili že štirje meseci, 
čeprav je bil dogovor na zadnjem junijskem srečanju, da se naslednje 
zasedanje skliče julija. Predsednica CI za izgradnjo ptujske obvozni-
ce Sergeja Puppis Freebairn je poudarila, da z junijskega sestanka še 
tudi niso prejeli zapisnika. »CI poziva, da se čimprej določi nov termin 
sestanka delovne skupine in opozarja na dogovor z zadnjega sestanka, 
dne 3. junija 2021, da bo naslednje srečanje delovne skupine že v juliju 
2021, kar se ni zgodilo. Prav tako še nimamo zapisnika zadnjega sreča-
nja. Namen ustanovitve delovne skupine je bil, da se pospeši iskanje 
rešitev za tretji del trase glavne ceste Ptuj–Markovci, ne da delovna 
skupina zavira iskanje rešitev. V CI ne vidimo nobenih razlogov za to, 
da postopki stojijo, vendar trenutna situacija daje vtis, da je nekdo za-
devo “pospravil v predal”. Državni organi so dolžni peljati postopke 
naprej, kajti navezava nove glavne ceste, ki bo pripeljala iz Ormoža na 
obstoječo regionalno cesto Ptuj–Zavrč,za prebivalce ni niti kratkoroč-
no sprejemljiva.«

Puppisova je v pozivu navedla še podatek DRSI o obremenjenosti te 
ceste, in sicer 15.267 vozil na dan, od tega 2.044 lahkih in težkih tovor-
nih vozil. »Gre za eno najbolj obremenjenih cest v državi,« je poudarila 
vodja CI za izgradnjo ptujske obvoznice.

MZ

Kako bo s prireditvami to jesenKako bo s prireditvami to jesen
Na Zavodu za turizem Ptuj upajo, da bodo jesen in zimo lahko 

nemoteno organizirali in izvedli tradicionalne prireditve, kot so 
Martinovanje, Ptujska pravljica ... „Nadejamo se, da nam bodo 
epidemiološke razmere omogočale normalno izvedbo prireditev, 
ki predstavljajo pomembno popestritev dogajanja v starem 
mestnem jedru in hkrati dopolnjujejo turistično ponudbo mesta. 
Prav s tem razlogom bi jih želeli še bolj povezati in nadgraditi 
z lokalno kulinariko, vodenimi ogledi in kakovostno ponudbo 
izdelkov domače in umetnostne obrti ter otrokom in družinam 
prilagojenimi vsebinami,“ je poudarila Ertlova. Za zdaj je v 
polnem teku kovanje planov za izvedbo Martinovanja 2021.

Foto: ČG

Hostel Sonce: ogromno povpraševanja za čas koncertov
Iva Koželj iz hostla Sonce pravi, da so k dobremu obisku največ doprinesli turistični vavčerji, Slovenci so pri njih to poletje 

predstavljali 75 % vseh obiskovalcev. „Bilo bi smiselno, da država bone podeli tudi v prihodnje. Slovenci so res super gostje. Na 
Ptuju je večina obiska vezanih na ponudbo term, praktično vsi turisti jih obiščejo. Ostale znamenitosti si praviloma ogledajo v enem 
dnevu.“

Po tem, ko so celo poletje imeli praktično vse kapacitete skorajda redno stoodstotno polne, se je septembra stanje v hostlu Sonce 
umirilo, tudi rezervacij za naprej je manj. „Čeprav smo s poletjem zadovoljni, je dejstvo, da težko pozitivno posluješ, če normalno 
delaš le štiri mesece na leto. Kako bo jeseni in pozimi, ne vemo. Pomembna razlika med Ptujem in Primorsko ali Bledom je še, da 
nimamo tako navitih cen.“

Zanimivo je, da so imeli to poletje najbolj polne kapacitete v času dogodkov, ne le tradicionalnih festivalov, pač pa tudi različnih 
koncertov priljubljenih hrvaških in slovenskih glasbenikov. „Z boni so prenočevali mladi iz vse Slovenije, ki so prišli na Ptuj zgolj 
zaradi kakšnega koncerta. Če bi imeli še več kapacitet, bi jih še več lahko prodali,“ dodaja Koželjeva.

MZ
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Mnogi starši, ki se v zgodnjih jut-
ranjih urah odpravijo v oddaljene 
službe, se soočajo s težavo, kam 
z otroki. Toda to države očitno ne 
skrbi, saj po zakonu fi nancira samo 
jutranje varstvo prvošolčkov, ki se 
začne največ dve uri pred začet-
kom pouka, torej od 6.15. Po po-
datkih šolskega ministrstva v letoš-
njem šolskem letu jutranje varstvo 
za učence 1. razreda izvaja 438 
osnovnih šol (96 %). Na 18 osnov-
nih šolah tega varstva ne izvajajo, 
ker ni izraženih potreb oziroma je 
prijavljenih manj kot deset učen-
cev. Skupno je v jutranje varstvo 
vključenih 15.297 prvošolcev, ki so 
razdeljeni v 915 skupin.

Majhnega otroka ni 
moč samega pustiti 
doma

Težavo predstavlja izvajanje in 
fi nanciranje varstva učencev višjih 
razredov, kjer so šole, ponekod pa 
tudi starši, prepuščeni sami sebi. 
Treba je vedeti, da otrok, četudi 
ni prvošolec, ampak že leto ali dve 

starejši, ne more biti sam doma. 
Upravičeno se zastavlja vprašanje, 
zakaj otroci časa pred poukom ne 
bi mogli preživeti v šoli in ali je to 
res tako drago, da država, občine 
ter šole tega denarja ne bi mogle 
zagotoviti. Nekatere šole so jutra-
nje varstvo staršem že začele zara-
čunavati.

Na ministrstvu ne vedo, 
koliko šol zahteva 
plačilo varstva

»Za starejše otroke organizacija 
varstva ni obvezna in je v pristoj-
nosti šole, da se odloči, ali ga bo 
izvajala – in kako: enim ga plaču-
jejo občine, druge ga organizirajo 
tako, da je za starše brezplačno, 
tretje ga staršem zaračunavajo,« 
so pojasnili na šolskem ministrstvu, 
kjer podrobnejših podatkov o tej 
vsebini nimajo. Tako ne vedo, koli-
ko šol staršem zaračunava jutranje 
varstvo otrok. Pravijo pa, da so 
razlike med plačilom med šolami 
precejšnje ter da ceno šole dolo-
čijo same. »Ministrstvo v povezavi 

s plačevanjem jutranjega varstva 
za starejše učence nima posebnih 
priporočil. Podatkov o jutranjem 
varstvu v višjih razredih na ministr-
stvu ne zbiramo. Šole organizirajo 
jutranje varstvo iz odgovornosti do 
učencev, ki iz različnih razlogov pri-
dejo v šolo pred začetkom pouka,« 
gladko odgovarjajo in dodajajo, 
da sprememb glede fi nanciranja 
na področju jutranjega varstva ne 
predvidevajo.

»Drugo- in tretješolci še 
niso samostojni, država 
se spreneveda«

To je čisto sprenevedanje mini-
strstva oz. države, je kritična rav-
nateljica največje ptujske osnovne 
šole, OŠ Ljudski vrt, Tatjana Vau-
potič Zemljič: »Jutranje varstvo za 
učence 2. in 3. razreda je siva lisa. 
Ministrstvo tega ne prepozna kot 
potrebno, zato ga tudi ne plača. 
Bi pa bilo to nujno. Nekateri starši 
nimajo kam dati otroka ob šesti 
ali sedmi uri zjutraj, ti otroci pa še 
tudi niso dovolj samostojni.« Zdi 

se ji popolnoma nesprejemljivo, 
da bi to storitev morali zaračuna-
vati staršem. Ob tem je pojasnila, 
da kljub nefi nanciranju države to 
storitev v njihovi šoli tudi za učen-
ce višjih razredov izvajajo povsem 
brezplačno za starše (staršem je 
obračunan samo strošek zajtrka 
v višini 0,20 evra, in sicer za tiste, 
ki se prijavijo na zajtrk in pridejo v 
šolo do pol osmih). Pri kritju nasta-
lih stroškov si pomagajo, kot vedo 
in znajo. »Hvaležni smo MO Ptuj, da 
plača en del teh ur (5 ur na matični 
šoli in 5 ur na podružnici na teden), 
preostalo rešujemo nekaj z javni-
mi deli, nekaj kot neplačane ure 
strokovnih delavcev. Razumemo 
starše, da imajo zjutraj težave, saj 
učenci do 3. razreda še niso dovolj 
samostojni. Zato se z različnimi re-
šitvami trudimo kot šola iti staršem 
naproti in je jutranje varstvo za vse 
brezplačno,« je realna ravnateljica.

Od pol osmih se 
skupine hitro polnijo

Za učence prvih razredov je jut-
ranje varstvo organizirano od 6.10 
do 8.10, za učence drugih in tretjih 
razredov na matični šoli od 7.10 do 
8.10, na podružnici od 7. do 8. ure. 
Na vprašanje, kako je poskrbljeno 
za otroke, ki pridejo pred sedmo 
v šolo, pa zanje še ni organizirano 
jutranje varstvo, Vaupotič Zemlji-
čeva odgovarja, da šolo odprejo 
ob šestih ter da imajo pripravljene 
kotičke po oddelkih ali pa ti otroci 
počakajo v avli. Gre navadno za dva 
oz. tri otroke, ki potem počakajo na 
učiteljico, tako da so v varstvu od-
rasle osebe.

V skupini prvošolčkov so v jut-
ranje varstvo vključeni vsi otroci, 
v drugem in tretjem razredu je na 
centralni šoli do 7.30 po 20 učen-
cev, na podružnični po sedem. Po 
tej uri se skupine na obeh šolah hit-
ro polnijo.

OŠ Ormož: »Brez 
občinskega fi nanciranja 
ne bi šlo«

Tudi ravnatelj OŠ Ormož Ale-
ksander Šterman pravi, da šola 
poleg jutranjega varstva otrok za 
prvošolčke izvaja varstvo vozačev 
za ostale učence, te storitve star-
šem ne zaračunavajo. »Šolo obi-
skujejo otroci iz velikega in razveja-
nega šolskega okoliša. Posledično 
se veliko otrok v šolo vozi s starši 
ali šolskim avtobusom. Za učence 
zagotavljamo varstvo od 5.30 do 
8.15. V tem času izvajamo jutranje 
varstvo, varstvo vozačev in dežur-
stvo učiteljev. Jutranje varstvo od 
6.15 do 8.15 zagotavlja za učen-
ce prvega razreda ministrstvo. V 
preostalem času oz. za preostale 
skupine učencev izvajamo varstvo 
vozačev, ki ga fi nancira Občina Or-
mož (tudi popoldansko). Preostale 
ure, ki jih ne moremo fi nancirati iz 
omenjenih virov, izvedemo kot de-
žurstvo učiteljev v okviru drugega 
dela. V septembru smo realizirali 
340 ur, učitelji pa so izvedli 34 ur 
dežurstva.«

Monika Horvat
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Spodnje Podravje � Država jutranje varstvo plačuje samo za prvošolce

Šole lahko staršem varstvo tudi zaračunajo 
Šole, predvsem pa starši, se srečujejo z vprašanjem zagotavljanja jutranjega varstva otrok. Ministrstvo za izobraževanje 
pokriva samo stroške varstva prvošolčkov, pa še to dve uri pred začetkom pouka, medtem ko so šole glede varstva otrok 
višjih razredov prepuščene same sebi. Starši in njihovi otroci so v neenakopravnem položaju, saj je na nekaterih šolah 
takšno varstvo brezplačno, druge ga zaračunavajo, tretje ga sploh nimajo. 

Foto: ČG

Od skupno 373 učencev OŠ Ormož je k jutranjemu varstvu prijavljenih 42 prvošolcev in 136 učencev k varstvu 
vozačev. Ravnatelj Aleksander Šterman opozarja, da je v trenutnih razmerah ob veljavnih ukrepih organizacija 
jutranjega varstva še težje izvedljiva.

Podravje � Delovna sila odhaja čez mejo

Beg možganov
Na pobudo Ustanove dr. Antona Trstenjaka ob 30-letnici de-
lovanja so v državnem svetu pripravili javno razpravo o viso-
košolskem prostoru v navezavi z begom kadra in izvajanjem 
razvojnih projektov v severovzhodni Sloveniji. Po mnenju 
udeležencev je zajezitev "bega možganov" ključnega pomena 
ne le za razvoj te regije, temveč celotne države.

Foto: Dreamstime

Povod za razpravo je bil podatek, da ima severovzhodna Sloveni-
ja strahovit odliv izobražene delovne sile in pomanjkanje razvojnih 
projektov, je pojasnil predsednik upravnega odbora ustanove Dušan 
Gerlovič. Kot je ocenil, gre za zelo pomembno vprašanje, ki so ga junija 
obravnavali že na posvetu na Ptuju in zahteva čimprejšnje strukturne 
ter sistemske odgovore oziroma rešitve.

Ob tem je izpostavil podatek, da je bilo v letu 2020 iz vzhodne kohe-
zijske regije 16.000 prebivalcev Slovenije na delu v Avstriji, približno 
12.000 moških in 5.000 žensk, njihov strošek formalnega izobraževanja 
je Slovenijo stal ogromno denarja. Za osnovnošolsko in srednješolsko 
izobraževanje za te ljudi je dala Slovenija 1,35 milijarde evrov. »S tem 
podpiramo delovna mesta v sosednji državi,« je dejal.

Državni svetnik Mitja Gorenšček je opozoril, da problem "bega mo-
žganov", zlasti visoko sposobnega kadra, prepoznavamo v celotni Slo-
veniji. »Veliko mladih išče priložnost v drugih državah EU, pa tudi širše. 
Privabljajo jih večji izzivi, možnost hitrejšega napredovanja, ki temeljijo 
na rezultatih njihovega dela in znanja ter ne nazadnje boljše plačilo za 
opravljeno delo.« Po njegovem mnenju je alarmanten podatek, da se 
je v obdobju med 2011 in 2019 23.000 oseb z višješolsko ali visokošol-
sko izobrazbo iz Slovenije odselilo. V severovzhodni regiji je ta problem 
zaradi bližine Avstrije še izrazitejši, zato se v tem predelu soočajo s še 
intenzivnejšim "begom možganov" čez severno mejo, je poudaril. S 
spodbujanjem inovativnih razvojnih projektov bi mladim lahko poma-
gali pri uresničevanju njihovih lastnih razvojnih potencialov.

STA

Ptuj � Projekt urgentnega centra

Razpis za gradnjo 
Ministrstvo za zdravje je na portalu javnih naročil objavilo 
razpis, s katerim bodo izbrali izvajalca gradnje dolgo priča-
kovanega urgentnega centra v ptujski splošni bolnišnici.

Foto: ČG

Potencialni ponudniki lahko za dodatna pojasnila zaprosijo do 15. ok-
tobra, rok za oddajo ponudb se izteče 2. novembra, ko bodo ponudbe 
tudi odprli. Direktorica ptujske bolnišnice Anica Užmah je pojasnila, da 
se z razpisom išče izvajalca gradbenih del, pa tudi ponudnika dobave in 
montaže opreme. Razpis za dobavo medicinske opreme bo objavljen 
med gradnjo objekta.

Če bo šlo vse po načrtih in ne bo večjih zapletov pri razpisu, bi grad-
njo po besedah direktorice lahko začeli januarja. Glede na trenutno 
visoko rast cen gradbenih materialov in storitev se sicer boji, da bi bile 
ponudbe bistveno višje od ocenjene vrednosti projekta.

Zdravstveno ministrstvo je junija potrdilo še tretjo novelacijo investi-
cijskega programa, iz katere izhaja, da znaša ocenjena vrednost inve-
sticije 6,58 milijona evrov.

Finančna konstrukcija je zaprta, saj bo država iz proračuna zagoto-
vila 3,43 milijona evrov, skoraj milijon pa še iz naslova prodaje štirih 
zemljišč, dvanajstih stanovanj in garaže na območju bolnišnice. Ob tem 
bo bolnišnica sama dodala 1,55 milijona evrov, že nekaj časa pa na zače-
tek gradnje čaka tudi 300.000 evrov s strani občin Spodnjega Podravja 
in približno enaka vsota donacij regijskih podjetij.

STA

Foto: ČG

Ravnateljica OŠ Ljudski vrt Tatjana Vaupotič Zemljič je opozorila na čisto sprenevedanje države. Drugo- in tret-
ješolci še niso samostojni, zato bi tudi stroške njihovega jutranjega varstva morala pokriti država.
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Kako, če sploh organizirati pra-
znik, se je po mnenje k občinskim 

svetnikom obrnil župan Alojz 
Benko. V razpravi sta se izobliko-

vali dve ideji, in sicer da bi v več-
namenski dvorani organizirali pri-
reditev s kulturnim programom 
za omejeno število gostov ali pa 
v njej imeli razširjeno slavnostno 
sejo občinskega sveta. Prevladal 
je slednji predlog, svetniki so se 
na koncu strinjali z županom, da 
na sejo povabijo tudi predsedni-
ke vaških skupnosti in društev. 
»Povabili bi seveda tudi letošnje 
nagrajence, ki pa jih tokrat nima-
mo,« je zbrane presenetil Benko. 
»23. septembra je potekel razpis 
za občinske nagrajence, a nanj 
nismo prejeli niti enega samega 
predloga. Ne vem, zakaj in kako 
se je to lahko zgodilo, ampak tako 
je in letos v Trnovski vasi pač ne 
bomo podelili občinskih nagrad.«

Odločiti se je bilo treba tudi o 
datumu slavnostne seje. Trnovski 
praznik je namreč vezan na tradi-
cionalno bolfenško žegnanje, ki 
ga župnija sv. Bolfenka pripravi 

vsako zadnjo nedeljo v oktobru, 
osrednja slovesnost je običajno 
teden pred tem ali v soboto pred 
žegnanjem. Kot pred dvema leto-
ma, ko so v Trnovski vasi nazadnje 
praznovali svoj občinski dan, saj 
to lani zaradi epidemije ni bilo mo-
goče, bo tudi letos teden dni pred 
žegnanjem, natančneje v soboto, 
23. oktobra. 

Ali izdati glasilo Trnovski zvon 
ob občinskem prazniku ali pred 
božičem, je bila še ena od dilem. 
Zaradi pomanjkanja dogodkov 
je zdaj v že skoraj dveh covidnih 
letih izšlo manj številk kot pred 
epidemijo, urednica Trnovskega 
zvona in svetnica Andreja Krajnc 
pa je predlagala, da letos pripravi-
jo zadnjo številko sredi decembra, 
v njej pa pokrijejo tako občinski 
praznik kot božič in pregled čez 
celoletno delo občinske uprave in 
društev.

SD
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Dolgo pričakovana investicija ob-
nove ene zelo prometnih cest pod 
Panoramo je številne Ptujčane raz-
veselila. Občina je za to investicijo 
zagotovila nekaj manj kot sto tiso-
čakov, izbrani izvajalec je podjetje 
BM Asfalt. Za ta denar naj bi obno-
vili cesto in pločnik v skupni dolžini 
520 m. Obnovili bodo dotrajano 
vozišče, pločnik, odvodnjavanje in 
postavili avtobusno postajališče.

Ker gre za izjemno obremenjeno 
cesto, je na račun zapore in grad-
benih del kar nekaj nevšečnosti. 
To je namreč tudi šolska pot, ki jo 

uporabljajo tako šolarji, ki obiskuje-
jo OŠ Olge Meglič, kot srednješolci 
in dijaki, ki imajo prostore na Vičavi. 
Ozka cesta, razkopani pločniki in 
gruča pešcev vsekakor ne zagota-
vljajo optimalne prometne varnos-
ti. V času gradnje promet poteka iz-
menično enosmerno, postavljen je 
tudi semafor. Večji problem v času 
gradnje predstavlja zagotavljanje 
varnosti pešcev. 

Investicija bi sicer morala biti 
končana do ponedeljka, a kot so 
pojasnili na MO Ptuj, bodo dela za-
radi vremena nekoliko podaljšana. 

»Končana bodo v tem tednu, pred-
vidoma 7. ali 8. oktobra. Dela na te-
renu trenutno potekajo nemoteno, 
izvajalec je položil robnike, v tem 
tednu bodo asfaltirali pločnik in 
vozišče.«

Za kratek čas je ob samem za-
ključku investicije predvidena po-
polna zapora ceste zaradi asfalti-
ranja vozišča, obvoz bo urejen po 
Maistrovi ulici in Ulici Vide Alič. Bo 
pa to najbrž povzročilo kaj nekaj 
nejevolje, saj tudi na Maistrovi po-
tekajo gradbena dela. 

Dženana Kmetec
Foto: ČG

6. septembra so se začela gradbena dela na cesti na Vičavi, na delu od objekta nekdanje vojašnice (danes Intere) do trgovine. Pol kilometra dolg odsek naj bi bil po prvotno zastavljenem 
terminskem planu urejen do včeraj, a je bilo iz stanja na terenu že kar nekaj časa jasno, da bo načrt težko uresničljiv. Po zagotovilu občine naj bi gradnjo končali ta teden.

Ptuj, Vičava � Zastavljen terminski rok ni bil uresničljiv

Rok za obnovo ceste in pločnika podaljšali

Foto: SD 

Trnovski župan Alojz Benko je presenečen, da na razpis za letošnje občin-
ske nagrajence ni prispel niti en predlog.

Trnovska vas � Tudi letošnji praznik v okrnjeni obliki

Ker ni predlogov, ni nagrajencev
Konec oktobra v Trnovski vasi slavijo občinski praznik. Letošnji bo 23., a ga zaradi trenutne situacije ne bodo počastili z nobeno 
javno prireditvijo.

Videm � Kanalizacija Lancova vas

Gradijo 1,2 km omrežja
Občina Videm namerava v prihodnjih letih v naseljih ob Pol-
skavi, ki so na desni strani avtoceste proti Gruškovju, zgraditi 
kanalizacijski sistem. Prve metre kanalizacije so že položili, 
obenem pa na trasi zamenjali še vodovodne cevi, telekomuni-
kacijsko in energetsko infrastrukturo.

Foto: MZ

„V Lancovi vasi, do hišne številke 32, v tej fazi gradimo 1,2 kilometra 
kanalizacijskega omrežja. Zamenjali bomo tudi več kot pol kilometra 
azbestnih vodovodnih cevovodov, urejamo elektrovod, kabelsko in 
telekom omrežje,“ je pojasnil župan Branko Marinič in dodal, da bodo 
navedena dela veljala dobrih 570.000 evrov.

Gradnja kanalizacije za štiri vasi
Na videmski občini si intenzivno prizadevajo, da bi gradnjo kanali-

zacije v naseljih Lancova vas, Barislovci, Sela in Trnovec nadaljevali. 
Projekt za več vasi vodijo pod skupnim nazivom „Kanalizacija Lancova 
vas“. „S projektiranjem smo tako daleč, da gremo proti zaključni fazi 
z vsemi dovoljenji, pričakujemo gradbeno dovoljenje in pripravljamo 
dokumentacijo za vlogo za evropska sredstva. Država je napovedala, 
da bi lahko bil razpis za denar iz evropskih virov v jesenskem času. 
Če bi nam uspelo pridobiti sofi nancerski delež, bi v tem delu občine 
prihodnje leto začeli hkrati izvajati dve veliki investiciji, gradnjo kana-
lizacije in regulacijo struge Polskave za namen protipoplavne zaščite. 
Glavni kanalizacijski vod bi vgradili ob Polskavi, zato bi bilo racionalno, 
da obe investiciji izvajamo vzporedno,“ je povedal župan.

Ob Polskavi kolesarska steza
Prizadevanja za razvoj tega dela občine so usmerjena tudi v projekt 

gradnje kolesarske steze, ki bi prav tako tekla ob Polskavi. „Takšna 
je ideja,“ je dejal Marinič in o predvideni trasi kolesarske povezave 
dodal: „Povezali bi Ptujsko Goro, Lovrenc na Dravskem polju, Apače, 
naša naselja ob Polskavi, potem bi nadaljevali v smeri Tržca do gramo-
znice, kjer v prihodnje načrtujemo razvoj turistične dejavnosti. Od tam 
bi uredili navezavo na občino Markovci, kjer so kolesarske steze že ali 
še bodo zgrajene.“

Mojca Zemljarič

V prvi polovici tega leta je ob-
čina Hajdina realizirala 35 % plani-
ranih prihodkov, kar znaša dobra 
2 milijona evrov. Delež odhodkov 
je še nekoliko nižji, 23 %. V prvih 
šestih mesecih so namreč pora-
bili manj kot 1,5 milijona evrov, 
medtem ko je skupaj v tem letu 
načrtovano 6,4 milijona evrov od-
hodkov.

„Razlog je dejstvo, da bo v 
drugem polletju izvedena večina 
načrtovanih investicij. Birokratske 
zadeve smo uredili, vse teče po 
planu. Skušali bomo izvesti vse, 
kar je predvideno za letos. Neko-
liko nižja realizacija odhodkov je 
tudi posledica epidemije, zaradi 
katere se je izvajanje nekaterih 
projektov preneslo v drugo polo-
vico leta,“ je zatrdil Glažar.

Proračun občine Hajdina je si-
cer bil sprejet že junija lani, prvi re-
balans so potrjevali marca letos, 
mesec dni kasneje pa še drugo 
spremembo. Glede na prvotno 
planiran proračun so se povišali 
tako prihodki kot odhodki. Zelo 
verjetno je, da bo potreben še en 
rebalans. 

Sočasno bodo preverili tudi re-
alnost načrtovanih transfernih pri-
hodkov, predvidenih za posame-
zne investicije, in seveda realnost 
izvršitve planiranih naložb. „Če ne 
bo možno zagotoviti prihodkov v 
višini, ki bo omogočala normalno 
izvršitev proračuna za leto 2021, 
oziroma posamezni projekti ne 
bodo imeli pogojev za izvršitev, je 
treba pravočasno predlagati reba-
lans proračuna za leto 2021, tako 

da bo možno morebitne nereali-
zirane projekte pravočasno vklju-
čiti v proračun za naslednje leto,“ 

načrt dela v naslednjem obdobju 
pojasnjuje hajdinski župan. 

Dženana Kmetec

Foto: DK 

Župan Stanislav Glažar je občinske svetnike seznanil s poročilom o 
izvrševanju proračuna občine za obdobje januar–junij. 

Hajdina � Izvrševanje občinskega proračuna

Realizirali le četrtino odhodkov
„Tako kot vsako leto bo tudi tokrat večina investicij izvedenih v drugem polletju. Res je tudi, da je nekaj naložb zastalo oziroma 
se prenašajo zaradi epidemije. Dokumentacija je pripravljena, zdaj se začenjajo intenzivna dela na terenu,“ je ob seznanitvi sve-
tnikov s polletno realizacijo proračuna za leto 2021 dejal hajdinski župan Stanislav Glažar.
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Mestni bazen predstavlja dobro-
došlo osvežitev v vročih poletnih 
dneh, za marsikoga pa tudi edino, 
saj si dragih letovanj ne morejo 
privoščiti. Nedvomno gre za javni 
interes, toda ta stane, drago je 
še zlasti vzdrževanje. Bazeni, ki 
so odprti kakih devetdesetih dni 
v sezoni, pa še to samo ob lepem 
vremenu, niso dobičkonosni. Zara-
di tega vlagateljev oz. podnajemni-
kov tudi ne zanimajo.

Čeprav se je ormoško občinsko 
vodstvo trudilo, da bi se rešilo tega 
bremena in celo našlo najemni-
ka, je po dveh letih bazen spet na 
njihovih plečih. Zdaj že nekdanji 
najemnik, domači podjetnik Franc 
Škorjanec, je po lanski, že drugi 
neuspešni sezoni, ko mu je poslo-
vanje še dodatno otežila korona, 
dokončno obupal. Kopališče je 

nato prevzel v upravljanje občinski 
Zavod za turizem, kulturo in šport. 

Javni interes, ki stane
Čeprav je letno kopališče prijet-

na ponudba za občane, pa ta po 
drugi strani (precej) stane. Občina 
in upravniki glede poslovanja nika-
kor ne pridejo na zeleno vejo. Niz-
ke cene vstopnic ne pokrivajo viso-
kih stroškov vzdrževanja. Letošnjo 
sezono so v grobem zaključili z 
dobrih 22.000 evrov izgube. Pri-
hodki iz naslova prodanih vstopnic 
so znašali 19.000 evrov, odhodki 
okoli 41.800 evrov. Toda ta rezul-
tat ne prikazuje povsem realne sli-
ke, saj v znesek niso všteti stroški 
dela režijskega obrata in delavcev, 
zaposlenih na zavodu, za namene 
bazena. Prav tako poslovni rezul-
tat ne vključuje investicijskega 

vložka občine, ki se od leta do leta 
razlikuje, odvisno od potreb. Ta je 
v letošnjem letu znašal dodatnih 
13.000 evrov. Največji strošek je 
bila krmilna tehnika (elektronika) 
za uravnavanje vrednosti pH in klo-
ra v višini 7.400 evrov.

Izgube v preteklosti
Lansko in predlansko sezono je 

bazen vzel v najem Škorjanec, pred 
tem ga je upravljala ormoška komu-
nala. Poslovni rezultati kažejo, da 
je bila čista izguba v letu 2016 oko-
li 33.700 evrov (od tega je pokrila 
občina Ormož 29.300 evrov, preos-
tanek 4.400 pa središka občina), v 
letu 2017 nekaj več kot 32.500 evrov 
(Ormož: 28.300 evrov, Središče: 
4.200 evrov) ter v letu 2018 37.500 
evrov (Ormož: 32.600 evrov, Sre-
dišče: 4.900 evrov). 

Do leta 2019 je izgubo bazena v 
13-odsotnem deležu pokrivala so-
sednja, središka občina, ki pa je po-
tem prav zaradi vsakoletnih izgub 
izstopila iz solastništva. 

Ob tem je treba pojasniti, da 
rezultati preteklega poslovanja z 
letošnjimi niso povsem primerlji-
vi zaradi že omenjenega manjka 
stroškov dela na eni ter na drugi 
strani obračunanega davka (DDV) 
na izgubo, ki je vključen v pretekli 
rezultat poslovanja, ko je bazen še 
upravljala komunala.

Dotrajana strojna in 
elektro oprema

Že pred novo sezono bazena pa 
bodo potrebna investicijska vlaga-
nja. »Težave se lahko pojavijo, če 
ne bomo za naslednje leto uredili/
zamenjali dotrajane bazenske teh-

nike (strojne in elektro inštalacije). 
Strojna in elektro oprema letnega 
kopališča je namreč dotrajana, 
zato jo bo treba zamenjati, če ho-
čemo poslovati po zakonskih do-
ločilih. Zbiramo ponudbe, da lahko 

predlagamo lastnici, ki so za nas-
lednje leto najnujnejša vlaganja za 
varno kopanje naših uporabnic in 
uporabnikov,« je pojasnil direktor 
zavoda za turizem Andrej Vršič.

Monika Horvat 
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Dodatna zaposlitev na račun bazenov
Kljub rdečim številkam so z letošnjo sezono v zavodu za 

turizem zadovoljni. »Letošnja kopalna sezona je bila uspešna. 
Imeli smo dobre cene za naše uporabnike in kopališče je bilo 
urejeno, kar so nam priznali mnogi kopalci, ki so se radi vračali. 
Prodali smo skoraj 7.000 vstopnic, na kar smo ponosni. Največ 
se je prodalo popoldanskih kart za  osnovnošolce in odrasle,« je 
dejal direktor zavoda Andrej Vršič in dodal, da so dogajanje na 
bazenu popestrili z dvema dogodkoma, napihnjenim gradom in 
urejenim travnatim igriščem za odbojko. 

Prevzem tako letnega kot zimskega bazena je prinesel tudi 
dodatno zaposlitev na Zavodu za turizem. »Na novo smo za 
nedoločen čas zaposlili upravljavca športne infrastrukture 
(reševalec iz vode), ki sedaj že dela na zimskem bazenu, kajti 
plavalni tečaji so se že začeli. Imeli smo pogodbo z zunanjim 
podjetjem za enega reševalca iz vode, tako da sta pokrila celotno 
kopalno sezono, ki je bila od 19. 6. do 5. 9. 2021. Imeli smo 67 
kopalnih dni. Ena zaposlena iz Zavoda je delala na blagajni, 
uporabili smo tudi študentsko pomoč. To pomeni, da sta vedno 
delali dve osebi – reševalec iz vode in prodajalka vstopnic. Vsakih 
14 dni je zunanji izvajalec opravil merjenje vrednosti kopalne 
vode. Okolico je urejal občinski režijski obrat,« je še pojasnil 
Vršič.

Ormoško kopališče, ki ga je letos v upravljanje prevzel občinski Zavod za turizem, kulturo in šport, je pridelal dobrih 22.000 
evrov poslovne izgube. Poleg tega je občina namenila še več kot 13.000 evrov za investicijska vlaganja.

Ormož � Kolikšno izgubo je pridelal poletni bazen

Za kopališče iz občinske malhe 35.000 evrov

Foto: MH

Ormoško letno kopališče je za domačine nedvomno priljubljena lokacija za preživljanje prostega časa med poletnimi počitnicami. A po drugi strani bazen 
občini prinaša nemalo stroškov.

Foto: Radio Ptuj

Direktor Zavoda za turizem, kulturo in šport občine Ormož Andrej Vršič

rmoško letno kopališče je za domačine nedvomno pr

Vsakdo, ki je v zadnjih mesecih 
karkoli gradil, obnavljal ali urejal, 
ve, da je obrtnike tako rekoč ne-
mogoče dobiti, če že, pa so se 
cene njihovih storitev pognale 
v nebo, saj so višje za od 20 do 
30 odstotkov. Gradbinci si kljub 
temu lahko delo dobesedno izbi-
rajo.

Sveta Trojica sicer nima takšnih 
težav z iskanjem izvajalcev, imajo 
pa v tem trenutku v teku kar ne-
kaj investicij, ki so se podražile. 
Tako je z obnovo razstavišča v avli 
Kulturnega doma Sveta Trojica, ki 
bo zdaj stala 108.000 evrov zaradi 
višjih cen materialov in tudi zaradi 
nepredvidenih del, kot je stropna 
sanacija. Župan David Klobasa je 
povedal, da je bil strop nad avlo 
oziroma novimi sanitarijami ob 
njej tako dotrajan, da bi se lahko 
tla stanovalki, ki živi v gornji etaži, 
kmalu udrla pod nogami.

Trojiška promenada 
»zrasla« za 26 
odstotkov

Več bo treba plačati tudi za 
tako imenovano Trojiško pro-
menado, za celostno ureditev 
ceste, ki vodi mimo Trojiškega 
jezera proti središču Svete Troji-
ce, za katero so popolno zaporo 
za promet podaljšali do sredine 
oktobra. Kot je znano, prome-
nada vključuje ureditev cestišča, 
odvodnjavanja, pločnika in javne 
razsvetljave, stala bo 360.000 
evrov. »Investicija se je res pod-
ražila za 26 odstotkov, a nanjo 
čakamo že leta, zato mislim, da 
bo vredna tega denarja, saj bo v 
ponos naše občine in bo povsem 
spremenila vhod vanjo,« je prepri-
čan Klobasa.

Jasmino Trojner je na seji ob-
činskega sveta zanimalo, čemu 

je namenjeno novo zadolževanje 
občine. V obrazložitvi rebalansa 
namreč piše, da se lahko obči-
na v letu 2021 zadolži do višine 
220.000 evrov. »Gre izključno za 
investicije oziroma načrtovane 
projekte, kot so omenjena pro-
menada, pa avla, tu je še projek-
tna dokumentacija za novi vrtec, 
tu so projekti iz Moje pobude. 
Kljub podražitvam želimo izpe-
ljati dane obljube, kar pa brez 
zadolžitve ne bo mogoče. Kakšna 
bo višina kredita, bomo vedeli, 
ko bomo tako daleč,« je pojasnil 
župan.

Za vrtec sredstva 
države in Eko-sklada

Spomnimo, da jim je pri Sveti 
Trojici uspelo z razpisom šolskega 
ministrstva od države pridobiti ne-
kaj manj kot 1,2 milijona evrov za 
2,2 milijona evrov vredno gradnjo 

novega vrtca ob Trojiškem jezeru. 
800.000 evrov si obetajo od Eko-
-sklada, saj bo vrtec energetsko 
skoraj povsem samozadosten in 
zelo unikaten z zeleno pohodno 
streho, kar pomeni, da bo mo-
rala občina zagotoviti približno 
230.000 evrov. Klobasa računa, da 
bi do konca leta že pridobili grad-
beno dovoljenje, gradnjo začeli pri-
hodnje leto, prve otroke pa v novi 
vrtec sprejeli leta 2023.

Proračun pa je bilo treba urav-
nati tudi zaradi projekta obnove 
samostanskega stopnišča. Mini-
strstvo za kulturo je v začetku leta 
objavilo razpis za sanacijo najbolj 
ogroženih in najpomembnejših 
kulturnih spomenikov, ki jih bo 
v letih 2021 in 2022 sofi nancirala 
država, nanj pa se je za sofi nanci-
ranje nujnih obnovitvenih del na 
zunanjosti trojiške cerkve prijavil 
tudi frančiškanski samostan Sveta 
Trojica.

Prestavljena obnova 
kipov

Ker gre za najpomembnejši kul-
turni spomenik v občini, mu je ob-
činska uprava pomagala tako pri 
pripravi dokumentacije, prijavi na 
razpis kot tudi pri aktiviranju stro-
kovnjakov spomeniškega varstva, 
statike in arhitekture. Razpis je bil 
razdeljen v dva sklopa: v prvem bo 
ministrstvo sofi nanciralo obnovit-
vena dela za ohranjanje nepremič-
nih spomenikov in njihovih delov, 
v drugem pa konservatorsko-
-restavratorske posege na delih 
nepremičnih spomenikov in stav-
bni dediščini. Pri Sveti Trojici so se 

prijavili na oba sklopa. »V okviru 
sklopa 1 smo prijavili sanacijo sto-
pnic do cerkve in opornih zidov, v 
sklopu 2 pa restavriranje kipov na 
cerkvenem pročelju. Oba sta bila 
rešena pozitivno, a smo se odločili, 
da damo prednost obnovi stopnic. 
Smo namreč v precejšnjem krču 
zaradi organizacije dela. Za več 
projektov hkrati imamo enega iz-
vajalca, zato vseh del ne bi mogli 
izvesti v pogodbenih rokih in smo 
obnovo kipov prestavili. Za sana-
cijo stopnišča dobimo od države 
100.000 evrov, torej polovico inve-
sticije, preostanek si bomo razdelili 
na tri dele, in sicer med samostan, 
frančiškansko provinco in občino.«

Senka Dreu 

Trojiški svetniki so na svoji zadnji seji sprejeli drugi rebalans proračuna, ki so ga narekovale zlasti zvišane cene gradbenih 
materialov.

Sveta Trojica � Otežene investicije zaradi podražitve gradbenih materialov 

Zadolževanje za dokončanje začetega

Foto: SD

S pomočjo države in Eko-sklada bodo pri Sveti Trojici obnovili stopnišče 
romarske cerkve.
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Zaradi pozebe je potomka najstarejše trte na svetu letos slabo 
obrodila, imela je le 12 grozdov, veliko boljša letina je bila v obeh vi-
nogradih, kjer so nabrali okrog 1.500 kg grozdja. Z letošnjim vinskim 
letnikom bodo lahko napolnili več kot 1.000 steklenic mestnega vina 
– civisa. Skupna trgatev modre kavčine treh občin, MO Ptuj, Vidma 
in Destrnika, naj bi dala letos toliko pridelka modre kavčine, da bodo 
z njo lahko napolnili 66 steklenic po 0,375 litra. Tako bo kletar Rudi 
Potrč, ki že tri leta kletari s skupno pridelano količino potomke najsta-
rejše trte na svetu, lahko v letu 2022 županom teh občin izročil po 22 
steklenic modre kavčine.

Letnik renskega rizlinga eden boljših
Vinogradniki in vinarji so že vajeni, da je vsak letnik specifi čen. Tudi 

letošnji je spet takšen. Potomka najstarejše trte na svetu je med najob-
čutljivejšimi na spomladanske pozebe, zato je letos manj obrodila. Bo 
pa toliko bolj izjemna kakovost. Renski rizling, ki kraljuje pod gradom, 
je čudovito obrodil in bo letošnji letnik eden boljših v zadnjih letih. Na 
začetku novega vinogradniškega in vinarskega leta na to namreč ni 
kazalo. Čudovita jesen je omogočila dobro dozorevanje grozdja, ki bo 
dalo odlično vino. Brez skrbi in nege trsov novega odličnega vinskega 
letnika ne bi bilo. Andrej Rebernišek se je še posebej zahvalil članom 
Društva vinogradnikov in sadjarjem Osrednje Slovenske gorice, ki so 
skrbeli za to, da je bil vinograd obdelan, zasadili so ga pred dobrimi 25 
leti. Zahvalil se je tudi MO Ptuj za podporo pri tem. Mestni vinograd 
povezuje vse, ki so povezani z vinogradništvom in vinarstvom ter tudi 
prijatelje iz partnerskega mesta Burghausen, kjer so Ptujčani tamkaj-
šnji mestni vinograd s sivim pinotom zasadili leta 2000.

Za dobrodošlico poskrbeli ptujski dijaki
Trgatev na Ptuju 2021 priča, da razmišljamo resno in da si obeta-

mo od vinogradništva in vinarstva lepšo prihodnost, čeprav vedno ni 
tako. „V Združenju slovenskega reda vitezov vina vedno opozarjamo 
tudi na pomanjkljivosti in slabosti, ki se dogajajo na tem področju. 
Slovenija je čudovita dežela, ki združuje tako različne dejavnosti na 
področju turizma, vinarstva in vinogradništva, da je tudi to lahko ena 
izmed resnih gospodarskih dejavnosti,“ je poudaril Vladimir Korošec, 
član Združenja slovenskega reda vitezov vina, omizja Ptuj-Ormož. Tudi 
prvi legat Evropskega reda vitezov vina legature Maribor – Podravje 
Venčeslav Senekovič je izpostavil prizadevanja za to, da bi bilo vino-
gradništvo bolj cenjeno in spoštovano.

Za dobrodošlico in pogostitev na letošnji trgatvi so poskrbeli tudi 
dijaki Šole za ekonomijo, turizem in kmetijstvo Ptuj. Berači so lahko 
uživali v odlični vinski kapljici iz mestnega vinograda, ki jo je donego-
val Andrej Rebernišek. Za dobro vzdušje so poskrbeli ljudski godci iz 
Kicarja.

Mestna trgatev 2021 je tako v najstarejše slovensko mesto prinesla 
še en lep dan združenja in povezovanja.

MG
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Žita za zrnje so rasla na dobrih 
98.000 hektarjih, zelena krma z 
njiv na 55.000, industrijske rastline 
na 11.600, korenovke in gomolj-
nice pa na slabih 3.000 hektarjih 
njiv. Malo manj kot v letu poprej 
je bilo pšenice, precej več površin, 
kar 35 odstotkov, pa so kmetje le-
tos namenili piri. Na 23 odstotkov 
manj njivah sta rasli tudi rž in sorži-
ca, poleg pšenice in pire prav tako 
pomembni krušni žiti.

Prevladuje koruza za 
zrnje

Med krmnimi žiti je prevladova-
la koruza za zrnje, s katero je bilo 
letos posejanih pet odstotkov več 
ali 41.657 hektarjev oziroma skoraj 
24 odstotkov vseh kmetijskih ob-
delovalnih površin. Nekaj manj so 
kmetje posejali ječmena in tritika-
le, precej več pa ovsa, in sicer je ra-
sel na 1.195 hektarjih njiv ali na 48 
odstotkov večji površini kot lani. 
Z izjemo sladkorne pese, s katero 
je bilo posejanih 12 odstotkov več 
njiv, so vse ostale vrste korenovk 
in gomoljnic rasle na manjših povr-
šinah; krompir so pridelali na 2.734 
hektarjih, kar je za sedem odstot-
kov manj kot v 2020. Pridelava 
oljnic je ostala na približno enaki 
ravni kot lani, je pa bilo letos za 
tri odstotke več hmeljišč; hmelj so 
namreč pridelali na 1.535 hektarjih.

Kakšna pa je letošnja letina? 
Po začasnih podatkih slovenske-
ga statističnega urada je pridelek 
pšenice, našega najpomembnejše-
ga krušnega žita, dober in je tehtal 
152.390 ton, kar je za 14 odstotkov 

več od desetletnega povprečja. 
So pa slabo rodile skoraj vse vrste 
krompirja. Zgodnjega krompirja je 
bilo tako skoraj za četrtino manj 
kot lani, poznega pa celo za 27 od-
stotkov manj. 

Sadja je le za vzorec
Po prvih ocenah naj bi kmetje 

pospravili približno 12 odstotkov 
manj koruze za zrnje in 22 odstot-
kov manj tiste za silažo. Povpreč-
ni pričakovani pridelek koruze za 
zrnje naj bi bil 9,1 tone na hektar, 
kar je skoraj dve toni manj na hek-
tar kot lani, a še vedno za sedem 
odstotkov več od desetletnega 

povprečja. Silažne koruze naj bi 
pospravili 1.137.415 ton; pričako-
vani povprečni pridelek naj bi bil 
41,9 tone na hektar, kar je prav 
tako za sedem odstotkov manj od 
desetletnega povprečja. Ker so je 
posejali na manj površinah, pa še 
obrodila je slabše, je bil pridelek 
oljne ogrščice za 19 odstotkov 
manjši, za prav toliko pa je večji 
izplen sončnic, kar predstavlja tudi 
22 odstotkov več od povprečja v 
zadnjih desetih letih. 

Zagotovo pa si želijo letošnjo 
sezono čimprej pozabiti sadjarji. 
Več dni oziroma noči ponavlja-
joča se spomladanska pozeba je 
namreč njihov pridelek zmanjšala 

na minimum. Marelic so nabrali le 
13 odstotkov lanske letine, pri če-
šnjah je bilo še slabše, saj jih je bilo 
91 odstotkov maj kot v letu poprej, 
torej dejansko zgolj za vzorec. Naj-
slabša v zadnjih treh desetletjih 
pa je bila letos nedvomno letina 
breskev in nektarin, za polovico 
manjša je bila tudi bera ameriških 
borovnic. Čeprav so jo jagode v 
primerjavi z drugim sadjem bo-
lje odnesle, je njihov izkupiček še 
zmeraj krepko slabši od povpreč-
nega, natančneje je bilo pobranih 
34 odstotkov manj jagod kot v 
zadnjih desetih letih.

Senka Dreu

Foto: SD

Po prvih ocenah naj bi kmetje letos pospravili 22 odstotkov manj silažne koruze kot lani.

Slovenija � Kmetje obdelujejo približno enake površine kot lani

Krompirja za četrtino manj kot lani
Po začasnih podatkih državnih statistikov so slovenski kmetje letos obdelovali 175.349 hektarjev njiv, kar je podobno kot 
v letu 2020.

Ptuj � Trgatev na Ptuju 2021

Za lepšo prihodnost vinogradništva
Zadnji septembrski dan je bilo na grajskem hribu še posebej 
živahno. Zbrali so se berači grozdja na grajskem dvorišču, 
v mestnem in župnijskem vinogradu. Na grajskem dvorišču 
rastejo: modra kavčina – žametna črnina, ranfol in rumeni 
rivček (zierfandler), v mestnem in župnijskem vinogradu pa 
renski rizling.

Foto: Črtomir Goznik

Rudi Potrč, Nuška Gajšek in Andrej Rebernišek pred začetkom trgatve 
modre kavčine na grajskem dvorišču. Letos je zaradi pozebe slabo obro-
dila, le 12 grozdov so odrezali.

Foto: Črtomir Goznik

V mestnem in župnijskem vinogradu je renski rizling letos dobro obro-
dil. Pridelek bo zadostoval za polnitev več kot 1.000 steklenic mestnega 
vina – civisa. 

»Z razraščanjem invazivnih 
tujerodnih rastlin se spreminja 
struktura habitata, kar vpliva na 
domorodne živali, spremenita se 
lahko kroženje snovi ter kemizem 
tal. V zadnjih letih se invazivne 
rastline širijo tudi v gozdovih, še 
posebej na vrzelih v gozdu, ki so 
nastale zaradi vremenskih ujm ali 
poseka. V gostih sestojih invazivk 
ne morejo vzkliti niti mlada dreve-
sa, zato je pomlajevanje (narav-
no nadomeščanje starih dreves) 
v takem gozdu zelo okrnjeno,« 
je poudarila biologinja Jana Kus 
Veenvliet, ustanoviteljica zavoda 
Symbiosis.

Večina invazivnih tujerodnih 
rastlin je k nam prišla kot okrasne 
rastline. Širijo se lahko s semeni, 
nekatere raznašajo ptice in veter. 
Pri širjenju mnogih vrst je aktivno 
pomagal človek, bodisi s preme-
ščanjem zemljine, v kateri so bila 
prisotna semena ali podzemni deli 
rastlin, bodisi z odlaganjem obre-
zanih vej v naravo.

Prav v poznopoletnem in je-
senskem obdobju so številne tuje-
rodne invazivke zelo opazne in se 
pogosto najbolj zavemo njihove 
prisotnosti. Številne opuščene 

travniške površine so v tem ob-
dobju zaradi razrasle kanadske in 
orjaške zlate rozge obarvane pov-
sem rumeno. Na prvi pogled so si-
cer te rastline lepe, tudi prinesene 
so bile k nam kot okrasne rastline. 
A če pogledamo v tak sestoj, vidi-
mo, da je pestrost rastlinskih vrst 
povsem osiromašena. Takšna ob-
močja je zelo težko revitalizirati.

Z vprašanjem, kako ukrepati 
proti invazivnim tujerodnim vr-
stam, so se v zavodu Symbiosis 
ukvarjali v okviru projekta Life 
Artemis. Predlagali so številne 
rešitve za uveljavitev sistema zgo-
dnjega obveščanja in hitrega od-
zivanja. »Področje obvladovanja 
tujerodnih vrst v Sloveniji še ni sis-
temsko urejeno. Zato odstranje-
vanja potekajo lokalno, na manj-
ših območjih, običajno tam, kjer 
so za to zagotovljena projektna 
sredstva. Tujerodne rastline zati-
ramo na različne načine. Enoletne 
lahko pulimo, trajnice običajno 
izkopavamo. Manjša drevesa lah-
ko izruvamo, večja običajno ob-
ročkamo. To pomeni, da na deblu 
odstranimo pas skorje in s tem 
povzročimo postopno sušenje 
drevesa. Nekatera drevesa (na 

primer veliki pajesen) namreč po 
poseku bujno odganjajo iz ostan-
kov korenin in jih ne moremo kar 

preprosto požagati,« je poudarila 
Jana Kus Veenvliet.

Sara Štrk

Foto: Gov.si, Nejc Jogan

Japonski dresnik izloča toksične snovi za avtohtone rastline, s čimer jim 
preprečuje rast, medtem pa se sam bohoti.

Slovenija � Tujerodne invazivke »dušijo« domorodne vrste

Težko je omejiti njihovo širjenje
Invazivne tujerodne rastlinske vrste so vse hujša težava. S širjenjem odvzemajo prostor domorodnim vrstam in siromašijo pest-
rost rastlinskih vrst.
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Prve megavatne ure električne 
energije je Drava dala že pred sto-
letjem. Leta 1918 so reko z izgra-
dnjo hidroelektrarne Fala prvič 
zajezili in začeli proizvajati elek-
triko. V naslednjih desetletjih so 
na Dravi zgradili še sedem velikih 
hidroelektrarn, zadnja med njimi 
je bila forminska, ki je začela obra-
tovati leta 1978. Elektrarne so 
najprej poslovale kot samostoj-
ne enote, potem so se združile v 
eno podjetje. Danes pod okriljem 
DEM obratuje osem velikih hidro-
elektrarn, pet malih in štiri sonč-
ne, proizvedejo pa skoraj četrtino 
vse slovenske električne energije. 
Zadnjih 20 let so DEM del skupine 
HSE (Holdinga slovenskih elek-
trarn).

Sonce, veter, 
geotermija …

„Četudi po letih obstoja in de-
lovanja nismo najmlajši, smo še 
vedno polni energije in načrtov 
za prihodnost. Ker je reka Drava 
energetsko izkoriščena, snujemo 
nove projekte za izkoriščanje dru-
gih obnovljivih virov za proizvo-
dnjo električne energije. Trendi 
nakazujejo potrebo po doseganju 
zanesljive in varne oskrbe z ele-
ktrično energijo na stroškovno 
učinkovit način. 

Tudi v prihodnje bomo redno 
vzdrževali, obnavljali in nadgra-
jevali obstoječe elektrarne ter 
ohranjali energetski potencial 
akumulacijskih jezer hidroelek-

trarn na reki Dravi. Proizvodnjo 
usmerjamo tudi v izrabo drugih 
obnovljivih virov: sonca, vetra in 
geotermalne energije. Načrtuje-
mo namestitev hranilnikov elek-
trične energije in črpalne hidroe-
lektrarne. Zavedamo se zavez, ki 
jih je glede prehoda v nizkoogljič-
no družbo dala država, obenem 
se zavedamo odgovornosti gle-
de varne, zanesljive in zadostne 
proizvodnje električne energije 
do sedanjih in do prihodnjih ge-
neracij,“ so ob jubileju povedali 
v DEM.

Donacija mladinskemu 
domu

Direktor Andrej Tumpej je med 
drugim poudaril, da se v družbi 
zavedajo, da v okolje in skupnosti 
veliko vlagajo, a tudi veliko prej-
mejo. „Naši cilji na vseh področ-
jih, od vzdrževanja in nadgradnje 
osnovne dejavnosti do okoljske 
in družbene odgovornosti, so vi-
soko postavljeni. Prepričani smo, 
da so uresničljivi.“

DEM so 70-letnico poslovanja 
zaznamovale z razstavo, ki so jo 

postavile na trgu Leona Štuklja v 
Mariboru. Na ogled bo do konca 
meseca, naslov razstave je Drava, 
reka, velika kot življenje – Zgodo-
vina in pomen Dravskih elektrarn 
Maribor za regijo in državo.

Družba je jubilej zaznamovala 
še z eno lepo gesto – Mladinske-
mu domu Maribor, kjer živijo otro-
ci in mladostniki, ki imajo čustvene 
in vedenjske težave ter iz različnih 
razlogov ne morejo živeti s starši v 
matičnih družinah, so namenili do-
nacijo v višini 10.000 evrov.

MZ

Foto: ČG

V obdobju od leta 1951 do danes so dravske elektrarne oddale v omrežje skoraj 150.000 gigavatnih ur električne 
energije, s čimer bi v današnjem času zadostile porabo vseh slovenskih gospodinjstev za obdobje 43 let.

Podravje � 70 let Dravskih elektrarn Maribor

Eden ključnih stebrov energetike
Dravske elektrarne Maribor (DEM), ki predstavljajo enega izmed ključnih stebrov slovenske energetike, letos zaznamujejo 70 let 
poslovanja. Kot rojstni dan družbe DEM je zapisan 1. oktober 1951.

Ormož � Prihod podjetja Carthago

Za zdaj vse po načrtu
Podjetje Carthago nadaljuje postopke za gradnjo težko priča-
kovanega obrata v Ormožu.

Foto: MH

Velik reklamni transparent na zemljišču tik ob edinem semaforiziranem 
križišču v Ormožu najavlja nov proizvodni obrat podjetja Carthago.

Po tem, ko je Ormož šokiralo zaprtje največjega tamkajšnjega de-
lodajalca, italijanske skupine Safi lo, zaradi česar je službo izgubilo več 
kot 500 delavcev, Ormožanom veliko upanja dajejo načrti Carthaga. 
Kot je znano, namerava nemški proizvajalec avtodomov, ki v svojem 
slovenskem podjetju v Odrancih zaposluje več kot 800 sodelavcev, 
proizvodnjo širiti v Ormož. Po besedah direktorice slovenske družbe 
Sandre Županec odkupi zemljišč in priprave na gradnjo ormoškega 
obrata potekajo po načrtih. Računajo, da bo za začetek gradnje vse 
nared tam okrog novega leta.

Obrat naj bi stal v bližini Lidla. Za nakup nekaj čez deset hektarjev 
zemljišč je Carthago z občino Ormož že pred časom sklenil dogovor. 
Gradnje proizvodnih prostorov se nameravajo lotiti v dveh fazah. V 
prvi načrtujejo zaposlitev od 300 do 400 ljudi, po dokončani drugi naj 
bi številka narasla na 500 do 600 zaposlenih. Prvo fazo, ki je ocenjena 
na 25 milijonov evrov, želijo zaključiti konec prihodnjega leta, druga 
faza je predvidena v obdobju treh do štirih let. Zagon proizvodnje na-
črtujejo v začetku leta 2023, v okviru prve faze se planira proizvodnja 
v obsegu 3.000 vozil.

V Ormožu načrtujejo predelavo kombi-vozil v počitniška vozila 
(tako imenovani van), medtem ko v Odrancih ostaja, kot je sedaj, pro-
izvodnja avtodomov. Spomnimo še, da se je Carthago sicer sprva zani-
mal za odkup prostorov Safi la, a brez uspeha. Italijanski lastniki so na-
mreč kasneje prostore prodali logističnemu podjetju Znass Transport.

MH 

Kot je dejal Šišić, je bilo za skupi-
no leto 2020 posebno, specifi čno in 
dinamično, saj je zahtevalo veliko 
prilagajanj novonastalim razme-
ram znotraj družbe in znotraj po-
slovnih procesov, zaradi česar so 
morali marsikatero aktivnost izva-
jati drugače, kot so to počeli prej.

Perutninska skupina s skoraj 
3.900 zaposlenimi je lani dobiček 
pred amortizacijo in obrestmi 
(EBITDA) v višini dobrih 47 milijo-

nov evrov povečala za sedem od-
stotkov, čisti dobiček pa je znašal 
dobrih 31 milijonov evrov. Kljub iz-
rednim razmeram zaradi epidemije 
so spet dodatno zaposlovali in delo 
zagotovili 190 novim sodelavcem.

Na ravni slovenske družbe, ki za-
posluje 1.900 ljudi, so lani dosegli 
podobne prihodke od prodaje kot 
leto prej, in sicer v višini 177 milijo-
nov evrov. Najbolj, za dobrih 1500 
ton, so povečali prodajo perutnin-

skih izdelkov, pri tem pa dosegli 
rekorden dobiček EBITDA v višini 
27 milijonov evrov, tako da je za 
kar 4,8 milijona evrov presegel 
predlanskega. Čisti dobiček je zna-
šal 18,5 milijona evrov.

Proizvodnja tekla 
nemoteno

Epidemija je tudi njim prinesla iz-
ziv zagotavljanja ustreznega in var-
nega delovnega okolja za zaposle-

ne, je pa jim uspelo krizo premagati 
brez večje škode. "Ponosni smo, da 
proizvodnje nismo ustavili niti za 
en dan in da nam je uspelo dostavi-
ti vsak kilogram naročenega blaga. 
Ob tem smo reorganizirali svoje de-
javnosti in prilagodili portfelj izdel-
kov glede na spremenjene navade 
potrošnikov," je dodal prvi mož 
skupine, ki je lani 68 odstotkov pri-
hodkov ustvarila na tujih trgih.

Poslovni model skupine sicer 
sloni na večinskem deležu prodaje 
v trgovskih sistemih in na močnih 
lastnih prepoznanih blagovnih 
znamkah. Trgovinska prodaja, ki 
ni bila tako prizadeta, prevladuje 
predvsem na njihovih domicilnih tr-
gih, kjer imajo integrirane proizvo-
dne zmogljivosti, torej v Sloveniji, 
Bosni in Hercegovini, Srbiji in na 
Hrvaškem.

Ob tem Perutnina svoje izdelke 
prodaja tudi na več kot 20 izvoznih 
trgov, kjer večino prodaje ustvarijo 
v segmentu gostinstva. Ker se je ta 
panoga v času pandemije v večini 
držav v Evropi in po svetu skoraj 
povsem ustavila, so se skušali čim 
prej prilagoditi razmeram in za pro-
dajo izdelkov poiskati druge kana-
le, ki so bili v času pandemije bolj 
živahni.

Lastne blagovne 
znamke so pomemben 
temelj

Njihov pomemben steber so 
lastne blagovne znamke, ki so jim v 
negotovih časih potrošniki bolj za-
upali. Najbolj prepoznavna znamka 
Poli je lani zabeležila rast tako ko-
ličinskega kot vrednostnega tržne-
ga deleža na vseh štirih domicilnih 
trgih, prav tako tudi znamka Perut-
nina Ptuj v kategoriji svežega mesa. 
Zaradi tega so tudi v kriznih razme-
rah z nekajodstotno rastjo ohranili 
stabilno prodajo na enaki ravni kot 
leto prej.

Nadaljevali so izvajanje investi-
cijskega ciklusa in za investicije 
namenili 88 odstotkov več kot leto 
prej, saj so zanje porabili 21,6 mili-
jona evrov. V Sloveniji so v Mesni 
industriji Ptuj uspešno posodobili 
tehnologijo v klavnici in zagotovili 
povečanje zmogljivosti, izboljša-

nje delovnih pogojev in izboljšanje 
dobrega počutja živali. Začeli so 
tudi projekt za izgradnjo nove čis-
tilne naprave za odpadne vode.

Tudi na Hrvaškem so povečali 
proizvodne zmogljivosti, v Bosni 
in Hercegovini pa končali dva večja 
investicijska projekta, in sicer prav 
tako za povečanje proizvodnih 
zmogljivosti in novo čistilno napra-
vo za odpadne vode. Največjo na-
ložb so z gradnjo novih farm izvedli 
v Srbiji. S pridobitvijo kompleksa 
farm bo nadzor proizvodnje broj-
lerjev poslej v njihovih rokah.

Načrte za letošnje leto so prila-
godili trenutnim razmeram. Kljub 
pandemiji in njenemu vplivu po be-
sedah generalnega direktorja osta-
jajo optimistični in računajo, da bo 
poslovanje ostalo stabilno. Načrtu-
jejo, da bodo vse investicijske aktiv-
nosti pripeljale do še večje prodaje 
in pozitivnih poslovnih rezultatov.

STA

Foto: ČG

Kljub epidemiji so v lanskem letu v Perutnini Ptuj poslovali stabilno. Proizvodnja ni zastala za niti en sam dan.

Za Perutnino Ptuj je leto, polno izzivov, ki pa so jih večinoma uspešno prelevili v priložnosti, je v letnem poročilu o lan-
skem poslovanju med drugim zapisal generalni direktor ptujske družbe Enver Šišić. Na ravni skupine so leto končali z 
294 milijonov evrov prihodkov, kar glede na leto prej predstavlja triodsotno rast.

Ptuj � Perutnina Ptuj lani z rastjo prodaje, prihodki znašali 294 milijonov evrov 

Ustvarili 18,5 milijona evrov čistega dobička

Foto: ČG

Znamka Poli je lani zabeležila rast tako količinskega kot vrednostnega tr-
žnega deleža
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„Pacientov s traheostomo ne 
sprejemamo, ker jim ne moremo 
zagotavljati ustrezne zdravstvene 
nege in oskrbe 24 ur. Zavedamo 
se dejstva, da velikokrat ravno 
tovrstni pacienti zasedajo akutno 
potrebne intenzivne postelje, a 
domovi za starejše ne moremo biti 
rešitev, še posebej ob dejstvu, da 
nam ZSSS za takšnega stanovalca 
nameni le 18 evrov na dan,“ je pou-

darila Vesna Šiplič Horvat, direkto-
rica DU Ptuj.

Tako domovi kot bolnišnice so v 
primeru pacientov, ki potrebujejo 
posebno nego, v nezavidljivem 
položaju, v še težjem pa seveda 
pacienti sami in njihovi svojci. Pro-
blem še zdaleč ni le ptujski, pač ga 
bo več kot očitno treba rešiti na 
sistemski ravni. „Z Domom upo-
kojencev sicer dobro sodelujemo, 

premeščanje oseb, ki potrebujejo 
posebno nego (najpogosteje so 
to bolniki s traheostomo), pa je 
težko ali nemogoče že kar nekaj 
časa. Nameščanje takih bolnikov 
v domove sistemsko ni urejeno, 
s Poklicnimi kompetencami za 
zdravstveno nego v 2019 se je ta 
problem še poglobil. Nego takih 
bolnikov lahko izvaja samo diplo-
mirana medicinska sestra, čemu 

Dom upokojencev (DU) Ptuj je v zadnjem času zavračal vse prošnje ptujske bol-
nego, denimo s traheostomo (odprtino za dihanje v vratu). Ti v bolnišnici zaseda-
pa zatrjujejo, da za njihovo oskrbo nimajo dovolj kadra.

Ptuj, Podravje � Kam sodijo pacienti, ki potrebujejo posebno nego: v bolnišnice 

Ko za hudo bolnega 

Foto: ČG 

Domovi upokojencev bolnikov, ki potrebujejo posebno zdravstveno nego, ne sprejemajo.

"Poleg anonimne, žaljive in 
agresivne komunikacije je vse 
več neposrednih in osebnih ver-
balnih napadov in groženj, gro-
ženj s fi zičnim nasiljem pa tudi fi -
zičnih napadov ter poškodovanja 
opreme in prostorov zavodov," 
opozarjajo v zbornici.

Poudarjajo, da so pogosto 
vzroki za konfl ikte, grožnje in 
nasilje stiske ljudi, njihov strah 
in neznanje, a to ni opravičilo za 
nesprejemljivo ravnanje. Pred-
sednica zbornice Monika Ažman 

ob tem opominja na ničelno tole-
ranco do nasilja nad zaposlenimi 
v zdravstveni in babiški negi, ne 
glede na vzroke. "Osnovni nače-
li dela izvajalcev zdravstvene in 
babiške nege sta etični kodeks 
in profesionalna komunikacija 
in tak odnos si zaposleni želimo 
tudi od pacientov," je poudarila 
Ažmanova.

Pozivom se pridružuje tudi 
Zdravniška zbornica Slovenije, 
kjer opozarjajo, da zdravstveno 
okolje predstavlja delo z ljudmi 

in da so konfl ikti v tem okolju 
štirikrat pogostejši kot drugje. 
"Nasilje v zdravstvenem okolju je 
nedobrodošlo in ima negativne 
posledice za vse udeležene, zato 
je naš cilj pravočasno prepozna-
vanje in uspešno preprečevanje 
izbruhov nasilja," sporočajo z 
zdravniške zbornice.

V zbornici zdravstvene nege 
zavode pozivajo, da se na poja-
ve vsakršnega nasilja takoj od-
zovejo in nemudoma sprejmejo 
konkretna in natančna navodila, 
kako naj zaposleni ravnajo ob 
soočenju z nasilno komunikaci-
jo. Njihov cilj je povečanje eno-
tnosti zaposlenih v odzivu na 
primere nasilja, pa tudi varnosti, 
pripadnosti in skupne odgovor-
nosti vseh zaposlenih v zavodih. 
"Zbornica je zato v okviru delov-
ne skupine za nenasilje v zdra-
vstveni in babiški negi pripravila 
predlog navodil, ki jih lahko zavo-
di uporabijo pri oblikovanju svo-
jih internih protokolov."

STA

Slovenija � Še eden od davkov korona krize

Vse več žaljive komunikacije pacientov
Zbornica zdravstvene in babiške nege Slovenije opozarja na vse več žaljive, agresivne 
in ogrožajoče komunikacije pacientov in njihovih svojcev, ki se ne strinjajo z epidemi-
ološkimi ukrepi.

Foto: Bobo

Zbornica zdravstvene in socialno varstvene zavode poziva, da ob primerih 
nasilja ukrepajo.

Ustavno sodišče je prejelo 
približno 250 pobud sindikatov 
in posameznikov iz državne upra-
ve, ki so vladni odlok izpodbijale. 
Varuhi pravnega reda so pobudi 
sindikatov prikimali in izvajanje 
spornega 10. a člena omenjenega 
odloka zadržali. Javni uslužbenci 
lahko zaenkrat v službo še vedno 
prihajajo ob izpolnjevanju pogo-
ja PCT in ne zgolj PC, kot je to z 
odlokom v sredini septembra 
odredila vlada. V petek so sicer 
številni državni uslužbenci ostali 
doma, večinoma so koristili nadu-
re, vzeli dopust ali so bili odsotni 
iz zdravstvenih razlogov. Kjer je 
to mogoče, so organizirali delo 
od doma.

Vlada je sicer ustavnemu sodi-
šču predlagala zavrnitev predlo-
gov za presojo, saj naj bi ta imela 
»škodljive posledice za življenje, 

zdravje ter zdravo in varno delov-
no okolje, ki bi jih povzročilo ne-
izvrševanje izpodbijane ureditve 
pogoja cepljenosti ali prebolev-
nosti v državni upravi, bistveno 
večje od pavšalno zatrjevanih 
škodljivih posledic za zaposlene v 
državni upravi«.

Generalni sekretar sindikata 
Pergam Jakob Počivavšek, ki 
vodi pogajalsko skupino sindika-
tov javnega sektorja, je medtem 
dejal, da je uvedba pogoja PC za 
državno upravo »arbitraren in 
nesorazmeren ukrep, ki postavlja 
javne uslužbence v neenak polo-
žaj in povsem po nepotrebnem 
vnaša veliko nemira in nezado-
voljstva med velik del ne le zapo-
slenih v državni upravi, temveč 
tudi širše«. »Hkrati spravlja v sti-
sko tako delavce kot tudi deloda-
jalce oziroma njihove predstoj-

nike. Tudi zato, ker o uvedenih 
ukrepih ni bilo izvedeno nobeno 
posvetovanje s sindikati oziroma 
pridobljeno njihovo mnenje,« je 
zapisal.

Minister za javno upravo Bo-
štjan Koritnik je dejal, da odloči-
tev ustavnega sodišča obžaluje, a 
jo bo spoštoval. Napovedal je, da 
pogoj PC v državni upravi še ne 
bo veljal, pač pa bo od zaposlenih 
kot doslej zahtevan pogoj prebo-
leli, cepljeni, testirani (PCT). »Naj 
pri tem opozorim, da gre pri od-
ločitvi ustavnega sodišča zgolj za 
začasno zadržanje in ne razvelja-
vitev,« je poudaril in izpostavil, 
da se posameznik proti korona-
virusu cepi zaradi sebe, svojih 
bližnjih in širše solidarnosti, ne 
pa »zaradi Boštjana Koritnika ali 
Janeza Poklukarja«.

LT, MZ

Podravje � Ustavno sodišče zadržalo odlok o pogoju PC

Za državne uslužbence še naprej velja PCT
V petek bi moral v veljavo stopiti vladni odlok, ki za zaposlene v ožji državni upravi 
predpisuje pogoj prebolevnosti ali cepljenosti (PC), vendar ga je ustavno sodišče v če-
trtek zadržalo.

Foto: UAP

Zaposleni v policiji, vojski, na ministrstvih in v drugih državnih organih, ki niso prebolevniki ali cepljeni, so v 
petek večinoma izostali z dela; koristili so nadure, vzeli dopust  ali so bili odsotni iz zdravstvenih razlogov.

V mnogih zdravstvenih domo-
vih po državi se soočajo s kad-
rovsko podhranjenostjo. Na kro-
nične težave glede pomanjkanja 
kadra že več let opozarjajo tudi v 
ZD Ormož, kjer pa se situacija pos-

topoma izboljšuje. Stiska je bila še 
pred kratkim posebej huda na po-
dročju pediatrije, kjer so bili pred 
dvema letoma primorani celo 
ponovno aktivirati nekdanjega 
sodelavca, že upokojenega pedi-

atra, da 1.800 otrok iz UE Ormož 
ne bi ostalo brez zdravnika. Marca 
letos je upokojenega pediatra na-
domestila specialistka pediatrije, 
ki pa ima daleč preveč vpisanih pa-
cientov. Edino pediatrinjo v ormo-

V Zdravstvenem domu (ZD) Ormož postopoma rešujejo kadrovsko podhranjenost, 
ki jih je pestila več let. Pridobili so kar nekaj mladih okrepitev, še posebej na po-
dročju družinske medicine, kjer se zdravniki – ironično – glede na prezasedenost 
družinskih ambulant drugod po državi sedaj srečujejo s premalo opredeljenimi 
pacienti.

Ormož � Kadrovsko stisko v zdravstvenem domu postopoma odpravljajo

Pridobili zdravnike, ti imajo 

Foto: osebni arhiv

»Gre za težave na sistemski ravni na področju fi nanciranja. Dogaja se namreč, da zdravniki z visoko glavarino, ki 
imajo praviloma koncesijo, nimajo težnje glede zmanjšanja števila opredeljenih pacientov zaradi fi nanciranja,« je 
poglaviten razlog za premalo opredeljenih pacientov pri mladih zdravnikih pojasnila direktorica ZD Ormož Vlasta 
Zupanič Domajnko.
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nišnice za sprejem pacientov, ki potrebujejo posebno 
jo prepotrebne kapacitete intenzivne nege, v domovih 

ali domove 

človeka ni prostora ...
Slovenske gorice � Lekarniške kvote

Trnovske gredo v Lenart
Približno 1.400 prebivalcev, kolikor jih šteje občina Trnovska 
vas, je ravno dovolj, da bo Lenart dobil soglasje za odprtje 
druge lekarne.

Foto: SD

Trnovska vas je Lenartu priskrbela manjkajoče kvote za odprtje nove 
lekarne v industrijski coni.

Dosedanja lekarna pri Zdravstvenem domu Lenart ostaja, drugo pa 
bi Lekarne Maribor uredile v novem trgovskem centru v lenarški indu-
strijski coni. »Zaradi povečanega števila prebivalcev v mestu Lenart in 
občinah, ki gravitirajo nanj, se zadnje čase kaže vse večja potreba po 
dodatnih lekarniških storitvah, pri čemer je svojo vlogo odigrala tudi 
epidemiološka situacija, ki terja posebne ukrepe v tej smeri. Zato smo 
začeli z aktivnostmi za ustanovitev nove lekarne Lekarn Maribor,« je 
razložil lenarški župan Janez Kramberger.

Premalo založene majhne lekarne
»Za dve lekarni moramo skladno z določili zakona o lekarniški de-

javnosti zagotoviti število 12.000 prebivalcev, česar mesto Lenart do 
danes ni doseglo. Potrebujemo torej kvote še kakšne okoliške občine, 
zato smo se obrnili na Trnovsko vas.«

Čeprav občina Trnovska vas spada pod ptujsko upravno enoto in 
večina prebivalcev od nekdaj bolj gravitira na Ptuj, pa to ne velja za vsa 
naselja enako. Poleg tega Trnovska vas vse večkrat sodeluje v slove-
njegoriških projektih, ki jih vodita Razvojna agencija Slovenske gorice 
ali Las Ovtar Slovenskih goric. »Veliko naših občanov dela v Lenartu ali 
se dnevno vozi skozenj, zato menim, da je tudi za nas dobro, če imajo 
v Lenartu dobro založene lekarne, ki nudijo vse potrebne lekarniške 
storitve,« je dejal trnovski župan Alojz Benko.

»Iz izkušenj z Destrnika vemo, da manjše lekarne niso dovolj založe-
ne, zato v njih takoj ne dobiš želenih zdravil, ampak jih morajo pogos-
to naročiti, kar pomeni, če nočemo nanje čakati, se moramo odpeljati 
na Ptuj ali v Lenart. Prošnjo za predajo kvot so pred časom sicer že 
dobili tudi iz Svete Trojice, a smo jo zavrnili, saj gre spet za manjšo 
lekarno, našim ljudem pa tudi ni ob poti.«

V Trnovski vasi je še dolgo ne bo
Svetnik Drago Pukšič se je s predlogom strinjal: »Zraven lekarne je 

zdravstveni dom z urgentno službo, številni naši ljudje že zdaj koris-
tijo te storitve in imajo v Lenartu svoje zdravnike. Mi pa verjetno v 
Trnovski vasi tudi še dolgo ne bomo imeli lekarne.«

Kaj izdaja sklepa o gravitaciji prebivalcev občine Trnovska vas na 
novoustanovljeno lekarno v Lenartu pomeni za občane, je zanimalo 
Andrejo Krajnc. »Do kdaj velja takšna predaja kvot? Mislim za primer, 
da bi lekarno odpirali v občini.«

Da odgovora o roku veljavnosti takšnega sklepa sicer ne pozna, ji 
je odgovoril Benko, je pa prepričan, da v Trnovski vasi nikdar ne bodo 
izpolnili pogoja za odprtje svoje lekarne. »Ptuj je dovolj velik, da kvot 
sosednjih občin ne potrebuje, z novo lenarško pa bodo pridobili tudi 
naši ljudje, saj bodo imeli na izbiro lekarne v obeh mestih.«

Senka Dreu

škem zdravstvenem domu bi lah-
ko razbremenili prihodnje leto, ko 
konča specializacijo še ena specia-
lizantka s področja pediatrije, ki bo 
obenem specializirana za razvojno 
pediatrijo. Na ta način bodo hkrati 
reševali kadrovsko problematiko 
glede razvojne ambulante, ki jo se-
daj pokriva zunanja, že upokojena 
sodelavka, pojasnjuje direktorica 
ZD Ormož Vlasta Zupanič Domajn-
ko ter ob tem doda, koliko truda 
so vložili v iskanje novega kadra.

Preobremenjena je še vedno 
tudi šolska zdravnica, ki prav tako 
krepko presega normativ glavarin-
skih količnikov (2.174 opredeljenih 
pacientov namesto 1.895). Tudi tu-
kaj računajo na mlado okrepitev. 
»Uspešno smo pridobili novo spe-
cializacijo na področju pediatrije. 
Specializantka je sedaj na začetku 
specializacije in bo nadomestila 
sedanjo šolsko zdravnico, ki se bo 
čez nekaj let upokojila.«

Težava na sistemski 
ravni

Medtem se je situacija glede 
večletnega pomanjkanja družin-
skih zdravnikov bistveno izbolj-
šala, saj jim je uspelo dobiti nove 
okrepitve. »V preteklih letih smo 
zelo izboljšali sliko na področju 
družinske medicine. Pridobili smo 

lastne specializante, ki so se po 
končani specializaciji pri nas za-
poslili. V zadnjih dveh letih smo 
pridobili kar tri družinske zdravni-
ke. Tako smo vse time zapolnili in 
imamo mlado zasedbo. Občasno 
se seveda pojavljajo nihanja glede 
nadomeščanj, porodnih in bolniš-
kih dopustov. Takrat si pomagamo 
z dodatnimi zaposlitvami, sobnimi 
zdravniki, ki so pred odhodom na 
specializacijo.«

Medtem ko se marsikje po drža-
vi soočajo s težavo, da pacienti 
zaradi prezasedenosti ne more-
jo dobiti osebnega družinskega 
zdravnika, je sedaj v Ormožu si-
tuacija povsem drugačna. Dogaja 
se, da imajo mladi zdravniki pre-
malo opredeljenih pacientov. Gre 
za sistemsko težavo na področju 
fi nanciranja, razlaga direktorica. 
»Prizadevamo si, da dvignemo 
delež opredeljenih pacientov pri 
mladih zdravnikih. Občane sezna-
njamo in informiramo o tem, ka-
teri zdravniki sprejemajo paciente. 
Gre za težave na sistemski ravni na 
področju fi nanciranja. O tem smo 
poročali tudi ministru za zdravje. 
Dogaja se namreč, da zdravniki z 
visoko glavarino, ki imajo pravilo-
ma koncesijo, nimajo težnje glede 
zmanjšanja števila opredeljenih 
pacientov zaradi fi nanciranja.«

Iskali bodo dodatne 
kadrovske okrepitve

Cilj vodstva je, da poskušajo pri-
dobiti lasten kader tudi na drugih 
področjih in novih zdravstvenih 
programih. »Za razbremenitev in 
za nove naloge v okviru centra za 
krepitev zdravja in novo dejavnost 
obravnave za zmanjšanje ogrože-
nosti zaradi debelosti in zmanjša-
nje telesne zmogljivosti pri otrocih 
in mladostnikih želimo pridobiti še 
en tim pediatrije, zato smo razpi-
sali še eno specializacijo. Prav tako 
za družinsko medicino, in sicer 
za dve mesti zaradi načrtovanih 
upokojitev v naslednjih letih. Ve-
seli nas, da prihodnje leto prihaja 
zdravnica, ki bo kandidirala za spe-

cializacijo iz področja ginekologije. 
Trenutna nosilka bo namreč v pri-
hodnje prav tako izpolnila pogoje 
za upokojitev. Razpisali smo dve 
specializaciji na področju psihiatri-
je. V teku je razpis za specializacijo 
za pedopsihiatrijo, kjer imamo za-
gotovljeno eno mesto, trenutno 
je na specializaciji zdravnica s pod-
ročja okulistike … Potrebujemo 
še klinične psihologe, ena je že na 
specializaciji, dve bosta jeseni le-
tos. Prizadevamo si vzgojiti lasten 
kader na vseh področjih delovanja. 
Trenutno smo nekako pokriti na 
vseh področjih, pa tudi v prihodnje 
kaže tako, saj bomo upokojitve na-
domestili z novimi specialisti,« je še 
povedala Domajnkova.

Monika Horvat

premalo pacientov

Foto: Dreamstime

V ZD Ormož so kader precej pomladili. Fotografi ja je simbolična.

Evropa � Vektorska cepiva

Seznam stranskih učinkov se daljša
Ministrstvo za zdravje zahteva izredni strokovni nadzor zara-
di domnevnega cepljenja mlajših od 18 let z vektorskima ce-
pivoma Janssen in AstraZeneca na nekaterih cepilnih mestih.

Ti cepivi namreč nista registrirani za to starostno skupino. Zdravni-
ško zbornico Slovenije so zaprosili za prednostno izvedbo nadzora. 
Prav tako je Evropska agencija za zdravila (Ema) priporočila, da se 
med možne stranske učinke cepiva proizvajalca Johnson & Johnson 
oz. Janssen uvrsti globoko vensko trombozo. Že v predhodnih mese-
cih je agencija opozorila, da to cepivo lahko povzroči trombocitopeni-
jo oziroma znižano raven trombocitov v krvi, predlagali so tudi, da se 
na seznam možnih stranskih učinkov doda zelo redke primere krvnih 
strdkov v kombinaciji z nizko ravnijo krvnih ploščic.

Tako kot pri cepivu Janssen možnost podobnih stranskih učinkov 
zaznavajo tudi pri cepivu proizvajalca AstraZeneca. Obe cepivi teme-
ljita na t. i. vektorski tehnologiji.

Cepljenje z vektorskimi cepivi, tudi z AstraZeneco, so sicer prekinili 
že v več evropskih državah. V Sloveniji so po smrti 20-letnice v četrtek 
začasno umaknili cepljenje s cepivom Janssen.

STA

Kam s covid 
prebolevniki, 
ki še ne 
morejo domov?

Zaradi covid oddelka v ptujski bolnišnici 
trenutno nimajo kapacitet za sprejem bolnikov v podaljšano 
bolnišnično obravnavo (PBZ). To je sicer namenjeno tistim 
bolnikom, ki so zaključili diagnostično obravnavo in imajo 
zastavljeno zdravljenje, a ga ne morejo nadaljevati doma. 

Covid oddelek je lokacijsko trenutno umeščen v prostore 
dosedanjega PBZ oddelka. Bolnike, ki so bili v podaljšanem 
bolnišničnem zdravljenju in so neodpustiljivi, so začasno preselili 
na kirurški oddelek. V druge ustanove za zdaj teh pacientov 
niso premeščali. „Nas pa tudi v tem valu Ministrstvo za zdravje 
tekoče seznanja s prostimi nastanitvenimi kapacitetami za 
podaljšano obravnavo pacientov, ki so preboleli covid in se po 
zaključenem zdravljenju zaradi nepopolne oskrbe ne morejo 
vrniti v domače okolje,“ je pojasnila direktorica ptujske 
bolnišnice Anica Užmah. V času epidemije so te paciente iz Ptuja 
nameščali v del prostorov ormoške Psihiatrije in Črnega lesa v 
Lenartu.

Foto: ČG

pa kadrovski standardi v domovih 
niso sledili,“ pravi direktorica Splo-
šne bolnišnice dr. Jožeta Potrča 
Ptuj Anica Užmah.

Užmahova: »Tudi 
denar ne bo rešil tega 
problema ...«

Direktorica ptujske bolnišnice se 
zaveda nezavidljivega in težkega 
položaja domov za starejše, a kot 
pravi, tudi bolnišnice nimajo kapa-
citet, da bi paciente, ki potrebujejo 
posebno nego, oskrbovale mese-
ce, leta. Prepričana je, da bi lahko 
ta problem vsaj omilili z vlaganjem 
več denarja za standarde v social-
nih zavodih, če bi se reševanja lotili 
pred desetletjem. „V trenutnem 
kadrovskem pomanjkanju sester 
pa tudi denar tega ne bo rešil.“

Gre predvsem za paciente, ki ob 
popolni, 24-urni oskrbi in negi, pot-
rebujejo tudi aspiracije. 

Kljub prošnjam za namestitev 
v domsko varstvo jih ptujski dom 
zadnje mesece zavrača z negativ-
no odločbo.

Za 320 stanovalcev 
ponoči skrbijo trije 
zaposleni

Direktorica DU Ptuj Vesna Ši-
plič Horvat vztraja, da je država 

tista, ki mora sistemsko poskrbeti 
za takšne paciente, saj da jim ob 
trenutno veljavnih kadrovskih 
normativih v domovih enostavno 
ne morejo zagotavljati ustrezne 
zdravstvene nege in celodnevne 
oskrbe. „Ponoči imamo za 320 
stanovalcev, ob upoštevanju ve-
ljavnih kadrovskih normativov, v 
službi na voljo enega zdravstve-
nega tehnika, enega bolničarja 
negovalca in eno oskrbovalko.“

Na omenjeni problem je bila 
opozorjena tudi Skupnost soci-
alnih zavodov Slovenije, ki jo je 
prav ptujska bolnišnica zaprosila 
za razlago.

Leta 2019 v domovih 80 
bolnikov s trahestomo

Skupnost socialnih zavodov 
Slovenije je opozorila, da je za 
obravnavo bolnikov s trahestomo 
oziroma izvajanje aspiracije pri-
stojna le diplomirana medicinska 
sestra. Ta mora imeti 24-urni nad-
zor nad takimi pacienti, kar je, kot 
zatrjujejo v Skupnosti, v primeru 
socialno-varstvenih zavodovo ne-
mogoče zagotoviti. Kljub vsemu 
navedenemu naj bi bilo v domo-
vih leta 2019 – pred epidemijo – 
80 bolnikov s trahestomo. Velika 
večina teh pacientov je sicer bila 
v domove sprejeta, preden so za-
čele veljati Poklicne kompetence 

za zdravstveno nego. V Skupnos-
ti se zavedajo, da bo nujno treba 
urediti omenjeni problem, prava 
pot naj bi bila sprememba kad-
rovskih normativov na področju 
zdravstvene nege. Dokler to ni 
urejeno, pa se strinjajo, da paci-
entom s tovrstnimi diagnozami, 
kot je traheostoma, enostavno v 

domovih ne morejo primerno po-
magati. Na drugi strani pa so torej 
bolnišnice, ki sploh na intenzivnih 
oddelkih nujno potrebujejo sle-
herno posteljo in ki se prav tako 
srečujejo z enakim ali podobnim 
problemom pomanjkanja kadra 
kot domovi.

Dženana Kmetec
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Epidemija je namreč terjala svoje 
in lani je ministrstvo za zdravje del 
prostorov v Zamarkovi, natančneje 
dve etaži, najelo za namestitvene 
kapacitete za izvajanje ukrepa osa-
mitve oziroma izolacije za tiste, ki 
nimajo možnosti osamitve ali karan-
tene na svojem domačem ali kate-
rem drugem naslovu. Preostali del 
novogradnje pa so v podjetju Dom 
Lenart, ki deluje pod okriljem mari-
borske nadškofi jske Karitas, name-
nili za rdečo cono, za primer okužb 
starostnikov v matičnem Domu sve-
tega Lenarta. 

Zlatko Gričnik, direktor obeh 

domov starostnikov, spomnimo, 
je že aprila napovedal, da je vse 
vzpostavljeno in pripravljeno za 
sprejem stanovalcev na novi lokaciji 
tik pred Lenartom, a da bo najprej 
na vrsti zapolnitev mest v Domu 
svetega Lenarta. V času popolnega 
zapiranja namreč sprejemov v do-
move ni bilo, izjema so bili le nujni 
primeri.

9. septembra pa je napočil trenu-
tek, ki so ga v Lenartu dolgo čakali: 
Dom svete Agate je sprejel prvo sta-
novalko, 92-letno Elizabeto Kadiv-
nik iz Šentilja. Sledilo ji je še približno 
20 starostnikov, do konca oktobra 

pa računajo, če bo vse po sreči, da bi 
napolnili štiri bivalne skupine po 12 
stanovalcev. 

Domskega vrtca še niso 
odprli

Posebnost Doma sv. Agate je v 
njegovi majhnosti, kar omogoča pri-
jetno socialno klimo in individualni 
pristop. V njem je 32 enoposteljnih 
in 15 dvoposteljnih sob, ki so raz-
deljene na pet bivalnih enot po 12 
oseb, in sicer po principu gospodinj-
ske skupnosti. Prostori so urejeni 
za bivanje zlasti dementnih oseb, v 

njem je tudi tako imenovana čutna 
oaza za tiste, pri katerih je ta bole-
zen že napredovala do terminalne 
faze. Življenje v domu je organizi-
rano po gospodinjskih skupnostih, 
stavbo, ki jo je za skoraj štiri milijo-
ne evrov zgradilo lenarško živilsko 
predelovalno podjetje Žipo, pa ob-

daja park s sprehajalnimi potmi in 
klopcami ter pogledom na jezero 
Komarnik, grad Hrastovec in gozd. 
Prav obdanost z naravo je tista, ki 
daje stanovalcem občutek svobode 
in miru.

Novo zaposlitev bo v domu, ko bo 
napolnjen, dobilo nekaj čez 30 ljudi, 

medtem ko administracija, pralnica 
in vzdrževanje ostajajo skupni z le-
narškim domom. V prihodnje bodo 
zagotavljali tudi domsko varstvo 
starejših, zaradi mladega kadra pa 
so v Agati uredili vrtec za otroke 
zaposlenih, ki pa za zdaj še ni odprt.

SD

Foto: SD

Dom svete Agate je že sprejel prve stanovalce.

Kar leto in pol je trajalo od dokončanja dela pri gradnji novega doma upokojencev v 
prostorih nekdanjega motela Črni les, preden je lahko odprl svoja vrata za tiste, ki jim je 
namenjen.

Lenart � Dom starostnikov svete Agate sprejel prve stanovalce

Večino bodo nastanili do konca oktobra

Od začetka delovanja je eden 
najpomembnejših klubov v Slove-
niji, ki delovanje gradi na prijatelj-
stvu in strpnosti, malih in velikih 
dejanjih pomoči potrebnim oz. 
dobrodelnih projektih. Več o tem, 
kaj je botrovalo nastanku Rotary 
kluba Ptuj in o delovanju kluba od 
ustanovitve do danes, je na sve-
čani akademiji povedal ustanovni 
član in nekdanji guverner distrikta 
1912 Edi Stropnik. Avstrijski guver-
nerji so ocenili, da morajo bodo-
če slovenske klube ustanavljati 
avstrijski Rotary klubi, ki so dob-
ro poznali rotarijstvo in bili tudi 
pripravljeni sprejeti botrstvo nad 
nastajajočimi slovenskimi klubi, 
saj je bila prekinitev rotarijskega 
delovanja izpred druge svetovne 
vojne do osamosvojitve Slovenije 
res dolga. Boter ptujskega kluba 
je postal Gunter Ertler. Uspelo mu 
je ustvariti resnično dober Rotary 
klub, ki je svoje poslanstvo izvajal 
na območju Ptuja in Ormoža. Imel 

je 27 članov, prvi projekt je bila zaš-
čita Orfejevega spomenika. V tem 
času je sklenil več partnerstev in 
izvedel več odmevnih projektov.

Deluje tudi podmladek 
s 14 člani

Vseh 26 dosedanjih predsedni-
kov in upravnih odborov kluba je 
od ustanovitve do danes pustilo 
neizbrisno sled pri izvedbi soci-
alnih projektov. „Brez dvoma so 
nam ljudje, ki so bili deležni naše 
pomoči, hvaležni za to. Mi rota-
rijci pa imamo dober občutek, da 
smo pomagali tistim, ki jim je bilo 
življenje malo manj naklonjeno. Te-
melj rotarijskega delovanja je prija-
teljstvo. Že Paul Harris je povedal, 
da je prijateljstvo skala, na kateri 
stoji rotarijska zgradba s svojimi 
petimi področji služenja. Toleranca 
pa je vezivo, ki vse skupaj drži,“ je 
povedal Edi Stropnik in spomnil, 
da je danes v Rotary klubu samo 
še pet članov, ki so bili prisotni na 

ustanovitvi. Obnovil in pomladil 
se je z novimi člani, ki dokazujejo, 
da rotary s časom ne izgublja na 
pomenu in ga okolje, kjer deluje, 
potrebuje. Pred šestimi leti je bil 
ustanovljen tudi podmladek Ro-
tary kluba, Rotaract Ptuj, ki ima 14 
članov.

Skrb za kakovost 
življenja v širšem okolju

V petindvajsetih letih delovanja 
kluba se je zgodilo veliko lepih 
dogodkov, sklenilo veliko iskrenih 
prijateljstev in nastalo veliko odlič-
nih spominov. Vseskozi jih je pove-
zovala skrb za kakovost življenja 
ljudi v širšem okolju, spodbujali so 
humanitarnost, podpirali projekte 
na področju kulture in umetnosti. 
Z zbranimi sredstvi so pomagali 
pomoči potrebnim z nakupi zdra-
vstvenih pripomočkov, fi nanci-
ranjem fi zioterapevtskih terapij, 
omogočili letovanje otrokom, sta-
rejši osebi uredili vodovodne in ele-

ktrične priključke. Nadarjenim mla-
dim so s štipendijami pomagali pri 
uresničevanju njihovih študijskih 
ciljev, minoritskemu samostanu 
Ptuj pa pri dopolnitvi pomembne 
zbirke zgodovinskih knjig.

Na svečani akademiji so izrekli 
več zahval, saj je 25-letna zgodba 
ptujskih rotarijcev izjemno bo-
gata, pisali so jo številni. Prijazne 
pozdrave in čestitke so ptujskim 
rotarijcem ob jubileju prinesli: bo-
ter Gunter Ertler, ptujska županja 
Nuška Gajšek, ormoški župan Da-
nijel Vrbnjak, predsednica Sorop-
timist kluba Ptuj Tanja Tučič, pred-
sednik Lions kluba Ptuj Igor Kolar 
ter guverner slovenskega distrikta 
1912 Dušan Peterkovič.

Za glasbene utrinke na sveča-
ni akademiji ob 25-letnici Rotary 
kluba Ptuj sta poskrbela odlična 
ptujska glasbenika Tom Hajšek na 
klavirju in Taja Meznarič na fl avti.

Letos bodo pomagali 
VDC Sožitje

Letos bodo ptujski rotarijci po-
magali varovancem varstveno-de-
lovnega centra oseb z motnjami 
v duševnem razvoju, ki deluje v 
okviru društva Sožitje. Letos bodo 
namreč bivalno enoto preselili na 
novo lokacijo, v najete prostore 
novozgrajenega kompleksa, na 
katero se bo postopoma preselila 

celotna dejavnost društva. V Rota-
ry klubu Ptuj tako zbirajo sredstva 
in pripravljajo projekt za ureditev 
zunanjega prostora in opreme za 
medgeneracijsko druženje, igro 
in rekreacijo na tej novi lokaciji. 
Stojan Kerbler je za dobrodelne 
namene prispeval 60 podpisanih 
fotografi j, ki bodo darilo vsem do-
natorjem. V Rotary klubu Ptuj se že 
vnaprej zahvaljujejo vsem, ki bodo 
pomagali z donacijami.

MG

Foto: Črtomir Goznik

Na svečani akademiji ob 25-letnici Rotary kluba Ptuj so se s priznanji zahvalili petim ustanovnim članom kluba: Ediju 
Stropniku, Zoranu Glušiču, Ludviku Toplaku, Stojanu Kerblerju in Miroslavu Luciju. Priznanja sta jim podelila pred-
sednik Rotary kluba Ptuj Avgust Šibila in guverner slovenskega distrikta 1912 Dušan Peterkovič.

V slavnostni dvorani ptujskega gradu je 30. septembra bilo nadvse slovesno. Na svečani akademiji so ptujski rotarijci 
proslavili 25. obletnico ustanovitve. Klub ima danes 22 članov in dva častna člana. Bil je ustanovljen kot osmi v Slove-
niji in postal zelo pomemben za razvoj rotarijstva. Združuje pomembne predstavnike različnih poklicev, ki pomagajo 
pomoči potrebnim v svojem okolju.

Ptuj � Srebrni jubilej Rotary kluba Ptuj

Z dobrodelnostjo bogatijo sebe in družbo

Foto: Črtomir Goznik

Priznanja Paul Harris Fellow, ki so namenjena najzaslužnejšim rotarijcem po svetu, so letos prejeli štirje člani Rotary 
kluba Ptuj, ki so se v zadnjem obdobju še posebej izkazali z delom v okviru kluba in v širšem okolju: Ludvik Toplak, 
Janko Šuman, Stojan Kerbler in Vladimir Janžekovič, ki se svečane akademije ni mogel udeležiti. Priznanja Paul Harris 
Fellow podeljujejo od leta 1957.

Foto: Črtomir Goznik

Ustvarjanje vrhunskega fotografa, prvega fotografa, ki je prejel Prešernovo 
nagrado za življenjsko delo, in rotarijskega prijatelja, častnega člana Rota-
ry kluba Ptuj, Stojana Kerblerja, je predstavila umetnostna zgodovinarka dr. 
Marjeta Ciglenečki. 
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Ob 20-letnici neprekinjenega 
sodelovanja so 28. septembra 
na Mestnem trgu na Ptuju odprli 
ulično razstavo, ki v sliki in besedi 
predstavlja to pristno in nadvse ak-
tivno sodelovanje na različnih pod-
ročjih življenja in dela obeh mest. 
Ptuj in Burgahausen sta v teh letih 
razvila sodelovanje na področju 
kulture, športa, društev, izobraže-
vanja in gospodarstva. Tesna prija-

teljstva so stkali številni prebivalci 
obeh mest. Brez ljudi in njihovega 
povezovanja bi ideja politikov ne 
preživela in zaživela.

Pomembna vloga 
Gerharda Hübnerja

V tej zgodbi prijateljstva in po-
vezovanja je imel še posebej po-
membno vlogo Gerhard Hübner, 

nekdanji svetnik mesta Burghau-
sen, ki si je od vsega začetka sode-
lovanja, ki ga je tlakovalo Društvo 
za partnerska mesta, prizadeval 
za to, da bi partnerstvo med dve-
ma mestoma zaživelo v pravem 
pomenu besede. Petnajst let je bil 
tudi uradni predstavnik za partner-
stvo s Ptujem. Bil je izjemno srčen 
človek, pravi ambasador najstarej-
šega mesta na Slovenskem, ki je 

Ptuj nosil v srcu. Leta 2017 je postal 
tudi prvi ambasador mesta Ptuja. 
Za njegovo izjemno zavzemanje 
za mednarodno prepoznavnost 
in ugled Ptuja mu je ta naslov po-
delil takratni ptujski župan Miran 
Senčar. Po njegovi smrti v lanskem 
letu njegovo poslanstvo nadaljuje 
žena Elizabeth, skupaj z družino, ki 
je Gerharda vedno v celoti podpr-
la v teh njegovih prizadevanjih za 
pravo in široko partnerstvo med 
prebivalci obeh mest.

Prijateljski mesti zrasli 
v eno

Tudi nekdanji župan Burghau-
sna Hans Steindl je prepričan, da 
bo prijateljsko sodelovanje med 
mestoma še naprej stabilno in se 
bo razvijalo naprej. Mesti povezu-
jejo številni dogodki, predvsem pa 
je pomemben interes, da partner-
stvo obstaja še naprej. „22. sep-
tembra leta 2001 sva s takratnim 
ptujskim županom Miroslavom 
Lucijem podpisala sporazum o 
partnerstvu s cilji, da se obiskuje-
mo, da se povezujejo mladih obeh 
mest, da sodelujemo na področju 
kulture in umetnosti ter se podpi-
ramo tudi na področju gospodar-
stva. V 20 letih sta prijateljski mesti 
zrasli v eno,“ je spomnil Hans Ste-
indl. Na to zgodbo prijateljstva in 

sodelovanja je ponosen tudi Miro-
slav Luci, ki je mesto Burghausen 
obiskal že nekaj let pred podpisom 
sporazuma o prijateljstvu, ker ga 
je zelo zanimala toplotna obdela-
va odpadkov, ki so jo v nemškem 
mestu že v tistem času uspešno 
vzpostavili.

Razstava pred Mestno hišo na 
Ptuju Ptuj–Burghausen, dvajseta 
obletnica partnerstva, je tako tudi 
spomin na Gerharda Hübnerja, ki je 
dobesedno živel za to partnerstvo, 
sodelovanje, bil srčika partnerstva, 
ki ga sedaj nadaljuje njegova dru-
žina.

Dve desetletji 
neprekinjenega 
sodelovanja

V imenu partnerskega mesta 
Burghausen je na odprtju razstave 
govoril drugi župan Burghausna 
Norbert Stranzinger. Zgodba so-
delovanja med mestoma in njego-
vimi ljudmi je izjemna, je izpostavil. 
Prepričan je, da bodo prihodnja 
leta prinesla več sodelovanja. O 
tem je prepričana tudi ptujska žu-
panja Nuška Gajšek, ki si želi, da bi 
razstavo in rezultate tega sodelo-
vanja videlo čim več Ptujčanov in 
drugih obiskovalcev mesta. Gre za 
nadvse pomembno sodelovanje, ki 
v 20 letih ni bilo prekinjeno, kot se 
je to zgodilo z drugimi partnerski-
mi mesti.

Na odprtje razstave Ptuj–
Burghausen, ki si jo bodo pri-
hodnje leto lahko ogledali tudi 
v Burghausnu, bodo spominjala 
tudi protokolarna darila, ki sta si 
jih izmenjali mesti. Razstava Ptuj–
Burghausen je postavljena zrcalno. 
Na eni strani je predstavljen Ptuj, 
na drugi strani pa Burghausen na 
najpomembnejših področjih so-
delovanja. Na podlagi obsežnega 
in najdostopnejšega gradiva so jo 
pripravile Tanja Ostrman Renault, 
Marija Hernja Masten in Tina Baš-
tevc. 

MG

Pred dvajsetimi leti je bilo sklenjeno partnerstvo med mestoma Ptuj in Burghausen, tudi zaradi številnih podobnostih med 
njima (grad, staro mestno jedro, reki, mestni vinograd, festivali, kultura). Listino o tem sta 22. septembra leta 2001 podpi-
sala takratni ptujski župan Miroslav Luci in župan Burghausna Hans Steindl.

Ptuj, Burghausen � 20 let od podpisa sporazuma o partnerstvu

Edinstvena zgodba prijateljstva in sodelovanja

Foto: Črtomir Goznik

Pred Mestno hišo na Ptuju je na ogled ulična razstava, ki predstavlja 20 let prijateljstva, partnerstva in sodelova-
nja med Ptujem in Burghausnom. To, kar je pred 20 leti začrtala politika, sedaj živijo ljudje obeh mest na različnih 
področjih.

Foto: Črtomir Goznik

Ptujska županja Nuška Gajšek in 
drugi župan Burghausna Norbert 
Stranzinger sta si izmenjala proto-
kolarna darila.

Pobratena mesta s Ptujem 
Ptuj je pobraten z Ohridom, Arandjelovcem, Bansko Štiavnico, 

Burgahausnom, Saint-Cyr-sur-Loirom in Varaždinom. Najbolj živo in 
vsestransko je sodelovanje, povezovanje in partnerstvo z Burghausnom, ki 
nepretrgoma živi že 20 let.

Odprtje so obeležili s prireditvijo 
5. Večer pod zvezdami z glasbenimi 
gosti. Odprtje razstave so z nago-
vori pospremili predsednica FD Do-
lena Jana Potočnik, župan občine 
Videm Branko Marinič, predsednik 
KS Dolena Dušan Hebar in predse-
dnica aktiva žena Slavica Petrovič. 
Blagoslov razstave je opravil pater 
Jože Petek. Ob tej priložnosti so vsi 
prejeli simbolična društvena darila. 
Članice so v razstavo vložile veliko 
truda in idej. Dobivale so se redno 
tedensko in ustvarjale. Prav tako 
so pripravljale slikovni material za 
prehojena leta dela.

FD Rožmarin Dolena ohranja 
ljudsko izročilo na različnih pod-
ročjih, skrbi za novosti z izobra-
ževanji, sodelujejo na gostovanjih 
in prirejajo lastne prireditve, na-
stope, razstave, srečanja in pro-
mocije. Letos so obeležili 40 let 
delovanja s prireditvijo v Kulturni 
dvorani na Selih. Predsednica 
društva je Jana Potočnik, ki preda-
no skrbi za delovanje društva, saj 
je vanj vključenih veliko članov in 
različnih skupin: odrasla in otroška 
folklorna skupina, Rebolj in Jurek, 
Ded nosi babo, rimske vestalke in 
aktiv žena.

Četrt stoletja aktiva 
žena

Aktiv žena deluje dobrih 25 let. 
Žene so aktiv ustanovile z name-
nom prostovoljnega povezovanja 
in dviga izobraženosti gospodinj 
na področju kulinarike z organizi-
ranjem kuharskih tečajev. V sekcijo 
je vključenih okrog 25 članic. S pri-
pravo jedi se uspešno vključujejo 
v celostno turistično ponudbo v 
občini Videm. V aktivu pripravljajo 
razna predavanja in izobraževanja, 
da pridobijo koristne informacije 

in izkušnje. Tečaje vodijo mojstri 
peke in kuhanja, tesno sodeluje-
jo s Kmetijsko svetovalno službo 
Ptuj. Skrbno pripravljajo srečanja, 
razstave, aktivno sodelujejo z do-
mačim in ostalimi društvi v občini, 
prav tako se udeležujejo gosto-
vanj.

Obnovljena kuhinja
V lanskem letu so se članice vse-

lile v čudovito obnovljeno kuhinjo, 
ki so jo tudi povečali. Namenjena 
je za društvene potrebe in potre-
be občine. Kuhinja je opremljena 
z najnovejšimi kuhinjskimi apara-
ti in pripomočki. Članice sedaj z 
veseljem postorijo vse, za kar jih 
poprosijo. Letos so izvedle le en 
tečaj kuhanja, saj je bil celoten svet 
zaprt zaradi epidemije koronaviru-
sa. Tečaj kuhanja je vodil mojster 
kuharstva Drago Kajtna. Pripravlja-
jo pa nov jesenski tečaj.

Članice skrbijo za promocijo 
in predstavitev domače hrane, 
za dvig kakovosti in omogočajo 
dostop do informacij ter podporo 
vsem, ki bi se želeli vključiti v pro-
mocijske aktivnosti predstavitve 
kulinarike v Halozah. Z veseljem 
se odzovejo na prošnje občine ali 
domačega društva in tudi drugih 
društev pri organizaciji pogostitev 
na raznih prireditvah.

Zdenka Golub

Foto: arhiv društva

Članice aktiva žena Dolena

Dolena � Aktiv žena ob 40-letnici folklornega društva

Skrbijo za promocijo domače kulinarike
V soboto, 10. septembra, ob 40-letnici Folklornega društva (FD) Rožmarin Dolena, je bilo odprtje razstave z naslovom Naših 40 let, 
sekcije društva Aktiva žena. Razstava je bila na ogled nekaj dni.

Središče ob Dravi � Sprejem zlatih maturantov

»Izpit anatomije kot cela matura«
Pred dnevi je v prostorih središke občinske stavbe župan Ju-
rij Borko čestital zlatima maturantoma Vidu Mundi in Lanu 
Patricku Palu.

Foto: MH

Zlata maturanta Lan Patrick Pal in Vid Munda v družbi župana

Lanski zlati maturant Vid Munda, zdaj že nekdanji gimnazijec ormoške 
gimnazije, je splošno maturo opravil z odliko, dosegel je 31 od 34 mo-
žnih točk. Sedaj je študent medicinske fakultete v Mariboru, uspešno je 
končal prvi letnik. Kot je dejal, ima lepe spomine na ormoško gimnazijo. 
»Gimnazija je bila zagotovo dobra popotnica. Tam sem se učil bolj pred 
izpiti, sedaj pa je sprotno učenje. Študij medicine je precej težak. Rekel 
bi, da je en izpit, na primer izpit anatomije, kot cela matura,« je povedal 
vedoželjen Vid. Kot je dejal, se za smer specializacije še ni odločil, malce v 
šali, malce pa zares pa dodal, da se morda kot zdravnik splošne medicine 
vrne v domači kraj in prevzame delo v tamkajšnji zdravstveni ambulanti. 

Prag 30 točk je na letošnji maturi dosegel Lan Patrick Pal in tako tudi 
on postal zlati maturant. »Ta uspeh mi pomeni potrditev znanja, hkrati 
pa vstopnica za vpis na želeno fakulteto,« je povedal nekdanji gimnazijec 
ljutomerske gimnazije. Svojo izobraževalno pot bo nadaljeval na ljubljan-
ski fakulteti za kemijo. »Kemijski inženir je bil najbolj iskani poklic v letu 
2020 na trgu dela,« je z informacijo postregel zgovorni Lan Patrick, ki je 
sicer, kot je dejal, še pred letom razmišljal o vpisu na medicinsko fakul-
teto. A je ljubezen do kemije, ki nas združuje, prevladala, je odločitev še 
pogumno obrazložil mladenič.

Župan Jurij Borko je za zlata maturanta pripravil sprejem, jima čestital 
in tudi v prihodnje zaželel veliko uspehov. V sproščenem klepetu jima je 
dejal, da so tudi na občini ponosni na njune dosežke ter jima v spomin 
poleg denarne nagrade izročil še središko kroniko in priznanje.

Monika Horvat
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Ansamblu Upanje, ki ima se-
dež v Zagojičih, kjer tudi pote-
kajo vaje mladega ansambla, ki je 
stopil na narodno-zabavni oder 
leta 2013, so se letos uresničile 
dolgoletne želje. Uspelo se jim je 
uvrstiti med 12 ansamblov, ki so 
nastopili na fi nalnem večeru 52. 
festivala narodno-zabavne glasbe 
Ptuj 2021. S skladbo Nedoseg-

ljiva so dosegli uspeh, ki ga niso 
pričakovali.

Kot otroci so si želeli, da bi 
nekoč stali na tem odru. Igrati 
so začeli pri desetih oz. enajstih 
letih, uradno so začeli nastopa-
ti, ko so bili stari petnajst oz. 
šestnajst let. Na vsakem od svo-
jih nastopov želijo v prvi vrsti 
igrati kakovostno, da bodo sami 
zadovoljni, nagrade jim niso 

prednostni cilj. Zato jim nagra-
da občinstva za najboljšo sklad-
bo 52. festivala NZG Ptuj 2021 
še toliko več pomeni, so poveda-
li Marcel Šafarič (vokal, bobni), 
Niko Zorko (vokal, harmonika, 
klaviature), Klemen Zavec (vo-
kal, kitara) in Žiga Viher (vokal, 
bas kitara, bariton). Zelo so ve-
seli, da se skladba pogosto vrti 
na radijskih postajah, da je uvr-

ščena na lestvice in jo vrtijo tudi 
televizije. Tri dni po festivalu so 
zanjo posneli krasen videospot 
(produkcija TV Veseljak), ki ga 
je mogoče videti tudi na YouTu-
bu, kjer ji prav tako raste število 
ogledov. 

Melodijo za skladbo Nedoseg-
ljiva je napisal Peter Oset, pod 
besedilo se je podpisal Miha Vi-
tovc, avtorja priredbe sta Franjo 
in Peter Oset. Poslušalce prevza-
me solo akustične kitare ob než-
ni spremljavi harmonike, kitare 
in basa. Skozi prijetno instru-
mentalno podlago jih popeljejo 
še razvejane linije štiriglasnega 

fantovskega petja. Člani ansam-
bla Upanje so do skladbe, ki se 
je pokazala kot uspešnica, „priš-
li“ na praznovanju 40. rojstnega 
dneva Modrijana Petra Oseta. Ta 
jih je ob koncu zabave poklical v 
sobico, kjer je v roke prijel kitaro 
in jim zaigral začetni solo, nato 
pa zapel še eno kitico pesmi. 
Takoj, ko so jo slišali, kako naj 
bi zvenel uvod v skladbo, so bili 
navdušeni. Ker je bil Peter Oset 
z njihovim igranjem na zabavi 
očitno zadovoljen, jim je dejal, 
da jim skladbo podari, če jim 
je všeč. Štirje fantje seveda niso 
niti za trenutek oklevali, takoj so 

bili za. Dogovorili so se za sku-
pne vaje, da so skladbo postavili 
in začeli vaditi. Nadaljevanje 
zgodbe pa je že znano. Zdaj si 
samo želijo, da bi lahko čim več 
nastopali, da bi se tudi v prihod-
nje lahko predstavili na festiva-
lih, kjer bi s svojim igranjem in 
petjem navdušili tako strokovno 
komisijo kot občinstvo. Nove 
viže so že v ustvarjanju. V krat-
kem se bodo predstavili s pri-
redbo Avsenikove skladbe Prija-
teljem harmonike, v kateri bo v 
glavni vlogi Marcel Šafarič, ki bo 
melodijo zaigral na ksilofonu.
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Skrinja domačih viž — Ansambel Upanje 

Najboljša skladba ptujskega festivala z vse več poslušalciNajboljša skladba ptujskega festivala z vse več poslušalci

Foto: Črtomir Goznik

Ansambel Upanje

Začetki Tovarne sladkorja Ormož 
(TSO) segajo v drugo polovico se-
demdesetih let, čeprav se Terezija 
Štefančič še dobro spomni, da so 
prvo sladkorno peso v Ormožu, si-
cer le za krajši čas, začeli pridelovati 
že v začetku šestdesetih let. Dol-
goletna prizadevanja za povečanje 
prehranske varnosti in samooskrbe 
so v iskanju primerne lokacije za 
tovarno le-to nazadnje pripeljali v 
Ormož, kjer so leta 1977 postavili 
temeljni kamen, že januarja 1980 
je Slovenija dobila prvi sladkor iz 
domače sladkorne pese. O svoji 

pogumni odločitvi, da ob pomanj-
kanju primernega strokovnega ka-
dra prevzame položaj vodje suro-
vinskega oddelka, je povedala: »To 
nisi smel dosti razmišljati. To moraš 
samo reči: zdaj pa grem!« Skeptikov 
je bilo mnogo, prepričevanje kme-
tov v pridelavo zahtevne poljščine 
dolgotrajno, a tako njen kot tudi 
trud njenega, sedaj že pokojnega 
moža Vinka Štefančiča, direktor-
ja tovarne vse do upokojitve leta 
1996, je bil poplačan. Tovarna je v 
najboljših časih zaposlovala več kot 
400 delavcev in leta 1999 so slad-

korno peso za pridelavo belega in 
rjavega sladkorja ter pesnih rezan-
cev pridelovali na kar 10.700 ha.

Ob tovarni še razcvet 
mesta

TSO je imela zelo močan vpliv 
na gospodarski, ekonomski, druž-
beni, kulturni in športni razvoj ter 
položaj Ormoža in okolice, o čemer 
so spregovorili tudi obiskovalci do-
moznanskega večera. Enologinja 
Lidija Ruška nas je opomnila, da je 
bila degustacijska dvorana ormoš-
ke vinske kleti redna gostiteljica 
sestankov vodstva tovarne, ki je 
dvorano tudi zgradila. Prav tako 
so živi spomini upokojenega ravna-
telja Glasbene šole Ormož Slavka 
Petka z zgodbo o pianinih, ki jih je 
za šolo, ko se je obrnil na direktorja 
Vinka Štefančiča, priskrbela ravno 
tovarna sladkorja. S pomočjo nje-
nih strojev so uredili Mestno grabo, 
nogometno in teniško igrišče. Gra-
dili so stanovanjski bloke, dogradili 
hotel in vinsko klet, na terenu so 
popravljali celo kapelice. Bogato 
je bilo družabno življenje znotraj 
tovarne: imeli so pevski zbor, v 
okviru tovarne je delovalo strelsko 
društvo, med tovarnami sladkorja 

so organizirali nogometna tekmo-
vanja, prirejali so tekmovanja za 
najboljšega pridelovalca sladkorne 
pese. Veliko truda je bilo vloženega 
v izobraževanje delavcev kot tudi 
pridelovalcev, kjer je pomembno 
vlogo odigrala ravno avtorica v letu 
1998 izdane knjige Sladkorna pesa.

Tovarna v okolju pustila 
večni pečat

Kvotni sistem in sladkorna refor-
ma sta opravila svoje. Junija 2006 
so lastniki tovarne sprejeli odloči-
tev o ukinitvi proizvodnje sladkorja, 
januarja 2007 je slovenska vlada 
potrdila program prestrukturiranja 
in začelo se je zapiranje tovarne. 
Terezija Štefančič svojih spominov 
ne hrani le v glavi, pač pa jih je moč 
najti v številnih dnevnikih, ki jih je 

pisala desetletja. Ob vprašanju, ali 
se bodo ti spomini kdaj zbrali in 
zagledali luč sveta, je pa odvrnila: 
"Najprej si moramo razčistiti,ali smo 
v stanju še kaj narediti pri tovarni, 
ne samo spominih. Mislim, da bi se 
še dalo kaj." Njenim željam po ob-
novitvi za Ormož tako pomembne 
ustanove so se tako v mislih kot 
besedi pridružili mnogi. A realnost 
je taka, smo si morali priznati: časi, 
ko je kaj takega bilo še možno, so 
žal minili. Pečat na Ormožu in njeni 
okolici, ki ga je tovarna zapustila, je 
pa vseeno neminljiv in bo ostal še 
dolgo časa.

Na ogled tudi razstava
V knjižnici v Ormožu smo ob po-

govoru postavili še priložnostno 
razstavo o Tovarni sladkorja Or-

mož, za katero sta gradivo iz svojih 
zasebnih arhivov priskrbela Tere-
zija Štefančič in Vladimir Hunjadi. 
Z razstavo bomo hkrati obeležili 
še Dneve evropske kulturne dediš-
čine in Teden kulturne dediščine, 
ki potekajo od 25. septembra do 
9. oktobra. Letošnji so posvečeni 
hrani kot kulturni dediščini in kul-
turnim razlikam, ki bogatijo naša 
življenja. S Terezijo Štefančič smo 
tako prisluhnili zgodbam in vezem 
s preteklostjo ter uro svojega časa 
z veseljem posvetili anekdotam o 
pridelovanju hrane, ki nam vsak dan 
slajša življenje. Upamo, da se bodo 
zanimive zgodbe, ki jih v sebi hrani 
Štefančičeva, kaj kmalu znašle tudi 
na knjižnih policah, predvsem pa v 
rokah radovednih bralcev.

Marinka Vnuk

Foto: Knjižnica Ormož

Knjižnica Franca Ksavra Meška Ormož je v četrtek, 16. septembra, v okviru praznovanja praznika krajevne skup-
nosti Ormož gostila nekdanjo vodjo surovinskega oddelka Tovarne sladkorja Ormož Terezijo Štefančič.

Program praznovanja praznika krajevne skupnosti Ormož je tudi letos s svojimi 
dogodki popestrila Knjižnica Ormož. Po Kvizu št. 3 v knjižnici, ki je potekal v četr-
tek, 9. septembra, smo v torek, 14. septembra, na letno teraso povabili še otroke, 
ki so »praznovali« ob zgodbi, igrah in poslikavi obrazov, nato pa v svojo sredo na 
domoznanski večer povabili še Terezijo Štefančič, ki je z obiskovalci delila svoje 
spomine na začetke tovarne, njeno delovanje ter zaprtje, ki je močno vplivalo na 
gospodarsko podobo Ormoža in okolice.

Ormož � V knjižnici gostili Terezijo Štefančič

Obujali spomine na zlate čase mesta in ormoško »cukerco«

Za posthumno podelitev Prešernove nagrade Lojzetu 
Slaku in Vilku Avseniku

Ob 10. obletnici smrti nepozabnega slovenskega harmonikarja, ljudskega godca in avtorja 
mnogih ponarodelih pesmi, Lojzeta Slaka, 29. septembra, je Slovenska ljudska stranka preko 
državnega svetnika v postopek vložila predlog spremembe Zakona o Prešernovi nagradi za 
to, da bi Lojzetu Slavku ter Slavku in Vilku Avseniku lahko posthumno podelili Prešernove 
nagrade. Kakovostna slovenska narodno-zabavna glasba je neupravičeno pogosto deležna 
slabšalnih oznak, čeprav dokazano razveseljuje in povezuje največ Slovencev doma in po svetu. 
Pesmi V dolini tihi, Na Golici in mnoge druge lepe narodno-zabavne pesmi so nenadomestljive 
na najrazličnejših dogodkih, še posebej tistih s poudarjeno narodno in domoljubno vsebino. 
Posthumna podelitev Prešernove nagrade Lojzetu Slaku in bratoma Avsenik bi bil izraz 
priznanja vsem kakovostnim avtorjem in izvajalcem narodno-zabavne glasbe, pomenila bi tudi 
popravo doslej premalo spoštljivega odnosa do te zvrsti,njihovih avtorjev in izvajalcev.

Foto: Knjižnica Ormož

Terezija Štefančič spomine hrani zapisane tudi v dnevniku.
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Od torka do torka

Tadejev znakoskop
SudokuSudoku �� Sudoku Sudoku

Izpolnite prazne kvadratke s številkami od 1 do 9. Pazite: vsaka 
številka se lahko v isti vodoravni ali navpični vrstici ter v istem 
manjšem kvadratu pojavi le enkrat.

Tednikova nagradna razrezanka Tednikova nagradna razrezanka �� Kaj je na fotografiji?Kaj je na fotografiji?

Sestavil: Tadej Šink, horarni astrolog

(velja za teden od 05. oktober do 11. oktober 2021)
1 znak – slabo, 2 znaka – dobro, 3 znaki – odlično

Ljubezen Posel Denar Zdravje
Oven ��� � €€ �

Bik �� ��� € ���

Dvojcka ��� �� €€€ ��

Rak � ��� € ��

Lev �� � €€€ �

Devica �� ��� €€ ���

Tehtnica � �� €€ �

Škorpijon �� ��� € ���

Strelec � �� €€€ ���

Kozorog �� � €€€ �

Vodnar ��� �� € ���

Ribi � �� €€€ ��

Tednikova nagradna razrezanka - kuponček

Ime in priimek: ______________________________________

Naslov: ____________________________________________

Pošta: _________________________________________

�

Foto: ČG
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V nekaterih zvrsteh glasbe je poleg 
melodije, ki jo izvaja pevec/pevka, 
pomembno tudi besedilo. Ki naj bi 
bilo, če poslušamo slovensko glasbo, 
v slovenščini. Pa ni vedno tako, saj 
se naši pevci radi pokažejo s svojim 
znanjem tujščine. A gremo zdaj 
malo poklepetat o tisti glasbi, ki jo 
spremlja slovensko besedilo.

Naj priznam, da ne poznam 
zakonitosti, kako določiti dobro 
skladbo. Skladba je človeku 
všeč – ali pa mu ni všeč. Nihče 
nas ne more prisiliti, da bomo 
marali tega in tega pevca ali 
pevko, glasbeno skupino 
ali kak orkester. Ko slišimo 
pesem, se nekaj v nas zgane – 
ali pa se ne zgane. Pa vzemimo, 
da nam je neka melodija všeč. 
Meni je na primer všeč skladba, ki 
sem jo navedel v naslovu (ansambel 
Spev). Tako lepo se da nanjo 
zaplesati angleški valček. Ampak 
potem pa nastopi besedilo! Ko mi 

zapojejo tisto: »Ne moreš imeti 
vse!«, bi nekoga kar nahrulil. 
Če bi bil učitelj, bi rekel: »Sedi, 

ena!« Če namreč v slovenščini 
želimo povedati, da nečesa 
ni, bomo to pravilno 

povedali takole: »Ne moreš 
imeti vsega!« (Temu smo v šoli 
rekli zanikani rodilnik.) A zdaj 
nas simpatična melodija uči, da 
se reče: »Ne moreš imeti vse.« 
In po desetih ponovitvah bo 
večina prepričana, da je tako 

prav. Če pa celo na radiu to 
vrtijo!

Potem nas 
bodo podobno 
narobe učili 
Modrijani: »Ime 
očeta, sinko, ne 

pozabi!« - Halo? »Imena« 
ne pozabimo, ne »ime«. V 

slovenščini obstajajo neke 
osnove, ki jih vsrkamo z 
materinim mlekom, tudi 

če ne poznamo strokovnega 
izraza »zanikani rodilnik« 
(da ne napišem: »tudi če ne 
poznamo strokovni izraz« ...).

Potem nas bodo prepričevali, 
da »ona sanja Pariz, ona 
sanja London«. Da bom zelo 
nazoren: poznate rek: »Sanja 
svinja o koruzi«? Namreč 
slovenska svinja ne sanja 
koruzo, pač pa sanja o koruzi. 
(Če bi poznala zemljepis, 
ne bi sanjala Pariz, ampak o 
Parizu in o Londonu.) Ne, naši 
glasbeni pesniki sanjajo Pariz in 
London. Zadnjič sem slišal še 
eno globoko pesem: »Obe naju 
laže!« Slovenska pesem naj bi to 
bila. On obe laže? Tako bomo 
po novem rekli? Očitno eni 
nimajo vse znanje ...

Vaš Pepek (ki vas ne laže, 
a vas tudi ne sanja; in nima 

vse)
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Za šankom

»Ne moreš imeti vse ...«»Ne moreš imeti vse ...«

Da boste lažje ugotovili, vzemite v roke 
škarjice, razrežite fotografi jo po črtah in 
nato na novo sestavite kvadratke ter jih 
nalepite na papirnato podlago.

Pravilno sestavljeno razrezanko s svo-
jimi podatki pošljite na naslov Radio-Te-
dnik, d. o. o., Osojnikova 3, 2250 Ptuj, 
do ponedeljka, 11. oktobra. Lahko jo tudi 
fotografi rate (skupaj s kupončkom z izpol-
njenimi osebnimi podatki) in jo pošljete na 
elektronski naslov: tednik@radio-tednik.si.

Izmed tistih, ki nam boste poslali pra-
vilno sestavljeno fotografi jo z izpolnjenim 
kupončkom, bomo vsak teden izžrebali 
dobitnika praktične nagrade, ki jo podarja Radio-Tednik Ptuj.

Zdaj pa veselo na delo!
Srečna izžrebanca Tednikove nagradne razrezanke sta:  
Matic in Miha Barovič, Pleterje
Nagrado prejmeta po pošti. Iskrene čestitke!

»Po dobrem letu premora sva z možem Frenkom glede na razmere, 
ki še vedno niso briljantne, zelo zadovoljna. Delamo solidno, še vedno 
imam nekaj časa zase, za dom in za najbližje. To mi trenutno veliko 
pomeni. V preteklosti smo delali res ogromno, posnela sem veliko 
pesmi, hitov, se udeleževala festivalov, televizijskih nastopov, dajala 
nešteto intervjujev ... V obdobju epidemije sem veliko razmišljala o 
tem, kaj si še želim in kaj me najbolj osrečuje. In prave stvari vedno 
pridejo ob pravem trenutku. Prepuščam se toku,« je povedala pevka, 
mama dveh sinov, Gašperja in Matevža. Matevž se že preizkuša kot 
glasbenik, je pevec skupine Boom. »Matevž je od malega kazal željo 
po nastopanju, petju, plesu in igri in tega, da bi v življenju najraje počel 
ravno to, me je bilo na neki način vedno malo strah. Ker vem, da je ta 
svet, kakorkoli je lep, tudi zelo naporen in krut. Na to sem ga vedno 
opozarjala. Dejstvo, da je moj sin, pa mu pri tem ne bo ravno v pomoč. 
Žal! Ravno zaradi tega se bo moral še bolj dokazovati, ker so pričako-
vanja še večja. Seveda ga konstantno spodbujam k temu, da bi še več 
delal na sebi, na piljenju in nadgradnji talenta. Ker samo to, da se rodiš 
z nekim talentom, še nič ne pomeni. No, nasveti staršev pogosto niso 
dovolj, in kot vemo, se največ naučimo iz lastnih napak,« se zasmeji 
Nuša. »K sreči je Matevž dokaj močna osebnost in ga kakšen spodr-
sljaj ne spravi iz tira. Kakorkoli, vesela sem, da vztraja pri tem, kar ga 
najbolj osrečuje. Tudi to je zelo pomembno.«

Matevž se je s skupino predstavil v prvi oddaji Slovenija ima talent, 
kjer je dobil »ne« in tudi možnost popravnega izpita – v zadnji avdicij-
ski oddaji se lahko predstavijo še enkrat in prepričajo žirijo. No, Nuša 
se je strinjala z žirijo. »Verjetno marsikdo misli, da je to šok zame ali pa 
da bom zelo pristranska. Vendar ne, sem zelo realna in vem, kaj zmo-
rejo in da imajo še ogromno rezerve, če bodo le pridno delali. Sem si 
ogledala nastop in sem se strinjala z žirijo. Ni bilo najbolje, no, pa tudi 
katastrofalno ne. To so izkušnje in tudi iz slabe izkušnje se nekaj nau-
čiš. Pomembno je, da si fantje dovolijo, se nekaj naučijo in jih takoj ne 
potolče manjši neuspeh. No, tudi malce sreče je potrebno, zato sem 
vesela, da jim je žirija dala še drugo priložnost.«

Eva Jandl

Na sceni � Nuša Derenda

V bolj umirjenem tempu
Pevka Nuša Derenda je po letu odmora spet stopila na odre, 
pa vendar je v tem času odkrila, kaj ji v resnici veliko pomeni.

Foto: osebni arhiv
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vori, dokler mi ni v slabi angleščini 
razložila, da moram s starešinami 
nazdravljati tako, da bo moj ko-
zarec ob trku nižje od njihovih. 
To je menda simbol spoštovanja, 
mi je dala vedeti z nekam ostrim 
glasom.

Celo večer sem nato kolebala, 
komu izraziti večje spoštovanje. 
Kot en idiot sem s kozarcem ma-
hala gor in dol.

Nasproti so mi sedeli: starej-
ši možak z brado, neka gospa 
(predvidevala sem, da njegova 
žena) in nato še njuna hči. Trk s 
kozarcem sem izvedla po tem 
vrstnem redu: najnižje sem šla 

pri možakarju, nato malo višje pri 
ženi in še malenkost višje pri hčeri 
(a zmeraj je bil vrh mojega kozar-
ca nižje od ostalih). Ta je opazila 
moje početje in se začela smejati. 
Na uho je nekaj rekla še materi in 
kmalu se je razvnel pogovor, ki ga 
nisem razumela, a vedela sem, da 
govorijo o meni.

Kasneje so z mano nazdravlja-
li tako, da so bili prav vsi kozarci 
nižje kot moj (!). S tem, ko sem 
se trudila poučiti in prilagoditi tuji 
kulturi, je njihovo spoštovanje 
do tujke, ki ne razume ničesar, a 
kljub temu sledi njihovim običa-
jem, očitno izredno naraslo.

torek � 5. oktobra 2021Križemkražem14

KOLOFON
Izdajatelj: Družba za časopisno in radijsko dejavnost Radio-Tednik, d. o. o., Ptuj 

Direktor: Drago Slameršak

Odgovorna urednica: Simona Meznarič

Urednik športnih strani: Jože Mohorič
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Transakcijski račun: 04202-0000506665 pri Novi KBM, d. d.  
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Oglasno trženje: Marjana Pihler (02) 749-34-10

Sprejem oglasov po e-mailu: nabiralnik@radio-tednik.si 

Marketing: Bojana Čeh (02) 749-34-14, Marjana Gobec Dokl (02) 749-34-20, 
Patricija Majcen (02) 749-34-30, Megamarketing, d.o.o. (Ela Huzjan:  
(02) 749 34 27)

Internet: www.tednik.si, www.radio-ptuj.si

Naslov: Radio-Tednik Ptuj, p. p. 95, Osojnikova cesta 3, 2250 Ptuj; tel.: (02) 
749-34-10, faks: (02) 749-34-35. Štajerski tednik je naslednik Ptujskega 
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Stop je 1,50 EUR. Celoletna naročnina: 144,27 EUR, za tujino v torek 115,08 
EUR, v petek 129,95 EUR. Nenaročenih fotografij in rokopisov ne vračamo in ne 
honoriramo. 

Tisk: Salomon, d. o. o. Davek na dodano vrednost je vračunan v ceno izvoda in 
se obračunava v skladu z  41. členom ZDDV-1L (Uradni list 72/2019).

MENEK - edina sladkovodna riba iz družine trsk, OPTANT - oseba, ki ob spremembi meje lahko izbira državljanstvo, 
ITELMENI - ljudstvo na Kamčatki, Kamčadali

Uravnava delovanje jeter, ob kaliju in natriju 
pomaga uravnavati in ohranjati ravnovesje 
tekočine in elektrolitov v telesu, pospešuje 
čiščenje telesa. Pomaga ledvicam pri njiho-
vem delovanju in tako sodeluje pri odstra-
njevanju odpadnih snovi iz telesa. Sodeluje 
tudi pri prebavi in pomaga, da je telo gibčno. 
Nujno je potreben za nastajanje želodčne 
kisline, zato je njegova največja zgoščenost 
prav v želodčnih sokovih, pa tudi v možgan-
ski in hrbtenjačni tekočini. Znak pomanj-
kanja je izpadanje las in zob. Dobri viri so 
kuhinjska sol, haloge, živila, ki vsebujejo sol, 
olive. Priporočljiva dnevna količina za odra-
slega je 2500 mg, sicer pa ga ob povprečni 
dnevni količini soli v hrani verjetno telo dobi 
dovolj. Odvečne količine učinkovito izločijo 
ledvice, zato skoraj ni slabih učinkov.  

Foto: Mateja Toplak

Kitajska slovnica je precej preprosta, saj kitajski jezik ne pozna spreganja 
glagolov, časov, spolov in ne take razlike med množino in ednino. Bolj za-
pleteno pa je učenje intonacij, kjer lahko mamo 妈 (mā) hitro zamenjate s 
konjem 马 (mǎ), grajo 骂 (mà) ali celo konopljo 麻(má). 

Foto: Mateja Toplak

Kitajci za kaligrafsko pisanje na papir ali svilo uporabljajo čopič ter črn 
in rdeč tuš.

Preden sem se odpravila na Ki-
tajsko, sem se seveda naučila ne-
kaj stavkov, ki naj bi mi pomagali 
v prvih dneh na tujih tleh. Kasneje 
sem sicer to znanje nadgradila, a 
kljub temu se danes ne morem 
pohvaliti s tem, da znam kitajsko. 

Znanje kitajščine postaja v zad-
njih letih izredno pomembno, saj 
gre za najbolj razširjen materni 
jezik, govori jo namreč več kot 1,3 
milijarde ljudi — medtem ko ima 
španščina 500 milijonov, anglešči-
na pa 400 milijonov govorcev (na-
tivespeakers). In ker velja kitajski 
trg za najhitreje rastoči trg na 
svetu, je znanje mandarinščine, 
kot kitajski jezik imenujemo tujci, 
še toliko pomembnejše. Na Kitaj-
skem se mandarinščina namreč 
imenuje putonghua (običajni 
jezik) in je tudi uradni jezik Ljud-
ske republike Kitajske in najbolj 
razširjeno narečje, ki ga govorijo 
tudi na Tajvanu, v Singapurju in 
Maleziji.

Učenje jezika se je zame odvi-
jalo vzporedno s spoznavanjem 
kulture, navad in pravil obnašanja 

(pogosto je neverbalni jezik še 
pomembnejši od izrečenih be-
sed).

Tako sem hitro opazila, da do-
mačini med pogovorom pogosto 
umaknejo pogled. Izogibajo se 
namreč neposrednemu in dol-
gotrajnemu stiku z očmi, saj je 
ta v njihovi kulturi kaj hitro lahko 
razumljen kot gesta kljubovanja. 
In čeprav so domačini na cesti 
pogosto buljili vame (mnogo Ki-
tajcev, ki živi v manjših krajih, še 
ni videlo tujca), so povesili pogled 
brž, ko smo navezali osebni stik.

Rokovanje sem po nekaj nero-
dnih poskusih zamenjala tako, da 
sem ob srečanju z novimi ljudmi 
rahlo pokimala z glavo, poslovne 
vizitke pa sprejela z obema roka-
ma (tudi denar ali darila je treba 
ponuditi z obema rokama).

V praksi sem se naučila še ene 
pomembne kulturne posebnosti. 
V prvem tednu mojega bivanja 
na Kitajskem sem bila povablje-
na na večerjo v eno od prestižnih 
restavracij. “Gānbēi!” so vzklikali 
možje in žene ter trkali s kozarci. 

Na zdravje! 
Tam je bilo tudi nekaj starejših 

moških. Dekle, ki je sedelo na 

moji desni, mi je zgroženo reklo: 
“Not correct.” Nepravilno.

Nisem imela pojma o čem go-

 Foto: Mateja Toplak

Moški z mokrim čopičem zapisuje pismenke. Gre za priljubljen način pre-
življanja prostega časa starejših občanov.

Kitajščina je najstarejši pisni jezik, katerega začetki segajo več kot šest tisoč let nazaj. Kljub splošnemu prepričanju o 
njeni zahtevnosti kitajščina le ni tako težka, kot se zdi na prvi pogled. Vsaj pogovorna kitajščina ne. Po nekaj mesecih 
lahko skorajda vsak tujec samostojno naroči hrano, jo plača, opravi nakup v trgovini ter uporabi nekaj osnovnih fraz, 
vključno s poznavanjem števil (vsaj do deset).

Piše: Mateja Toplak � 中国 - (Kitajske) črtice

Kitajščina (41)

Kitajci so navdušeni, če poznamo že 
osnovne fraze …
你好! Nǐhǎo! (Nihao) / Dober dan! Zdravo! Pozdravljen! 
你好吗? Nǐhǎo ma? (Nihaomaaa) / Kako si?
我很好. Wǒhěnhǎo. (Vohnhao) / Sem zelo dobro.
谢谢. Xièxiè. (Šješje) / Hvala.
再见! Zàijiàn! (Zajđjen) / Na svidenje!
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Pripravila: Alenka  
Šmigoc Vinko

Kaj bomo danes jedli

Sestavine: 1 rdeča in 1 rumena paprika, 500 g piščančjih prsi, 1 čebula, 1 žlička soli, 1 žlič-
ka popra, 1 žlička koriandra, 1 žlička rdeče mlete paprike, 1 žlička mlete pekoče paprike, 
1/3 skodelice olja, 7 lis�čev testa za tor�lje, 6 + 7 lis�čev sira za tople sendviče, 150 g + 
100 g naribanega sira, 1 paradižnik, 1 mlada čebula, 1 oster feferon (po želji).
Očiščeni papriki, piščančje prsi in čebulo narežemo na rezance. Vse skupaj solimo, popramo, 
potresemo s koriandrom, mleto rdečo in pekočo papriko, prelijemo z oljem in dobro pre-
mešamo. Vsipljemo v pekač in pečemo 15 minut pri 180 stopinjah Celzija. V okrogel pekač 
(velikos� lis�ča tor�lje) zložimo 5 listov testa za tor�lje tako, da polovica vsakega kosa testa 
visi iz pekača; dno prekrijemo s šes�m listom testa, obložimo s 6 lis�či sira, po njem potre-
semo 150 g naribanega sira, pečeno meso s papriko, na kocke narezan paradižnik, mlado 
čebulo z zelenjem vred, po želji na drobno narezan pekoč feferon, 100 g naribanega sira in 7 
lis�čev sira. Prekrijemo z zadnjim listom testa, testo, ki visi čez rob pekača, pa zavihamo po 
vrhu »torte«. Pečemo 40 minut pri 180 stopinjah Celzija. Pečeno torto zvrnemo iz pekača na 
okrogel podstavek.

TOREK SREDA ČETRTEK

korenčkova kremna 
juha, polnjena 
paprika, dušen riž, 
solata, grozdje

fižolova juha, 
makaroni z mesom, 
ameriška zeljna 
solata, kompot

mesne kroglice v 
paradižnikovi omaki, 
pire krompir, jabolčni 
zavitek

PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK

zelenjavna juha, 
krompirjevi svaljki z 
drobtinami, solata, 
palačinke

bučkina juha, tortilja 
torta, motovilec, 
sadna torta

goveja juha, pečen 
piščanec, široki 
rezanci, solata, 
jabolčni zavitek

telečja obara, ajdovi 
žganci, jogurtove 
rezine z grozdjem

Polnjena paprikaPolnjena paprika

Opravila na zelenjavnem vrtu
Poglavitna jesenska opravila so seveda spravilo pridelka in gnojenje, če je vaše osnovno gnojilo gnoj. 

To pa še ne pomeni, da je sajenja in setev že konec.
Na prostem v začetku oktobra posadimo čebulček, sama svetujem, da je to samo tisti, ki je namenjen 

pridelavi za mlado čebulo. Boste vprašali, zakaj? Zato, ker je čebulček samo čebula, ki ji je bila na silo 
prekinjena vegetacija. Čebula pa v naravi pomeni rezervoar hrane za cvetenje v naslednjem letu. Vsako 
živo bitje namreč vse svoje moči vlaga vedno v razmnoževanje. Da bi potekalo brez težav, se je v naravi 
skozi stoletja razvoja čebula prilagodila tako, da za oblikovanje in razvoj cvetnega stebla potrebuje dovolj 
hrane (velikost čebulčka) in določeno količino nizkih temperatur. Zato vsak čebulček, ki je večji od 25–30 
mm premera ob določeni količini nizkih temperatur zacveti – požene cvetno steblo.

Cel oktober še lahko sejemo zimske sorte solate, motovilec in špinačo. Prav tako še vedno bi bilo 
prepozno za setev mesečne redkvice, rukole in azijskih listnatih rastlin. Verjetno ste že vsi opazili, da 
dobite pri nas seme dveh vrst rukole. Tista, ki ji rečemo divja, na vrečicah s semenom piše celo tankolistni 
dvoredec, prezimi skoraj v vsakih pogojih. Je pa ostrejšega okusa, ima narezljane, nekoliko manjše liste. 
Prava rukola, rukola, rukvica ali botanično Eruca sativa težje prezimi, ima pa večje liste z valovitim, a bolj 
ali manj ravnim listnim robom. Je manj izrazite arome, zato jo radi jedo tudi otroci. V mešanici azijskih 
listnatih rastlin najdemo kar nekaj vrst križnic, prav vse pa so odlične za izboljšanje našega imunskega 
sistema pred zimo.

Verjetno že vsi poznate tudi sorte zimskih solat. Pa vendarle na hitro kratek opis tistih, katerih seme 
se dobi na naših policah. V svetu ni veliko novih sort in se ta sortiment ne spreminja veliko. Že od nekdaj 
poznam tudi jaz mehkolistni sorti zimsko rjavko (Brune d'Hiver) in Nansen (Winter Butterkopf). Vprašali 
se boste, kaj pomenita tuji imeni v oklepajih, če pa poznamo ti dve sorti že nekaj desetletij. Kljub temu da 
gre za stari sorti, nista domači, nista avtohtoni, lahko bi jima sicer rekli udomačeni, a prvo ime sta dobili 
drugod. Po evropski zakonodaji pa mora na vrečici s semenom pisati tudi originalno ime. Po imenu pa 
boste razbrali, da je prva rdečelistna, druga pa je zelena.

Precej mlajšega datuma pri nas sta krhkolistni posavka in vegorka. Prihajata iz Hrvaške. Prva je zelena, 
druga pa rumeno-zelena z nekaj rdečimi pegami. Domača, slovenska pa je zelena bistra. Za slednjo so 
značilne zelo velike, ne povsem trde glave in predvsem to, da je odlična brez gnojenja in lahko precej 
problematična, če jo gnojimo preveč.

Po večjem delu Slovenije lahko zimsko solato na prostem sejete do konca meseca. Zimske solate po-
sejte v vrste 30–40 cm narazen. Le tako boste spomladi dobro obvladali plevele, prerahljali zemljo in ji s 
tem omogočili dobro rast. Povprek posejane rastline hitro preraste plevel, težje jih je rezati in predvsem, 
rahljanje zemlje skoraj nemogoče. Enako velja tudi za setev motovilca in špinače, le da so razdalje med 
vrstami seveda krajše (20–25 cm).

Konec meseca pa posadimo še česen. Sadimo tako zimske kakor letne sorte. Tudi spomladanski česen 
prezimi, le da ne potrebuje zime za dober pridelek. Pri česnu velja drugače kakor pri čebuli, debeli stroki 
dajo višji pridelek. Zato svetujem, da ob stročkanju (delitvi) ločite debelejše, zunanje stroke od drobnej-
ših. Prve sadite v vrsti 10 cm narazen, druge pa kar enega poleg drugega in te rastline pojejte kot mladi 
česen. Med vrstami naj bo vsaj 30 cm. Globina sajenja jeseni je 8–10 cm.

Setve in sajenja v rastlinjak
Paradižniku zdaj odrežite vrhove, da bodo plodovi prej dozoreli. Porežite jih nad do polovice zraslimi 

plodovi. V rastlinjak sejemo pravzaprav iste rastline, le da jih lahko sejemo, sadimo nekaj dalj časa, še v no-
vember. Dodam lahko samo presajanje sadik nadzemne kolerabice, če jih še kje dobite. Prav tako najdite 
nekje dovolj prostora za setev bele gorjušice, ki ji dodajte še malo sončnic, nekaj ajde in nekaj facelije. S 
tem boste oživili zemljo, ki ima v rastlinjaku veliko težav. 

Vsekakor pa v rastlinjak lahko, a kasneje, mogoče konec novembra oziroma ko so napovedane nizke 
nočne temperature, umaknemo tudi odrasle rastline endivije, radiča in zelja. Preprosto z lopato jih s čim 
več zemlje izkopljemo in prestavimo v rastlinjak ter posadimo. Tako zadržimo rastline žive, zelene in pol-
ne koristnih sestavin še dolgo v zimo.

Črna redkev in prehlad
Sezona prehladov se je že začela. Da bodo vaša jetra manj trpela, ker morajo presnavljati velike količine 

različnih »zdravil« za prehlade, si pomagajte s črno redkvijo. Videli boste, da ravno tako zaleže, predvsem 
ko vas prehlad šele »voha« ali še bolje pred tem. Črno redkev postavite na krožnik, ji odrežete dno, da 
dobro stoji, in vrh. Lupljenje ni potrebno. Nato z žlico na vrhu izdolbete meso, v dobljeno jamico pa daste 
med, če ga nimate, pa rjavi trsni sladkor. Čez nekaj časa se bo vse skupaj spremenilo v okusen sirup, ki ga 
pijete po majhnih žličkah. Ponoči boste lažje dihali, podnevi pa manj kihali in kašljali. Kakšna okužba pa se 
vam bo tudi izognila. Izberite najprej raje naravne pripomočke, »zdravila« in nasvete naših babic, da ne 
bo potreben obisk zdravnika.

Na vrtu res najdemo prav vse, kar nam lahko nudijo različna prehranska dopolnila. Tako je veliko bolje, 
da namesto številnih dokaj dragih dopolnil, ki naj bi pomagala vašemu imunskemu sistemu, zdaj začnete 
uživati križnice: redkev, redkvica, rukola, pa tudi brstični, listnati ohrovt, zelje in seveda cvetača in brokoli.

Miša Pušenjak
Miša Pušenjak

Zeleni nasveti

Jesen je tudi koledarsko v naših krajihJesen je tudi koledarsko v naših krajih
Čeprav je vreme kar prijetno, pa vendarle mrzle noči kažejo, da je jesen že 
tu. Sicer pa nam to sporoča tudi hrup v vinogradih.

Sestavine: 3 rdeče paprike, 500 g piščančjih prsi, sol, poper, mleta paprika, 2 stročka česna, 
1 žlica moke, 2 žlici kisle smetane, 100 g naribanega trdega sira, 1 paradižnik.
Paprike razpolovimo, jim odstranimo semenje in jih naložimo v pekač. Piščančje prsi nareže-
mo na kocke in jih na olju popražimo. Med mešanjem jih po okusu solimo in popramo, potre-
semo z mleto papriko in dodamo strt česen. Potresemo z žlico moke, premešamo in dodamo 
2 žlici kisle smetane. Prevremo, nato hladimo 10 minut. Z nadevom napolnimo paprike, jih 
potresemo z naribanim sirom in na vrh vsake položimo po dve rezini paradižnika. Pečemo 20 
minut pri 200 stopinjah Celzija.

Tortilja tortaTortilja torta

Foto: Miša Pušenjak
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Znanstvena monografi ja 
osvetljuje življenje in delovanje 
zadnjega na smrt obsojenega Slo-
venca, ki je v letih 1948–1957 na 
območju med Mariborom, Gornjo 
Radgono, Ptujem in Slovensko Bi-
strico zagrešil celo vrsto kaznivih 
dejanj. Od tedanjih oblasti je bil 
tudi politično izrabljen. Pod strel-
ski vod v gramoznici pri Rogozi so 
ga postavili 30. oktobra leta 1959. 
Med ljudmi je bil znan kot sloven-
ski, štajerski Robin Hood, ki naj bi 
jemal bogatim in dajal revnim. V 
končni obtožnici je bilo skupaj 84 

kaznivih dejanj in uboj miličnika 
Alojza Bartola. Nihče ne ve, kje je 
Franc Rihtarič pokopan, po izvrše-
ni kazni ga niti oče ni prepoznal.

Rodil se je leta 1929 v majhni va-
sici med Kapelo in Sv. Jurijem ob 
Ščavnici. Že v mladosti je izstopal 
po svoji vihravosti in nemirnosti. 
Njegov križev pot se je začel zaradi 
mladostne razposajenosti, ko sta s 
prijateljem Štebihom ukradla avto 
iz garaže radgonskega okrajnega 
ljudskega odbora in ga med noč-
no vožnjo razbila. Drugi dan sta se 
oba znašla v zaporu Udbe v Gornji 
Radgoni, od koder sta kmalu po-

begnila. Nekaj časa sta se skrivala 
v okolici Gornje Radgone, nato sta 
se razšla. Franc je že takrat Štebi-
ha nagovarjal, da bi pobegnila v 
Avstrijo. Med skrivanjem v domači 
okolici je spoznal Franca Pelca, ki 
je bil tudi tič svoje sorte. Pobeg-
nila sta v Avstrijo, reko Muro sta 
prebredla pri Cmureku, kjer so ju 
aretirali avstrijski žandarji, nato pa 
predali angleški obveščevalni služ-
bi. Po šesttedenskem priporu so ju 
izpustili.

Udba ga je spoznala za 
izredno bistrega, postal 
je njen informator

Prejela sta dokumente, šla delat 
k nekemu kmetu, nato pa je oba 
zelo hitro zasrbelo pod prsti; zače-
la sta krasti na vzhodnem delu Šta-
jerske. Udba je hitro ugotovila, da 
je Franc izredno bister, celo z neko 
izmišljeno zgodbo dosegla, da je 
bil izpuščen. Konec leta 1950 je 
podpisal lastnoročno izjavo kot so-
delavec Udbe, tudi ta dokument je 
v knjigi. Sam si je nadel Udbovsko 
kodno ime Franc Žmavc. Tako je 
dobil nalogo, kaj mora poročati iz 
svojega bivalnega območja, nad-
zorovati je moral tri osebe, celo 
nekoga, ki je bil član partije. Pos-
lanstvu informatorja Udbe se je 
zelo hitro izneveril, vrnil se je na 

pota kraje. Kmalu je bil ponovno za 
zapahi, dobil je 14 mesecev stroge-
ga zapora.

Puške, s katero je 
bil ustreljen miličnik 
Bartol, niso nikoli našli

V noči s prvega na drugi avgust 
leta 1955, dvajset minut po polno-
či, sta odjeknila dva strela iz pete-
linke. Prvi strel je zadel miličnika 
Alojza Bartola (doma iz Loškega 
Potoka), ki je sedel na stolu ob mo-
stu mejnega prehoda z Avstrijo. 
Drugi strel je počil v luč. Dokazano 
je, da je Franc bos stekel čez most, 
na drugi strani so ga s težavo prijeli 
avstrijski žandarji. Problem je bil, 
ker puške, s katero naj bi bil Bartol 
ustreljen, niso nikoli našli. Rihtarič 
se je bal, da ga bodo vrnili v Jugo-
slavijo.

Cela vrsta vlomov v 
trgovine kmetijskih 
zadrug

Potem se je začelo tretje, najhuj-
še obdobje, ko je prav na širšem 
ptujskem, podravskem območju 
zagrešil celo vrsto vlomov v trgo-
vine kmetijskih zadrug, od koder 
so odnašali tekstilno blago, hrano, 
pijačo, denar. Vlomi so bili izvedeni 

vedno po enakem kopitu, pravi-
loma je vlomil s teležnjakom, na 
mestih kraje je puščal listke, kot 
„izvedli smo inventuro, zdaj me pa 
poiščite“. Pozneje je na zaslišanjih 
povedal, da se ni čutil krivega, da 
je vlamljal v trgovine kmetijskih za-
drug, saj so jih ustanovili komuni-
sti, on sam je protidržavni element 
in ni kradel posameznikom.

Franca Rihtariča so presenetili 
med spanjem na seniku, četudi je 
vedno trdil, da ga živega ne bodo 
dobili. Sodni proces je bil javen. 
Obsodili so ga na 32 let in 9 mese-
cev zapora, za uboj miličnika pa z 
enotno kaznijo – usmrtitev z ustre-
litvijo. Pri prošnji za pomilostitev ni 
pomagal niti status, da je bil sode-
lavec Udbe.

Zgodovinar in pomurski akademik, predsednik zgodovinskega društva Gornja Radgona ddr. Ivan Rihtarič je v času korona 
krize napisal četrto znanstveno monografi jo. Delo z naslovom Franc Rihtarič: od resnice do mita je nastalo na podlagi obi-
lice dokumentov in ustnih virov.

Ptuj � Predstavili znanstveno monografi jo o Francu Rihtariču

Štajerski Robin Hood še danes buri domišljijo

Foto: arhiv Knjižnice

Ddr. Ivan Rihtarič je svojo četrto znanstveno monografi jo z naslovom 
Franc Rihtarič: od resnice do mita predstavil na YouTube kanalu Knjižnice 
Ivana Potrča Ptuj.

Foto: arhiv Knjižnice

Naslovnica monografi je o Francu Rihtariču

Njena produkcija je na ogled v 
palaciju ptujskega gradu do 3. no-
vembra. Na letošnji delavnici so 
sodelovale: Alenka Ana Stante (Lju-
bljana), Danijela Milašinović (Nova 
Gorica), Danila Krpič (Murska So-
bota), Mateja Pogačnik (Ško� a 
Loka), Katarina Celič (Medvode), 
Mojca Velikonja (Maribor), Pika 
Seničar (Sveti Štefan), Rowena 
Božič (Bled), Tanja Sokolov – Boh 
(Ško� a Loka) in Veronika Židanek 
(Radomlje).

Monika Ivančič Fajfar, produ-
centka za likovno dejavnost na 

JSKD, je bila zelo zadovoljna s 
potekom letošnje delavnice in 
sprejemom na Ptuju, zato upajo, 
da bo imela gostoljubje tudi nekaj 
prihodnjih let. V 35 letih je večino 
časa potekala v Šmartnem v Go-
riških brdih, zadnjih deset let pa v 
Šmartnem ob Paki, zato jo javnost 
pozna tudi kot likovno delavnico 
Šmartno. V Narodnem domu na 
Ptuju so imele udeleženke idealne 
pogoje za ustvarjanje, navdušilo 
jih je staro mestno jedro, prav tako 
tudi razstave letošnjega festivala 
sodobne umetnosti Art Stays, ki je 
potekal pod naslovom Structura, 

in ki so jih tudi pritegnile tematsko, 
saj so ustvarjale na temo strukture 
narave, ki so jo povezale z navdi-
hom ptujskega okolja, zakladnico 
zgodovine in kulture. Udeleženke 
so iskale dialog med naravnim in tis-
tim, kar lahko ljudje kot civilizacija 
prinesejo v ta prostor. Delavnice so 
naravnane tako, da pri ambicioznej-
ših ljubiteljskih likovnih ustvarjalcih 
spodbudijo voljo, željo, motivacijo 
po raziskovanju in razvijanju nekih 
tem, ustvarjalnih pristopov in krea-
tivnosti na višjem nivoju. Mentor pa 
je tisti, ki se trudi, da udeleženci na 
delavnici pokažejo kar največ svoje 

ustvarjalnosti, da v sebi prebudi-
jo tudi tisto, za kar ne vedo, da je 
v njih, da na nek način presegajo 
meje, ki si jih sami postavljajo, da 
nečesa ne zmorejo. Delavnica ni na-
menjena učenju, temveč razvijanju 
idej, ukvarja se s konceptom, ne pa 
s tem, kako se nekaj slika. Iz malo 
ali skoraj nič materiala so udeležen-
ke ustvarile „čarovnijo“, za katero 
upajo, da bo pritegnila številne lju-
bitelje likovne umetnosti.

Odprtje razstave je s pesmijo 
pospremil Moški komorni zbor Ptuj 
pod vodstvom Mihaela Roškarja.

MG 

Foto: Črtomir Goznik

V palaciju ptujskega gradu je na ogled razstava produkcije 35. tematske likovne delavnice, ki je letos prvič potekala na Ptuju.

Ptuj � Razstava Strukture narave

Delavnica ustvarjalnosti in kreativnosti 
V organizaciji Javnega sklada RS za kulturne dejavnosti je letos prvič na Ptuju potekala tematska likovna delavnica, ki ima že 
35-letno tradicijo. Od 1. do 5. septembra so njene udeleženke ustvarjale v Narodnem domu. Tematsko se je navezovala na razstav-
ni program festivala Art Stays. Več kot 30 let je mentor akademski slikar Dušan Fišer.

Ptuj � Literarni klub Nataše Petrovič

„Bila je naš motor, ogenj ...“
Prvega oktobra so se člani Literarnega kluba Ptuj, ki se odslej 
imenuje po ustanoviteljici Nataši Petrovič, poklonili njenemu 
spominu in delu, ki ga je posvetila oživitvi ljubiteljske literar-
ne dejavnosti.

Foto: Črtomir Goznik

Z literarnega večera v Narodnem domu na Ptuju, ki so ga posvetili 
Nataši Petrovič.

To je bil prvi literarni večer po njeni smrti, poln čustev in praznine, a 
hkrati poln zavez in obljub članov, da bo ostala večen navdih zanje, lju-
biteljske literate, ki jim beseda in verz osmišljata življenje. „Nataša je bila 
naš motor, ogenj, naša organizatorica. Premogla je v bistvu vse, neko 
milino, mehkobo, po drugi strani je bila odločna ženska, ki je znala udariti 
po mizi in uporabiti kulturo, slovensko besedo, poezijo, zato mi je bila 
še posebej pri srcu. Z Natašo sva sodelovala skoraj dvajset let, ne samo 
v ptujskem literarnem klubu, pač pa tudi na različnih srečanjih, na Mih-
čevem festivalu, ki ga je prav ona obudila v ptujski občini, in še marsikje 
drugje,“ je na literarnem večeru literarnega kluba Ptuj povedal strokovni 
mentor David Bedrač. Na njem so se tudi uradno predstavili z novim ime-
nom. „Zdi se nam prav, da se ta njena ideja širi, da ostaja. Tako bi želela 
in hotela tudi Nataša. V tej sezoni se nam je pridružilo veliko mladih, kar 
je zelo spodbudno,“ je dodal Bedrač.

Za prvi literarni večer so člani kluba pripravili literarna besedila, z 
izbranimi besedami pa se tudi poklonili spominu Petrovičeve. Sodelova-
li so: Cecilija Bernjak, Karmen Pulko, Iryna Hočevar, Erika Kotnik, Mirko 
Kotnik, Melita Vidovič, Tilčka Simonič in David Bedrač. Z glasbo je večer 
spomina obogatil kitarist Amadej Gavez s svojimi pesmimi.
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Le redko se zgodi, da se vse tekme 
istega kroga končajo z remijem – 
prav to se je zgodilo v tem krogu Lige 
Telemach. To je prvi takšen primer v 
tej sezoni, v lanski se sploh ni zgodil! 
Zadnji primer petih remijev sega več 
kot leto in pol nazaj, v 23. krogu sezo-
ne 2019/20 (februarja 2020). 

Vseeno lahko tudi v tem vidimo 
»zmagovalce«: zelo so lahko npr. 
s točko na gostovanju v Kopru za-
dovoljni Celjani, zagotovo bolj kot 
Aluminij s točko proti Kalcerju, ali pa 
Maribor s točko proti Olimpiji. 

Samo osem doseženih zadetkov 
je za strelce drugi najslabši rezultat 
sezone, manj golov je bilo doseženih 
le še v 6. krogu – sedem.

Polne tribune najboljši 
del derbija v Mariboru

50. prvenstveni »večni derbi« 
ni postregel s kakšno nepozabno 
predstavo, najboljši del derbija so 

bile lepo zapolnjene tribune Ljudske-
ga vrta (več kot 6500 gledalcev) in 
oba vratarja, ki sta se izkazala z nekaj 
lepimi obrambami in sta svoji mreži 
ohranila nedotaknjeni. 

Z remijem so bili po tekmi manj za-
dovoljni v taboru vijoličastih, čeprav 
so imeli zadnjo – in hkrati najlepšo – 
priložnost na tekmi Ljubljančani, a je 
Tall v sodnikovem podaljšku odbito 
žogo iz neposredne bližine poslal 
čez gol …

To je bil peti zaporedni 
remi na večnem derbiju 
v Ljudskem vrtu, kjer je 
Maribor proti Olimpiji 
nazadnje zmagal novembra 
2017. 

Obe ekipi sta bili v derbiju osla-
bljeni, vseeno pa se zdi, da so na lju-
bljanski strani bolj pogrešali Nukića, 
Ziljkića in Delamea Mlinarja kot pa na 
mariborski Pihlerja. Zanimiv je tudi 
vidik trenerjev, na mariborski klopi 

sedi začasni trener Radovan Karano-
vić, na klopi Olimpije pa Savo Miloše-
vić, ki se mu ob napovedanem priho-
du novih nemških lastnikov menda 
močno trese stolček. 

Izmed priložnosti velja pri doma-
činih izpostaviti vratnico Alvirja (16. 
minuta), dober poskus Žuglja v 49. 
minuti (obramba Vidmarja), pred-
vsem pa strel Kodermana iz bližine, 
ki pa je na njegovo nesrečo na črti 
zadel svojega soigralca ….

Gostje so ob že omenjeni prilož-
nosti v sodnikovem podaljšku Talla 
zapretili še preko istega igralca v 43. 
minuti (obramba Juga), v 58. minuti 
pa je bil po strelu Špeharja ponovno 
na mestu domači vratar.

»Pričakovali smo podobno tekmo, 
a smo vendarle upali, da bomo pre-
kinili niz Olimpijine nepremaganosti 
na zadnjih derbijih v Ljudskem vrtu. 
Dobro smo začeli tekmo, imeli dve, 
tri obetavne priložnosti, zadeli tudi 
vratnico, potem pa v določenih tre-

nutkih prepustili pobudo Olimpiji, 
ki je prišla do priložnosti že v 1. pol-
času, vendar se je izkazal Jug. Ostal 
je občutek, da po zapravljenih prilo-
žnostih nismo več bili samozavestni 
pri nadzoru žoge. V 2. polčasu smo 
bili tisti, ki smo bili bolj ustvarjalni 
v igri in bi ob boljših zaključkih ak-
cij lahko prišli do situacij, iz katerih 
bi lahko dosegli zadetek. Treba pa 
je priznati, da nas je ogrožala tudi 
Olimpija in je vratar Jug nekajkrat res 
odlično ubranil udarce tekmecev,« je 
po tekmi dejal Radovan Karanović in 
nadaljeval: »Najbolj pa ob celotnem 
dogajanju obžalujem, da nismo navi-
jačem prinesli še več veselja, saj so 
se zbrali v velikem številu in poskrbe-
li za res lepo podobo na tribunah ter 
bili moštvu v veliko podporo.«

Kapetan Timi Max Elšnik (prihaja 
iz Zlatoličja) je iz tabora Olimpije do-
dal: »Zdelo se nam je, da je tekmec 
proti koncu vse bolj popuščal, mi pa 
smo zato skušali stopnjevati ritem. 
Na koncu smo imeli 'smrtno' prilož-
nost, ki pa je nismo izkoristili. To je 
nogomet, neporaženost na derbijih 
se nadaljuje. Mislim, da smo lahko 
vseeno zadovoljni.«

JM
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Tri tedne po zlomu ključnice 
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Tekma v Domžalah je bila zelo po-
membna za obe ekipi, saj bi poraz na 
derbiju začelja pomenil slabo popot-
nico pred reprezentančno pavzo, 
obenem pa bi ekipa morala izgub-
ljene točke iskati v tekmah s težjimi 
tekmeci. Kljub temu se je težko izo-
gniti občutku, da so več v tem sreča-
nju z remijem izgubili Kidričani …

Prvi šok so šumarji doživeli že 
v uvodu srečanja, ko je bolečino v 
mišici začutil steber obrambe Emir 
Azemović. Srbski branilec je nekaj 
minut še poskušal nadaljevati tekmo, 
a je v 25. minuti vendarle klonil pred 
bolečinami in odšel na klop. Njegovo 
mesto v centralni branilski vrsti je 
zasedel Nkama. Ob poškodovanem 
Petku in kaznovanem Martiću bodo 
težave Azemoviča trenerju Drobnetu 
nedvomno povzročile nove skrbi …

Kidričani so po pol ure igre prev-
zeli pobudo in nanizali nekaj lepih 
akcij, a jih Prša v 32. in Marinšek ter 
Brest v 35. minuti nista unovčila za 
dosego zadetka. Na drugi strani bi 
lahko v vodstvo prišli tudi domačini, 
a je Pušaver v 39. minuti žogo po 
strelu Šarića z glavo izbil tik pred go-
lovo črto …

Šumarji ob vodstvu 0:2 
zelo blizu zmagi

V 40. minuti sta Tilen Pečnik in 
Prša ponovila vajo iz 32. minute, le 
da je tokrat po podaji prvega sle-
dnji z glavo zadel v polno – 0:1. Za 
25-letnega Hrvata je bil to drugi gol 
v sezoni. 

V prvi minuti nadaljevanja je Nka-
ma poslal dolgo podajo v kazenski 
prostor do Bresta, tega pa je nepra-
vilno oviral domači branilec. Sodnik 

Jug je takoj pokazal na belo točko, 
s katere je Đerlek z močnim strelom 
tik mimo vratarja povišal vodstvo na 
0:2. Glede na pregovorno trdnost 
Aluminijeve obrambe je bila pred-
nost resnično lepa in je bila dobra 
osnova za zmago. A je bil to račun 
brez krčmarja …

Že v 51. minuti so domačini, ki so 
nemudoma vse stavili na napad, 
prišli do prve priložnosti, a je Božič 
z roba kazenskega prostora zadel le 
prečko.

Sodniška napaka, ki je 
preobrnila potek tekme

Edini resnično sporni trenutek 
tekme se je zgodil v 53. minuti, a je 
zelo močno vplival na končni rezul-
tat. Domačini so izvedli hitro akcijo, 
na koncu je do žoge pripel Saša Var-
ga in z levico neubranljivo s pomočjo 
prečke zadel v polno – 1:2. Vse bi bilo 
lepo in prav, če le strelec ob spreje-

mu žoge ne bi bil precej globoko v 
prepovedanem položaju, kar pa je 
stranskemu sodniku ušlo …

Gol, ki ga v resnici ne bi smelo 
biti, je dal Radomljanom 
novo dozo adrenalina, 
zagon pa so izkoristili že tri 
minute kasneje, ko je Brest 
slabo izbijal žogo v svojem 
kazenskem prostoru, točno 
na prsa Luka Gučka, ki je to 
izkoristil za sijajen zadetek 
– 2:2. 

V nadaljevanju se je zdelo, da se 
nobena ekipa noče sprijazniti z remi-
jem, obe sta tudi z nekoliko tvegano 
igro iskali poti do zmage. V 72. minuti 
je imel novo zaključno žogo na nogi 
Brest, a je iz bližine meril točno v vra-
tarja Marjanovića. Na koncu bi lahko 
do popolnega izkupička prišli tudi do-
mačini (podobno kot v prejšnjem kro-
gu proti Olimpiji, ko so v gosteh slavili 
2:3), a je že v drugi minuti sodniškega 
podaljška Blaič zadel okvir gola …

Skupno so igralci obeh moštev 
proti goloma usmerili kar 30 strelov, 
polovica jih je šla v okvir gola, štirje 
pa so končali za hrbtoma vratarjev.

Derbi začelja v Domžalah so moč-
no zaznamovali trenerji, nekateri z 
odsotnostjo (v domači vrsti sta manj-
kala glavni trener Rok Hanžič in Ner-
min Bašić, pri gostih pa trener vra-
tarjev Mladen Dabanovič), eden pa z 

REZULTATI 12. KROGA: 
Kalcer Radomlje – Aluminij 2:2 (0:1);
Maribor – Olimpija 0:0;
Bravo – Mura 0:0;
Koper – Celje 2:2 (1:2); strelci: 0:1 Sokler (16.), 1:1 Barišić (37.), 1:2 Begić 

(42.), 2:2 Žužek (67.);
CB24 Tabor Sežana – Domžale 0:0.

1. KOPER 12 7 3 2 23:13 24
2. BRAVO 12 6 5 1 12:5 23
3. OLIMPIJA LJUBLJANA 12 6 2 4 17:14 20
4. MARIBOR 12 5 3 4 18:18 18
5. MURA 12 4 5 3 14:16 17
6. CB24 TABOR SEŽANA 12 4 4 4 15:10 16
7. CELJE 12 3 3 6 14:17 12
8. DOMŽALE 12 3 3 6 16:21 12
9. ALUMINIJ 12 2 5 5 10:15 11
10. KALCER RADOMLJE 12 2 3 7 12:22 9

Oskar Drobne, trener Aluminija: »Sodniška napaka ob našem prvem 
prejetem zadetku je domačine vrnila v igro, na koncu bi se lahko tek-
ma obrnila tudi popolnoma v korist tekmecev. Dobro je vsaj to, da smo 
zadržali prednost pred Kalcerjem, se pa resnično sprašujem, kakšen je 
smisel uporabe VAR-sistema samo na dveh tekmah v vsakem krogu. 
Tokrat smo bili oškodovani mi, drugič bo nekdo drug …«

Amir Botonjič, Radomlje: »Pogosto se nam dogaja, da se zaradi 
lastnih napak znajdemo v zaostanku, tudi tokrat je bilo tako. Na srečo 
smo z našo pregovorno nepopustljivostjo in trdnim karakterjem uspeli 
izenačiti. Na koncu nam je lahko celo malo žal, da nismo zmagali.«

Roko Prša, Aluminij: »Z remijem seveda nismo zadovoljni, po vodstvu 
0:2 bi morali slaviti. Dveh golov v tako kratkem času ne bi smeli prejeti, 
vseeno pa veseli vsaj to, da po izenačenju nismo popustili pod pritiskom 
domačinov in smo si še ustvarjali priložnosti.«

Prva liga Telemach

Kalcer Radomlje – 
Aluminij 2:2 (0:1)

STRELCI: 0:1 Prša (40.), 0:2 Đerlek 
(47., z 11 m), 1:2 Varga (53.), 2:2 Guček 
(56.).

KALCER RADOMLJE: Marjanović, 
Blaić, Žulj (od 78. Jazbec), Guček, 
Primc (od 89. Ihbeisheh), Zabukov-
nik, Kregar (od 79. Nikolić), Guzina 
(od 33. Pogačar), Šarić (od 46. Nu-
hanović), Varga, Božić. Trener: Amir 
Botonjić.

ALUMINIJ: Janžeković, Ploj, Puša-
ver, Bolha, Azemović (od 25. Brest), 
Marinšek (od 84. Dodlek), Nkama, 
Đerlek, Prša, T. Pečnik, Kidrič. Tre-
ner: Oskar Drobne.

Nogomet � 1. SNL, 12. krog

Za zmago lahko bolj žalujejo v 
gostujočem taboru

Foto: Martin Metelko / m24.si

Tilen Pečnik in Roko Prša (Aluminij, v rdečih dresih) sta odlično sodelovala pri prvem zadetku, prvi je 
prispeval asistenco, drugi gol. 

Foto: Grega Wernig / m24

Nogometaši Maribora in Olimpije so se na drugem večnem derbiju 
v sezoni razšli z remijem. Prvega v sezoni je v Stožicah v 3. krogu 
dobilo ljubljansko moštvo, izid je bil 3:1.

Nogomet � 1. SNL

Pet tekem, prav toliko remijev

neuspešnim dokazovanjem sodniške 
napake – Oskar Drobne. Ta je po kon-
cu tekme s telefonom v roki stran-
skemu sodniku dokazoval njegovo 
napako ob prvem golu Radomljanov, 
kar pa izida srečanja ni spremenilo … 

Njegovi nekdanji in sedanji varovanci 
so si razdelili točki …

Aluminij bo v prihodnjem krogu 
po reprezentančnem premoru go-
stoval v Murski Soboti (16. 10.). 

JM
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Drava – Brežice 1919 
Terme Čatež 2:4 (1:1)

STRELCI: 0:1 Gradišar (24.), 1:1 
Bozgo (29.), 1:2 Gradišar (48.), 1:3 
Gradišar (57.), 2:3 Drevenšek (76.), 
2:4 Gorenc (91.).

DRAVA PTUJ: Vršič, Šlamberger 
(od 86. Šabeder), Đuran, Drevenšek, 

Dobnik, Janežič (od 66. Mendy), A. 
Rogina, Kahrimanović, Penič, S. Ro-
gina, Bozgo. Trener: Andrej Kvas.

BREŽICE TERME ČATEŽ: Goričar, 
Sivonjić, Kocjančič, Vujčić, Femec, Kra-
šovic, D. Brkić, Perišić (od 46. Mrvič), 
Lesjak (od 93. Geč), Brekalo (od 82. 
Gorenc), Gradišar (od 71. Costa Al-
buquerque). Trener: Iztok Kapušin.

Pred derbijem začelja so se v eki-
pi Drave soočali s številnimi novimi 
težavami, igralski kader je namreč 
iz tedna v teden manjši … V petek 
se je tako klubsko vodstvo sestalo z 
Nemanjo Gajićem, Nebojšo Ivanče-
vićem in Milošem Sekulićem in jim 
predstavilo situacijo, v kateri klub 
težko izpolnjuje njihove obvezno-
sti, posledično so se jim zahvalili za 
sodelovanje. Za nameček je trener 
Andrej Kvas v zadnjem trenutku 
ostal še brez Luke Lovenjaka, ki je 
na zadnjih treningih začutil boleči-
ne v hrbtu. Zbolel je še vratar Igor 
Poljanec …

Glede na zgoraj opisano sta ime-
la trenerja Viktor Trenevski in An-
drej Kvas v pretekli sezoni v boju 
za obstanek odlično moštvo, saj so 
bili v njem še Marko Brest, Matic 
Krašovic, Nik Erhatič, Jure Pihler … 
Čeprav nobeden od omenjenih še 
ni dosegel meje 20 let, so bili za le-
tošnje razmere to »izredno izkušeni 
fantje«, pa tudi o kakovosti ni treba 
izgubljati besed …

Kvas je imel tako na 
razpolago za tekmo z 
Brežicami dva mladinska 
vratarja, tako Amadej 
Vršič kot Miha Petrovič sta 
letnika 2004, pa tudi sicer 
sta bila v domačem moštvu 
le dva igralca rojena 
pred letom 2000: Amir 
Kahrimanović je letnik 1999, 
kapetan Anton Rogina pa 
je s 25 leti za to ekipo pravi 
veteran …

Resnici na ljubo je treba poudari-
ti, da tudi moštvo iz Brežic v svojih 
vrstah ne premore kakšnih izkušenih 
posameznikov, a je kljub temu njiho-
va povprečna starost vsaj za kakšno 
leto ali dve višja od Dravine … Pod 
taktirko trenerja Iztoka Kapušina 
(ima izkušnje iz prve lige s Krškim in 
Celjem) veliko minutažo dobiva tudi 
Matic Krašovic, ki je pred sezono od-
šel v Brežice prav iz Drave. 

V prvem polčasu so dravaši še 
držali korak z gosti, rezultat je bil od 
odhodu na odmor poravnan na 1:1. 
Sploh prvi zadetek za Dravo je ob 
drugi uvrstitvi v začetno enajsterico 
dosegel Stavri Kliton Bozgo, ki je v 
29. minuti izničil vodstvo gostov. 

Drugi polčas se je začel za Dravo 
na najslabši možni način, z dvema 
hitro prejetima goloma. Tako kot 
pod prvega se je tudi pod ta podpi-
sal 19-letni Nejc Gradišar, ki je tako 

dosegel svoj prvi hat-trick v članski 
kategoriji. 

Za preobrat bi Drava potrebovala 
kakšnega izkušenega igralca več v 
ekipi, trener Kvas pa je opozoril še 
na en velik problem: »Dejstvo je, da 
je bilo v času priprav in začetka se-
zone storjenega premalo v smislu 
kondicijske priprave moštva, ekipa 
je bila pač preveč časa brez trenerja 
in prepuščena sama sebi. Trenutna 
pripravljenost je dovolj le za kakšnih 
60 minut, kar je absurdno, s tem je 
težko parirati tekmecem v 2. ligi. To 
je sedaj sredi sezone izredno težko 
nadoknaditi.«

Niko Drevenšek je kljub temu v 
76. minuti znižal na 2:3 in s tem svo-

jim soigralcem vlil nekaj upanja na 
preobrat. Do tega ni prišlo, dokonč-
no je v sodnikovem podaljšku zmago 
gostov potrdil Rok Gorenc. Tudi za 
oba omenjena – za Nika in Roka – sta 
bila to sploh prva zadetka med člani. 
Še en dokaz več, kakšni ekipi sta se 
merili v soboto.

Še vedno pa Drava s sedmimi 
osvojenimi točkami ohranja 
stik s tekmeci v spodnjem 
delu lestvice. V naslednjem 
krogu bodo dravaši gostovali 
na Ravnah pri domačem 
Fužinarju. 

JM

Krajnc na sedmih 
tekmah sedemkrat v 
polno

Ekipa Triglava je znova ujela zma-
govalni ritem, v Velenju je vpisala 
tretjo zaporedno zmago. Ker Goriča-
ni niso odigrali svoje tekme, so Gore-
njci sami na vrhu.

Domačini so bili v tem krogu izred-
no »radodarni«, zmagali so samo na 
eni tekmi – Nafta z Ilirijo. Na ostalih 
šestih tekmah so bili vpisani trije re-
miji in tri zmage gostov.

V tem krogu sta dva igralca doseg-
la hat-trick, Nejc Gradišar (Brežice) 
na Ptuju in Alen Krajnc (Rogaška) v 
Krškem. Nekdanji član Drave in Alu-
minija je na sedmih tekmah dosegel 
prav toliko zadetkov in skupaj z Ve-
dranom Vinkom (Nafta) sedaj zase-
da vrh lestvice strelcev. 

REZULTATI 10. KROGA: 
Drava – Brežice 1919 Terme Čatež 

2:4 (1:1);
Nafta 1903 – Ilirija 1911 2:1 (2:0); 

strelci: 1:0 Vinko (5.), 2:0 Csaba (19.), 
2:1 Đajić (47.). Rdeči karton: Džafi ć 
(95., Ilirija);

Roltek Dob – Fužinar Vzajemci 1:1 
(0:0); strelca: 0:1 Horvat (74.), 1:1 Pe-
trovič (79., z 11 m);

Primorje – Vitanest Bilje 2:2 (0:1); 
strelci: 0:1 Breganti (6.), 1:1 Čakš 
(47.), 1:2 M. Žižmond (59.), 2:2 J. Ko-
dermac (69.);

Krško – Rogaška 3:4 (1:2); strel-
ci: 1:0 Tiganj (6.), 1:1 Krajnc (31.), 
1:2 Krajnc (36.), 1:3 Krajnc (54.), 2:3 
Bošković (57.), 3:3 Regvar (69.), 3:4 
Andjelić (83., z 11 m);

Rudar Velenje – Triglav 0:1 (0:0); 
strelec: 0:1 Čeh (50.);

Beltinci Klima Tratnjek – Krka 1:1 
(0:1); strelca: 0:1 Huč (12., z 11 m), 1:1 
Marič (66.).

Tekma Jadran dekani – Gorica je 
bila prestavljena. 
1. TRIGLAV KRANJ 10 8 1 1 19:6 25
2. GORICA 9 7 1 1 18:6 22
3. ROLTEK DOB 10 6 2 2 22:14 20
4. ROGAŠKA 10 6 1 3 16:12 19
5. FUŽINAR VZAJEMCI 10 5 4 1 16:13 19
6. NAFTA 1903 10 4 3 3 26:16 15
7. RUDAR VELENJE 10 5 0 5 17:16 15
8. PRIMORJE 10 3 5 2 18:13 14
9. VITANEST BILJE 10 3 3 4 19:19 12
10. KRKA 10 3 2 5 16:15 11
11. BELTINCI 10 2 5 3 11:15 11
12. KRŠKO 10 2 3 5 15:24 9
13. DRAVA PTUJ 10 2 1 7 17:35 7
14. ILIRIJA 1911 10 1 3 6 10:17 6
15. BREŽICE ČATEŽ 10 1 3 6 10:25 6
16. JADRAN DEKANI 9 0 5 4 8:12 5

JM

Tim Gajser iz Pečk pri Makolah je 
na 11. letošnji dirki svetovnega pr-
venstva razreda MXGP v nemškem 
Teutschenthalu (približno 70 km od 
Leipziga) osvojil prvo mesto, potem 
ko je bil tretji v prvi in najboljši v dru-
gi vožnji. Aktualni svetovni prvak je 
tako znova vodilni v seštevku sve-
tovnega prvenstva. 

Uspeh ima posebno težo 
zaradi dejstva, da tri tedne 
po operaciji ključnice še ni 
100 % pripravljen. Timu se je 
močno obrestovala poteza, 
da je izpustil preizkušnjo 
pokal narodov in se v miru 
posvetil sanaciji poškodbe. 
»Pred dvema tednoma ne bi 
pričakoval takšnega razpleta. 
Iz srca hvala vsem, ki so mi 
pomagali, da sem se lahko 
tako hitro vrnil,« je takoj po 
dirki dejal Gajser.

Gajser je dobro odpeljal že kvalifi -
kacije, kjer je na trdi progi, ki mu zelo 
odgovarja, zaostal le za Jeff reyem 
Herlingsom, posledično je imel dob-
ro štartno pozicijo. 

Na prvi dirki je na štartu ni najbolje 
izkoristil, začel je na petem mestu. 
Kmalu se je prebil do četrtega, nato 
pa je precej časa vozil za Francozom 
Febvrejem, V zadnjem delu dirke ga 
je prehitel, kljub manjšim poskusom 
približevanju Herlingsu pa je na kon-
cu varno obstal na 3. mestu. 

V ospredju sta se klubska kolega 
na KTM Herlings in Prado borila za 
zmago. Španec je bil v ospredju, 
a je Herling vse do ciljne črte lovil 
mlajšega tekmeca. Preko ciljne črte 
sta skočila z razliko desetinke sekun-
de, še pred doskokom pa sta trčila. 
Nizozemec je takoj vstal in zapustil 
stezo, Španca pa so iz steze odnesli 
na nosilih … Na startu druge vožnje 
se ni pojavil. 

V drugi vožnji je Tim začel veliko 
bolje, uvodna dva ovinka je izkoristil 
za preboj na 2. mesto, pred njim je 
bil le Febvre. Gajser je bil dovolj po-
trpežljiv, da je počakal na svojo pri-
ložnost v 11. krogu, ko ga je prehitel 
in se odpeljal proti zmagi. Herlings je 
bil v drugo tretji. 

Omenjena trojica je na koncu 
tudi stala na zmagovalnem 
odru, vsi skupaj pa so 
poslušali slovensko himno. 
Gajser je bil posebno vesel 
rdeče številke – v skupnem 
seštevku ima dve točki 
prednosti pred Herlingsom, 
le malenkost pa zaostala 
Febvre. 

»Presrečen sem. Zmaga in rdeča 
številka vodilnega le tri tedne po 

operaciji so veliko več, kot sem pri-
čakoval. V obeh vožnjah sem dobro 
startal in to mi je omogočilo napad. 
Našel sem dobre linije in čeprav sem 
imel občutek, da bi šlo lahko hitreje, 
sem se v prvi vožnji zadovoljil s tre-
tjim mestom,« je za spletno stran 
svoje ekipe pojasnil Gajser in dodal: 
»Tudi v drugi vožnji je potekal super 

boj, a tokrat mi je uspelo prehiteva-
nje za zmago. Upam, da bom te ob-
čutke lahko zadržal tudi po selitvi na 
novo stezo v Francijo. Ne smem pa 
pozabiti na navijače: velika zahvala 
vsem ob progi, lepo jih je bilo slišati.«

Naslednja dirka bo že konec tedna 
v francoskem Lacapelle Marivalu.

sta, JM

Motokros � Dirka za svetovno prvenstvo v Nemčiji

Tri tedne po zlomu ključnice znova z rdečo številko

Foto: MXGP

Tim Gajser je v Nemčiji slavil četrto letošnjo zmago za veliko nagrado, pred tem je slavil že v Rusiji, na 
Nizozemskem in v Latviji.

Andrej Kvas, trener Drave: »Z razpoložljivim kadrom, ki ga imamo 
trenutno na razpolago, smo za pozitivni rezultat poskušali narediti vse, 
kar je bilo v naši moči, a je bilo to premalo za kakšno točko. Zelo se je 
poznala odsotnost Lovenjaka, z njim bi bili zagotovo bližje uspehu. Zno-
va je bilo v prvi postavi precej mladincev, ker drugih igralcev enostavno 
ni na voljo. Ob polčasu je bilo 1:1, nato pa je prišla na plan neizkušenost, 
posledično se je v igro prikradlo nekaj napak, ki jih je tekmec znal izko-
ristiti za vodstvo 1:3. Z golom Drevenška smo se vrnili v igro, prišli le do 
gola zaostanka na 2:3, a je za kaj več zmanjkalo kondicije in tudi znanja.«

Nogomet � 2. SNL, 10. krog

Nov osip igralcev, nov poraz

Foto: Črtomir Goznik

Močno oslabljeni ekipi Drave tudi proti Brežicam ni uspelo vpisati tako želenega pozitivnega rezultata.

Jadran Škerjanc 
Hrpelje-Kozina – Velika 
Nedelja 24:26 (15:13)

VELIKA NEDELJA: Firšt Šeruga 
(6 obramb), Mesarec (4 obrambe - 
1x7m); Cvetko, Sovič 2, Borko 5 (3), 
Kosi, Niedorfer 6, Kovačec 7, Toplak 
1, Rubin, Kralj, Munda 1, Zorec 3, To-
rič. Trenerja: Uroš Krstič in Davorin 
Kovačec.

SEDEMMETROVKE: Jadran 4/3; V. 
Nedelja 4/3.

IZKLJUČITVE: Jadran 8; V. Nedelja 
12 minut. 

Ekipa Jadrana je pred tekmo z 
Veliko Nedeljo jasno napovedala, da 
si letos želi napredovanja, s čimer je 
proti zelenim prevzela vlogo favo-
rita. V 1. polčasu so gostje prikazali 
slabo predstavo (sedem tehničnih 

napak, trije zgrešeni zicerji) in do-
mačini so imeli pri izidu 15:11 celo 
sedemmetrovko za +6. 17-letni Ian 
Mesarec je ta kazenski strel ustavil, 
s čimer je ekipa Velike Nedelje dobila 
zalet in z dvema zaporednima zadet-
koma znižala zaostanek ob polčasu 
na –2 (15:13). 

V 2. polčasu so Nedeljani prikazali 
pravi obraz: začeli so igrati čvrsto v 
obrambi, na golu je Žan Firšt Šeru-
ga zbral nekaj pomembnih obramb, 
steklo je v napadu in Velika Nedelja 
je v 45. minuti povedla s +3 (19:22). 
Žal so znova sledile slabe minute Pr-
lekov in Primorci so – tebi nič meni 
nič – vzeli ponujeno in izid v 54. mi-
nuti poravnali na 24:24.

V dramatičnem zaključku tekme 
so gostje iz Velike Nedelje prikazali 
odlično igro, ob tem so končno ime-
li tudi nekaj športne sreče. Tako so 
prišli do pomembne zmage na go-
stovanju, kjer bodo druge ekipe v ligi 
težko osvajale točke.

V 2. krogu v soboto, 9. 10., ob 
19.00 v goste k Veliki Nedelji priha-
ja Arcont Radgona, ki je že večkrat 
dokazala, da zna biti neugoden 
nasprotnik za zelene.

UR

Rokomet � 2. SRL (m)

Pomembna zmaga pri 
tekmecu za visoka mesta

Dirka za SP v Nemčiji, rezultati: 
1. Tim Gajser Slovenija  Honda 20 25 45
2. Jeffrey Herlings Nizozemska  KTM 22 20 42
3. Romain Febvre Francija  Kawasaki 18 22 40
4. Pauls Jonass Latvija  Gasgas 15 18 33
5. Jeremy Seewer Švica  Yamaha 13 16 29

Skupni vrstni red v SP (11/18):
1. Tim Gajser Slovenija  Honda 415
2. Jeffrey Herlings Nizozemska  KTM 413
3. Romain Febvre Francija  Kawasaki 407
4. Jorge Prado Španija  KTM 384
5. Antonio Cairoli Italija  KTM 353

2. SRL
REZULTATI 1. KROGA: Škerjanc Ja-

dran Hrpelje-Kozina – Velika Nedelja 
24:26 (15:13), Kočevje – Kronos 28:20 
(15:9), Arcont Radgona – Nova Gori-
ca 31:36 (16:16), Ajdovščina – Pomur-
je 30:28 (17:16). Prosta je bila ekipa 
Drava Ptuj. 

Aljoša Munda, Velika Nedelja: »Jadran se je precej okrepil in je bi-
stveno močnejša ekipa kot v minuli sezoni. V 1. polčasu nismo blesteli, 
ravno nasprotno, in še dobro smo jo odnesli z le dvema zadetkoma za-
ostanka. Za igro v drugem delu tekme bi pohvalil celotno ekipo. Takšna 
igra mora biti naša iztočnica za nove tekme. Obramba je prejela le de-
vet zadetkov, v napadu pa imamo še veliko rezerv, igra mora biti precej 
hitrejša, da bomo lažje prihajali do zadetkov. Še vedno preveč napada-
mo po sredini in premalo po krilih. To moramo v prihodnosti popraviti.«
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Jeruzalem Ormož – 
Celje Pivovarna Laško 
25:37 (12:18)

JERUZALEM ORMOŽ: Skledar, Ba-
lent, Škrinjar, Mlač-Černe 3, Bogadi, 
Čudič 6 (3), Voljč, Fergola, Žuran, G. 
Hebar 1, M. Hebar 2, Šulek 5, Pandev 
2, Kosi 3, Krabonja, Ćirović 3. Trener: 
Saša Prapotnik.

CELJE PIVOVARNA LAŠKO: Bojić, 
Vujović, Gaberšek, Strmljan 3, Terzić 
3, Mazej 1, Dragašević, Cokan 2 (1), 
Marguč 9 (5), Ivanković 3, Čepić, 
Kodrin 3, Žabić 5, Mlakar 2, Vlah 4, 
Suholežnik 2. Trener: Alem Toskić.

SEDEMMETROVKE: Jeruzalem 
Ormož 5 (3), Celje Pivovarna Laško 
6 (6).

IZKLJUČITVE: Jeruzalem Ormož 
10, Celje Pivovarna Laško 8 minut.

RDEČA KARTONA: Fergola (23., 
Ormož), Čepić (60., Celje).

Ormožani proti Celjanom realno 
niso mogli računati na presenečenje, 
kakovostni prepad med ekipama je 
pač v tem trenutku prevelik. Ta raz-

merja so se potrdila tudi na parketu 
Hardeka, kjer je približno 150 gledal-
cev pod vodstvom obeh navijaških 
skupin pripravilo sijajno vzdušje.

Na krilih navijačev in 
razpoloženega krožnega 
napadalca Tea Šuleka 
(štirje goli v dobrih desetih 
minutah) so varovanci 
domačega trenerja Saša 
Prapotnika držali korak z 
gosti do 13. minute, ko je 
bil izid 7:7. Celjani so nato 
odlično izkoristili izključitev 
Tilna Kosija in s čvrsto 
igro v obrambi dosegli pet 
zadetkov zapored (7:12). 
Strelski post je šele v 20. 
minuti prekinil Bojan Čudič.

Nove težave za domačine so se za-
čele v 23. minuti, ko sta sodnika Ozren 
Backovič in Mirko Palačkovič za ne-
koliko močnejši prekršek v obrambi 
Blažu Fergoli prehitro pokazala nepo-
sredni rdeči karton. S tem je izpadel še 

en močan člen ormoške obrambe, po-
sledično je bilo pri izidu 9:12 njihovega 
resnega odpora konec. 

Rokomet � NLB liga, 4. krog

Ormoški mladci dobro izkoristili 
ponujeno priložnost

Foto: Črtomir Goznik

Rokometaši Jeruzalema Ormoža proti Celjanom niso imeli resnih možnosti za presenečenje.

Ptuj – Zagorje 
31:28 (14:14)

ŽRK PTUJ: T. Tripkovič, Skodič; 
Kolenko 10, Bedrač 8(2), Krasnič 5, 
Luknjar 4, Planinc 3, Puž 1, Finžgar, 
Irgolič, A. Tripkovič, Orešek. Trener: 
Matej Bračič.

Rokometašice ŽRK Ptuj so po 
dveh porazih z ekipama iz vrha le-
stvice (Ajdovščino in Krimom) na 
tekmi z Zagorjem dočakale prvo pra-
vo priložnost v sezoni za pozitiven 
izid. Razveseljivo je, da so jo takoj 
izkoristile!

»Pohvale dekletom za res 
dobro odigrano tekmo, 
v kateri so bile boljše od 
tekmic. V preteklosti jim 
takšnih priložnosti ni vedno 
uspelo izkoristiti, tokrat 

jim je uspelo že v prvem 
poskusu. To je šele prvi, a 
zelo pomemben korak k 
želenemu 7. mestu,« je dejal 
trener ŽRK Ptuj Matej Bračič. 

Že v prvem polčasu so imele do-
mačinke v nekaj primerih tri gole 
prednosti (3:0, 5:2, 6:3, 7:4, 13:10), a 
so gostje uspele do polčasa izid po-
ravnati. Odločilnih je bilo prvih deset 
minut nadaljevanja, ko so domačin-
ke pri rezultatu 16:16 naredile serijo 
6:0 (22:16), tega zaostanka pa tekmi-
cam ni več uspelo ujeti.

»Ob polčasu smo se dogovori-
li, da moramo ob vodstvu ohraniti 
zbranost in nadaljevati v istem tem-
pu naprej, kar nam je v popolnosti 
uspelo. Zaključni del je bil povsem 
pod kontrolo, dekleta so nadzoro-
vala položaj na igrišču. Kot trenerja 
me veseli, da imamo še nekaj rezerv 

v igri, predvsem v obrambi, 28 preje-
tih golov je nekoliko preveč. V napa-
dalnem smislu pa smo imeli pet zelo 
razpoloženih igralk, kar je bilo na sre-
čo dovolj za zmago,« je dejal Bračič. 

JM

Moškanjci-Gorišnica – 
Sevnica 27:27 (12:15)

MOŠKANJCI-GORIŠNICA: Ranfl , 
Bratuša; Sok 9(3), M. Geč 4, Šandor 
4(1), Bedrač 3, Temen 2, Leben 2, 
Krasnič 2, Ž. Lovrenčič 1, D. Lorenčič, 
Maroh, Hrupič. Trener: Siniša Raduj-
ković.

SEDEMMETROVKE: Moškanjci-
-Gorišnica 6/4; Sevnica 10/6.

IZKLJUČITVE: Moškanjci-Gorišnica 
10 minut; Sevnica 10 minut.

Rokometaši Gorišnice so odigrali 
tretjo tekmo sezone v drugem kako-
vostnem slovenskem rokometnem 
razredu, po zmagah z Rudarjem in 
Grosupljem so proti Sevnici prvič v 
sezoni remizirali. 

Derbi kroga je postregel z dobro 
predstavo, gostje pa so se izkazali za 
trdega tekmeca, tako da so domači-

ni prišli do točke šele v sami končnici 
srečanja. Sevničani so vodili praktič-
no celotno srečanje, izid je bil pred 
končnico izenačen le v dveh prime-
rih – pri 1:1 in 4:4. V zaključku tekme 
so domači varovanci trenerja Siniša 
Radujkovića z golom najboljšega 
strelca tekme Aljaža Soka izenačili v 
54. minuti (25:25), nato pa dve minu-
ti pred koncem z golom Nejca Šan-
dorja prvič povedli (27:26). Končalo 
se je s pravičnim remijem …

V sredo se bodo Gorišničani v 
domači dvorani v zaostali tekmi 3. 
kroga ob 19. uri pomerili z ekipo iz 
Železnikov.

Nejc Šandor, kapetan Moškanj-
cev-Gorišnice: »Tekmo smo zaradi 
poškodb odigrali v precej okrnjeni 
zasedbi, na nasprotni strani pa so 
se Sevničani izkazali za trd oreh z 
nekaj izjemnimi posamezniki. Na 

srečo nam je uspelo strniti vrste in 
iztržiti točko proti resnično neugo-
dni ekipi Sevnice. Ob tej priložnosti 
se želim zahvaliti našim navijačem, 
ki so naredili peklensko atmosfero in 
nam s tem močno pomagali do remi-
ja. Smo še vedno neporaženi, nade-
jamo se, da bo tako ostalo čim dlje 
časa. Z zagonom in pozitivno misel-
nostjo se oziramo k sredini tekmi.«

JM

Rokomet � 1. A SRL (ž), modra skupina

Pa je tukaj, prva zmaga v sezoni!
Rokomet � 1. B SRL (m)

Oslabljeni Gorišničani
do dragocene točke

NLB liga
REZULTATI 4. KROGA: Jeruzalem 

Ormož – Celje Pivovarna Laško 25:37 
(12:18), Maribor Branik – Trimo Treb-
nje 25:31 (12:18), Urbanscape Loka 
– Dobova 28:20 (14:8), LL Grosist 
Slovan – Riko Ribnica 24:25 (10:15), 
Sviš Ivančna Gorica – Gorenje Vele-
nje 21:28 (12:11), Koper – Ljubljana 
32:24 (19:11), Herz Šmartno – Slovenj 
Gradec 25:24 (9:12).
1. CELJE PIVO. LAŠKO 4 4 0 0 8
2. RIKO RIBNICA 4 4 0  0 8
3. TRIMO TREBNJE 4 4 0 0 8
4. URBANSCAPE LOKA 4 3 0 1 6
5. LL GROSIST SLOVAN 4 3 0 1 6
6. GORENJE VELENJE 4 2 0 2 4
7. SLOVENJ GRADEC 4 2 0 2 4
8. LJUBLJANA 4 2 0 2 4
9. KOPER 4 1 0 3 2
10. MARIBOR BRANIK 4 1 0 3 2
11. HERZ ŠMARTNO 4 1 0 3 2
12. DOBOVA 4 1 0 3 2
13. SVIŠ IVANČNA GORICA 4 0 0 4 0
14. JERUZALEM ORMOŽ 4 0 0 4 0

Foto: Črtomir Goznik

Ptujske rokometašice so vknjižile prvo zmago v sezoni, ugnale so Zagorjanke.

Foto: Črtomir Goznik

Gorišničani so tudi po tretji tekmi v sezoni neporaženi, že v sredo pa jih čaka nova domača preizkušnja. 

sport@radio-tednik.si

Varovanci gostujočega stratega 
Alema Toskića so imeli preko svojih 
visokih igralcev odprto pot do stre-
lov iz razdalje, na črti pa sta kraljeva-
la Stefan Žabić in Matic Suholežnik
… Do polčasa je Čudiču in Kosiju ob 
angažirani igri gostov uspelo zadrža-
ti zaostanek na znosnih minus 6. 

Trend naraščanja razlike se je 
nadaljeval tudi v drugem delu, pri 
čemer je domači trener Saša Pra-

potnik večino časa odigral z zelo 
mlado postavo, v kateri so bili ob 
vratarju Skledarju še Pandev, Či-
rović, G. Hebar, Mlač Černe, T. He-
bar in Voljč. Omenjena sedmerica 
se je z občasno pomočjo Kosija in 
Šuleka dobro upirala tekmecem in 
po lepo izpeljanih akcijah dosegla 
nekaj lepih golov. Pri tem so pre-
dnjačili Jan Mlač Černe (prišel iz 
Drave), Nik Čirović (iz Celja PL) in 

Matija Pandev (iz Slovenj Gradca) 
– slednji je vpisal celo prve zadetke 
v NLB ligi. 

Najboljša strelca v obeh ekipah 
sta bila odlična izvajalca sedemme-
trovk Bojan Čudič (3/4) in Gal Mar-
guč (5/5).

V naslednjem krogu čaka Ormoža-
ne v petek tekma z MRK Ljubljana v 
gosteh. 

JM

1. B SRL (m)
REZULTATI 4. KROGA: Moškanjci-

-Gorišnica – Sevnica 27:27, Radovljica 
– Krka 24:44, Butan Plin Izola – Grosu-
plje 25:21, Krško – Škofl jica Pekarna 
Pečjak 38:22, Dol TKI Hratsnik – Črno-
melj 41:29, Rudar – Mokerc Kig 25:34.
1. KRŠKO 3 3 0 0 6
2. BUTAN PLIN IZOLA 4 3 0 1 6
3. MOKERC - KIG 3 2 1 0 5
4. MOŠKANJCI-GORIŠNICA 3 2 1 0 5
5. SEVNICA 4 2 1 1 5
6. ŠKOFLJICA PEČJAK 4 2 1 1 5
7. KRKA 4 2 0 2 4
8. DOL TKI HRASTNIK 3 1 1 1 3
9. RUDAR 3 1 0 2 2
10. RADOVLJICA 3 1 0 2 2
11. GROSUPLJE 4 0 1 3 1
12. ALPLES ŽELEZNIK 2 0 0 2 0
13. ČRNOMELJ 4 0 0 4 0

1. A SRL (ž), modra skupina
REZULTATI 4. KROGA: Ptuj – Za-

gorje 31:28 (14:14), Litija – Mlinotest 
Ajdovščina 22:24 (10:11), Z'dežele – 
Krim Mercator 22:38 (7:18), Zelene 
doline Žalec – Trgo ABC Izola 21:18 
(12:11), Velenje – Krka 30:32 (14:17).
1. KRIM MERCATOR 4 4 0 0 8
2. MLINOTEST AJDOVŠČINA 4 3 1 0 7
3. KRKA NOVO MESTO 4 3 0 1 6
4. Z'DEŽELE 4 2 1 1 5
5. LITIJA 4 2 0 2 4
6. ZELENE DOLINE ŽALEC 3 1 0 2 2
7. PTUJ 3 1 0 2 2
8. VELENJE 2 0 0 2 0
9. TRGO ABC IZOLA 3 0 0 3 0
10. ZAGORJE 3 0 0 3 0
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REZULTATI 8. KROGA: Zavrč – Ko-
rotan Prevalje 2:1 (2:0), Dravinja – Vi-
dem 1:1 (0:0), Podvinci – Cirkulane 
1:3 (0:3), Koroška Dravograd – Do-
brovce 5:0 (1:0), Zreče – Šampion 0:3 
(0:0), Šmarje pri Jelšah – Šmartno 
1928 1:1 (0:1), Posavje Krško – Kety 
Emmi Bistrica 3:7 (0:2).
1. KETY E. BISTRICA 8 7 1 0 24:6 22
2. KOR. DRAVOGRAD 8 6 1 1 21:8 19
3. CIRKULANE 8 4 3 1 16:10 15
4. ŠAMPION 8 5 0 3 17:14 15
5. DRAVINJA 8 4 2 2 15:7 14
6. VIDEM PRI PTUJU 8 3 3 2 10:10 12
7. KOROTAN PREVALJE 8 3 1 4 12:17 10
8. PODVINCI 8 2 3 3 14:13 9
9. ŠMARTNO 1928 8 2 3 3 14:14 9
10. ŠMARJE 8 2 3 3 7:9 9
11. ZAVRČ 8 2 3 3 9:14 9
12. POSAVJE KRŠKO 8 1 2 5 12:25 5
13. DOBROVCE 8 0 3 5 11:22 3
14. ZREČE 8 1 0 7 7:20 3

Zavrč – Korotan Prevalje 
2:1 (2:0)

STRELCI: 1:0 Štumberger (31., z 11 
m), 2:0 Pofuk (45.), 2:1 Pipuš (69.).

ZAVRČ: Mikić, Pofuk, Kokot, 
Štumberger, Potočnik (od 71. Voča-
nec), Lazar (od 54. Kocbek), Koren, 
Nahberger (od 46. Sambolec, od 87. 
Domjan), Kajzer, Krajnc, Stiplošek. 
Trener: Gorazd Šket.

RDEČA KARTONA: Štumberger 
(37., Zavrč), Ofi č (66., Korotan)

Zavrč je bil pred težko naloga, saj 
so morali točke za izhod iz spodnje-
ga dela lestvice in mirnejše nadalje-
vanje sezone iskati proti močnemu 
Korotanu, ki je na zadnjih treh tek-
mah vknjižil sedem točk. V precej 
nervozni tekmi, v kateri je nekoliko 
»izgubljeni« sodnik Tilen Kocbek 
pokazal kar 13 kartonov, od tega 

dva rdeča (izključena sta bila oba 
najboljša strelca svojih ekip, Tomi 
Štumberger in Klemen Ofi č), pa so 
se zmage vendarle veselili domačini. 
Drugi in hkrati odločilni gol na tekmi 
so dosegli celo z igralcem manj!

Gorazd Šket, trener Zavrča: »Čez 
teden smo največ delali na tem, da 
bi prevladovali na sredini igrišča. Po 
začetnem otipavanju smo prevzeli 
pobudo na igrišču in si ustvarili nekaj 
polpriložnosti, zadeli pa iz penala po 
igranju z roko v kazenskem prosto-
ru. Sledilo je nekaj nervoznih minut, 
v katerih je Štumberger upravičeno 
prejel rdeči karton. Gostje so prvič 
streljali v okvir vrat (zadeli so preč-
nik) šele v 39. minuti, kar veliko pove 
o naši disciplinirani igri. Kljub igralcu 
manj smo vodstvo pred polčasom 
povečali, po prostem strelu Krajn-
ca je vratar žogo odbil, Pofuk pa 
jo je spravil v gol za 2:0. V drugem 
polčasu smo do izključitve na strani 
gostov trpeli, gol pa prejeli takoj po 
izenačenju moči na igrišču – očitno 
nas je to uspavalo. Do konca tekme 
smo ostali dovolj zbrani, da nam je 
vodstvo kljub nekaj nevarnim posku-
som gostov uspeli zadržati. Zmaga je 
zaslužena.«

Dravinja – Videm 1:1 (0:0)
STRELCA: 0:1 Mesarič (58.), 1:1 

Čakš (60., z 11 m).
VIDEM: Milič, Mesarič, Zdovc, Ca-

futa, Šegula (od 66. Pavalec), Vrba-
nić (od 80. Lah), Krajnc, Čuš (od 88. 
Zupanič), Adedoja, Ovčar (od 80. A. 
Plajnšek), Ž. Plajnšek. Trener: Luka 
Gajšek.

Nogometaši Vidma so tokrat go-
stovali pri višje uvrščeni ekipi Dra-
vinje, a so še šestič zapored igrišče 

Nogomet � 3. SNL vzhod

Krog, ki bi ga veljalo ponoviti

Super liga
V Poljčanah sta se v derbiju kro-

ga merili še neporaženi ekipi Boča 
in Markovcev. Srečanje je z edinim 
zadetkom na tekmi odločil najbolj-
ši strelec domače zasedbe David 
Škrabl, zanj je to četrti gol v sezoni. 
Boč se še naprej ponaša z najboljšo 
obrambo, doslej je ob tekmi manj 
na šestih preizkušnjah prejel le štiri 
gole. 

Najučinkovitejše moštvo lige ima-
jo Bukovčani, saj je zasedba trener-
ja Boštjana Zemljariča dosegla kar 
27 golov. Proti Skorbi so izvedli že 
drugo »kanonado« v sezoni, še viš-
je so ugnali Apače (0:11 v 2. krogu). 
Strelec treh golov je bil tokrat Niko 
Veršič, ki se je z osmimi doseženimi 
goli trenutno zavihtel na vrh lestvice 
strelcev (drugi je Thomas Pihler iz 
Grajene s šestimi). 

Tri gole je v tem krogu zabil tudi 
Silvo Meznarič iz Stojncev, ki je svoji 

ekipi pomagal do visoke zmage v 
Apačah. 

Posebej razburljivo je bilo tudi v 
Gerečji vasi, kjer je domača zasedba 
nedvomno pričakovala zmago, s ka-
tero bi nadaljevala niz neporaženos-
ti, a je v moštvu Gorišnice naletela na 
(pre)trd oreh in je utrpela prvi poraz 
v sezoni. Posebna zanimivost tekme 
so bile kar štiri dosojene enajstme-
trovke sodnika Nika Klinca, po dve 
na vsaki strani.

Gerečja vas bi se lahko v primeru 
zmage zavihtela na vrh lestvice, po-
raz pa jih je pahnil na peto. Podobno 
velja za Grajeno, ki je gostila Hajdino 
in »le« remizirala. To kaže na pre-
cejšnjo izenačenost moštev pri vrhu, 
pa tudi na dnu razlike še niso velike. 

REZULTATI 7. KROGA: 
Bukovci – Skorba 8:0 (2:0); strelci: 

1:0 Antolič (22.), 2:0 Brumen (33.), 
3:0 Veršič (52.), 4:0 Šmigoc (56.), 5:0 
Tomažič (59., ag.), 6:0 Keško (69., z 
11 m), 7:0 Veršič (72.), 8:0 Veršič (83.);

Boč Poljčane – Markovci 1:0 (0:0); 
strelec: 1:0 Škrabl (64.);

Grajena ANpro – Hajdina 1:1 (1:1); 
strelca: 0:1 Pal (42.), 1:1 Leben (46.);

Gerečja vas – Gorišnica 2:3 (1:2); 
strelci: 0:1 Zlatnik (31.), 0:2 Gašparič 
(37., z 11 m), 1:2 Rozman (45., z 11 m), 
2:2 Rozman (59., z 11 m), 2:3 Roškar 
(64., z 11 m). Rdeči karton: Lovrec 
(90., Gerečja vas);

Apače – Stojnci 0:5 (0:2); strelci: 
0:1 Meznarič (32.), 0:2 Hozjan (36.), 
0:3 Meznarič (56.), 0:4 Meznarič 
(83.), 0:5 Hozjan (88.). Rdeči karton: 
Žunkovič (42., Apače).
1. BUKOVCI 7 5 0 2 27:5 15
2. BOČ POLJČANE 6 4 2 0 17:4 14
3. MARKOVCI 7 4 2 1 18:6 14
4. GRAJENA ANPRO 7 4 1 2 19:12 13
5. GEREČJA VAS 7 3 3 1 11:7 12
6. STOJNCI 6 2 2 2 11:9 8
7. GORIŠNICA 7 2 1 4 11:14 7
8. APAČE 7 1 3 3 9:26 6
9. SKORBA 7 1 0 6 5:30 3
10. HAJDINA 7 0 2 5 5:20 2

1. liga MNZ Ptuj: 
Središču derbi 
v Tržcu

REZULTATI 6. KROGA: 
Pragersko – Podlehnik 6:0 (1:0); 

strelci: 1:0 Jeršič (28.), 2:0 Breznik 
(47.), 3:0 Breznik (50.), 4:0 Hajnc 
(64.), 5:0 Fingušt (73.), 6:0 Vindiš 
(81.);

Tržec – Središče 1:2 (0:1); strelci: 
0:1 Jakl (6.), 0:2 Sakelšek (77.), 1:2 
Emeršič (82.);

Rogoznica Slofi n – Hajdoše 0:2 
(0:1); strelca: 0:1 Glodež (37.), 0:2 
Meznarič (81.).

Prosta je bila ekipa Ormoža.
1. SREDIŠČE 6 5 1 0 27:4 16
2. PRAGERSKO 5 3 1 1 16:8 10
3. ORMOŽ 5 3 0 2 16:10 9
4. TRŽEC 5 2 0 3 14:12 6
5. PODLEHNIK 5 2 0 3 10:19 6
6. HAJDOŠE 5 2 0 3 11:21 6
7. ROGOZNICA SLOFIN 5 0 0 5 2:22 0

2. liga MNZ Ptuj: 
Makole z zmago pred 
Polskavo

REZULTATI 6. KROGA: 
Polskava avtop. Grobelnik – Le-

skovec 3:5 (2:1); strelci: 0:1 Krajnc 
(13.), 1:1 Drosk (17.), 2:1 Špes (28.), 
2:2 Krajnc (52.), 2:3 Bedenik (56.), 
2:4 Emeršič (67.), 3:4 Špes (90.), 3:5 
Emeršič (92.);

Oplotnica Senčila Senica – Mla-
dinec Lovrenc 2:5 (2:2); strelci: 0:1 
Pišek (17.), 0:2 Pulko (31.), 1:2 Šraml 
(36.), 2:2 Perbil (40.), 2:3 Pulko (50.), 
2:4 Pišek (55.), 2:5 Vek (82.);

Makole Bar Miha – Zgornja Pol-
skava 2:0 (0:0); strelec: 1:0 Grašič 
(47.), 2:0 Grašič (69., z 11 m). Rdeči 
karton: Stopar 77., Polskava;

Dornava Digitalpartner.si – Slove-
nja vas SMS sanacija 3:1 (1:1); strelci: 
0:1 Kumer (15.), 1:1 Fric (19.), 2:1 Mar 
(76., z 11 m), 2:0 Laura (82.). Rdeča 
kartona: Petrovič (80., Dornava), Or-
nig (80., Slovenja vas).
1. LESKOVEC 6 5 0 1 19:13 15
2. MAKOLE MIHA 6 4 0 2 21:8 12
3. LOVRENC 6 3 2 1 15:10 11
4. ZG. POLSKAVA 6 3 1 2 14:10 10
5. OPLOTNICA 6 3 0 3 12:15 9
6. DORNAVA 6 2 1 3 14:19 7
7. SLOVENJA VAS 6 0 2 4 5:13 2
8. POLSKAVA 6 1 0 5 9:21 2

JM

REZULTATI 4. KROGA: Siliko Vrh-
nika – FC Hiša daril Ptuj 5:2 (3:1), Me-
teorplast – Oplast Kobarid 8:2 (3:0), 
Bronx Škofi je – Dobovec 1:5 (0:3), 
Mlinše – Dobrepolje 4:2 (1:1). Prosta 
je bila ekipa Litije. 
1. SILIKO VRHNIKA 4 4 0 0 25:13 12
2. DOBOVEC 3 2 1 0 15:3 7
3. METEORPLAST ŠIC 3 1 2 0 13:7 5
4. MLINŠE 3 1 1 1 12:12 4
5. DOBREPOLJE 4 1 1 2 12:17 4
6. LITIJA 3 1 1 1 6:11 4
7. OPLAST KOBARID 4 0 2 2 8:17 2
8. BRONX ŠKOFIJE 3 0 1 2 6:11 1
9. HIŠA DARIL PTUJ 3 0 1 2 5:11 1

Siliko Vrhnika – FC Hiša 
daril Ptuj 5:2 (3:1)

STRELCI: 1:0 Jandrić (17. s 6-m), 
2:0 Janež (19.), 2:1 Bukovec (20.), 3:1 
Vesel (20.), 3:2 U. Senekovič (29.), 
4:2 Đurič (38.), 5:2 Đeković (40.).

FC HIŠA DARIL PTUJ: Anžel, Caf; 
U. Senekovič, Rednak, Ručna, De-
beljak, Markić, Pihler, Fleten, Bu-
kovec, Gajser, Jelić. Trener: Robert 
Grdović.

Ptujski igralci tudi v tretji tekmi 
niso našli poti do zmage, tokrat so 
bili premočni varovanci trenerja Mi-
leta Simeunovića, ki s samimi zmaga-
mi držijo vrh lestvice. 

Ključni trenutki srečanja so se zgo-
dili ob koncih polčasov. Po začetnem 
zatišju je najbolj izkušeni domači 
igralec Nikola Jandrić v 17. minuti iz-
koristil kazenski strel po izpolnjenem 
bonusu akumuliranih prekrškov, Žan 
Janež pa je dve minuti kasneje še po-
višal vodstvo domačinov. V zadnji mi-
nuti prvega dela je Jeremy Bukovec 
znižal na 2:1. Ko se je že zdelo, da je 
ptujska prvoligaška vrsta še pravi čas 
ujela priključek, pa je tik pred odmo-
rom za nov hladen tuš gostov poskr-
bel Max Vesel, reprezentant selekcije 
U-21, ki je zadel za 3:1. 

V drugem delu je gostujoča za-
sedba krenila ofenzivno, nagrada je 
bilo znižanje vodstva, za katerega je 
z golom v 29. minuti poskrbel Urban 
Senekovič – 3:2. Ko je v zraku viselo 
izenačenje, pa so ob tvegani igri z 
igralcem več v polju udarili domači-
ni. Slabe tri minute pred koncem je 
najprej zadel Uroš Đurić, piko na i 
domači zmagi pa je v zadnji minuti 
z zadetkom postavil domači vratar 
Marko Đeković, ki je čez celotno igri-
šče zadel na prazna vrata. 

Meteorplast – Oplast 
Kobarid 8:2 (3:0)

STRELCI: 1:0 A. Goznik (14.), 2:0 
Škerget (16.), 3:0 Aljaž Ruis (20.), 4:0 
Trstenjak (25.), 5:0 Šnofl  (25.), 6:0 Tr-
stenjak (25.), 6:1 A. Mohorič (28.), 6:2 
M. Mohorič (32.), 7:2 Alen Ruis (36.), 
8:2 Alen Ruis (37.).

METEORPLAST: Fajfar, Vajs; A. Go-
znik, M. Goznik, Rajter, Gašparič, Tr-
stenjak, Goričan, Aljaž Ruis, Škerget, 
Šnofl , Alen Ruis. Trener: Štefan Ruis

Prleki so prišli do prve zmage v 
sezoni, v domači dvorani ŠIC so viso-
ko ugnali zasedbo iz Kobarida. Aljaž 
Goznik, Kristian Škerget in Aljaž Ruis 
so že do polčasa poskrbeli za udob-
no vodstvo, v nadaljevanju pa so s 
strelsko navdahnjenim večerom le 
še potrdili zmago. Rok Šnofl  je po-
višal na 4:0, Adrijan Trstenjak pa na 
5:0 in 6:0. Andrej in Matej Mohorič 
sta malce omilila poraz gostov, Alen 
Ruis pa je z dvema zadetkoma pos-
tavil končni rezultat tekme. 

V naslednjem krogu se bosta 
ekipi Ptuja in Meteorplasta 
v lokalnem derbiju v petek 
ob 20. uri pomerili v dvorani 
Ljudski vrt. 

JM

Nogomet � Lige MNZ Ptuj

Boč previsok tudi za Markovčane, 
presenečenje v Gerečji vasi in GrajeniFutsal � 1. SFL, 4. krog

Meteorplast do prve zmage 
v sezoni, Ptuj nanjo še čaka

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Središča tudi po šestih odigranih krogih v 1. ligi MNZ Ptuj ostajajo neporaženi, tokrat so 
celoten izkupiček odnesli iz Tržca. V vseh članskih ligah MNZ Ptuj je ob Središču neporažen le še Boč.

Foto: Črtomir Goznik

Naslednji v vrsti zanimivih lokalnih derbijev je bil odigran v Podvincih, kjer je domača vrsta (modri 
dresi) potegnila kratko proti gostom iz Cirkulan. 

zapuščali neporaženi. Na tekmi z 
malo priložnostmi na obeh straneh 
so rumeno-zeleno prišli v vodstvo z 
golom Mihe Mesariča (nekdanji član 
mlajših selekcij Aluminija in Drave), 
za katerega je bil to prvenec v dre-
su Vidma. Če bi jim uspelo vodstvo 
zadržati kakšnih deset minut, bi bili 
zelo blizu zmagi, a jim tega ni uspelo. 
Končni remi je tako kar pravičen …

»Pripravljeni taktični načrt so fan-
tje uspešno izpeljali. Domačinom 
nismo pustili veliko kombiniranja in 
zaključnih strelov, na celotni tekmi 
so imeli le dve takšni situaciji. Mi 
smo imeli lepše (pol)priložnosti, a 
pri strelih nismo bili dovolj konkret-
ni. Začetno pobudo v drugem pol-
času smo po kotu in odbitku kronali 
z golom Mesariča. Sledil je manjši 
padec koncentracije, po katerem so 
domačini zaradi igranja z roko v ka-
zenskem prostoru prišli do penala in 
izenačenja. Do konca so več posku-
šali Konjičani, a brez konkretnih ne-
varnih poskusov. Imamo manjši pro-
blem v napadu, kjer premalo časa 
zadržimo žogo, sicer pa je delitev 
točk povsem zaslužena,« je po tekmi 
dejal trener Vidma Luka Gajšek.

Podvinci – Cirkulane 1:3 (0:3)
STRELCI: 0:1 Cimerman (15.), 0:2 

Majcen (17.), 0:3 Mlakar (39.), 1:3 
Gojkošek (60.).

PODVINCI: Cajnko, Ramšak, Rod-
rigues (od 64. Žvikart), Orovič, Zaj-
ko, Svenšek, Gojkošek, Kuserbanj 

(od 78. Modrič), Oman, Anžel (od 78. 
Šlamberger), Zamuda Horvat (od 78. 
Simič). Trener: Aleš Čeh.

CIRKULANE: Zajc, Cesar, Bojnec, 
Lipavšek (od 85. Sitar), Mlakar (od 
65. Živič), Kukovec, Travnikar, Ljubec 
(od 59. Erhatič), Cimerman, Majcen, 
Toplak. Trener: Jura Arsič.

RDEČI KARTON: Oman (56., Pod-
vinci)

Naslednji v vrsti lokalnih derbijev 
je bil v soboto odigran v Podvincih, 
kjer se je zaradi trgatev zbralo neko-
liko manj gledalcev od pričakovanj. 
V primeru zmage domačinov bi se 
ti izenačili s tekmeci iz Cirkulan, a se 

gostje s tem načrtom niso strinjali … 
Do odločilne prednosti so prišli že do 
polčasa, znova so dva gola dosegli iz 
prekinitev.

Aleš Čeh, trener Podvincev: »Pred 
tekmo sem opozarjal na prekinitve, 
ki so res močan adut Cirkulan, a smo 
dva gola prejeli prav na tak način. V 
sami igri smo sicer bili enakovredni, 
a to je bilo premalo za točke. Pono-
sen pa sem na fante, ki so po pre-
strogi izključitvi Omana pokazali pra-
vi karakter in celo znižali zaostanek, 
lahko pa bi dosegli še kakšen gol.«

Jura Arsič, Cirkulane: »Prvi polčas 
je bil z naše strani izredno dominan-
ten, odigrali smo taktično disciplini-

rano in zelo konkretno, točno tako, 
kot smo si želeli – za čisto desetko! 
Ko je v ekipi Podvincev na začetku 
drugega polčasa prejel igralec rdeči 
karton, smo nekoliko padli, pred-
vsem v psihičnem smislu. Kljub slabši 
igri v tem delu srečanja naša zmaga 
ni bila ogrožena. Zelo me veseli, da 
se počasi dvigujemo v formi, pred-
vsem igra v obrambi je vedno bolj 
takšna, kot si želimo. Lahko bi imeli 
kakšno točko več, a glede na vse 
težave, s katerimi smo se na začet-
ku sezone soočali znotraj moštva, je 
trenutna uvrstitev in točkovna bera 
realna.«

JM
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Statistični urad je pred kratkim 

objavil podatke o tem, kako so 

lani z denarjem upravljala slo-

venska gospodinjstva. Večina 

gospodinjstev je nestanovanj-

ske stroške poravnavala brez 

zamude. Račune za telefon, in-

ternet, televizijo, vrtec, šolsko 

prehrano, zdravstveno zava-

rovanje in šolnine je v zadnjih 

12 mesecih pred anketiranjem 

v letu 2020 vsaj enkrat porav-

nalo z zamudo 6 % gospodinj-

stev, brez zamude 93 %, 1 % 

gospodinjstev pa takih stro-

škov sploh ni imel. Delež go-

spodinjstev, ki so zamujala s 

plačili nestanovanjskih stro-

škov, je bil najvišji med naje-

mniki stanovanj.

Vsaj en kredit ali nakup na obro-
ke je v letu 2020 odplačevalo 
36 % gospodinjstev. Izdatki go-
spodinjstev za nakup hrane in 
brezalkoholnih pijač, porablje-
nih doma, so v običajnem me-
secu znašali povprečno 306 
evrov. 56 % gospodinjstev bi 
lahko samo s prihranki na enaki 

ravni živelo največ dva meseca. 
Brez kreditov ali nakupov na 
obroke je bilo v letu 2020 v Slo-
veniji 64 % gospodinjstev, vsaj 
en kredit ali nakup na obroke 
pa je odplačevalo 36 % gospo-
dinjstev – pri tem sicer niso bili 
upoštevani hipotekarni kredi-
ti za stanovanje, v katerem so 
živeli. 26 % gospodinjstev je 
odplačevalo en kredit/obrok, 8 
% dva, 3 % gospodinjstev pa tri 
ali več kreditov ali obrokov.
Med vsemi gospodinjstvi v 

Sloveniji je bila zadolženost 

z vsaj enim kreditom ali obro-

kom v letu 2020 takšna:

- kredite (nehipotekarne) za 
nakup ali prenovo stanova-
nja ali za nakup druge nepre-
mičnine ali obroke za nakupe 
pohištva, stanovanjske opre-
me ter gospodinjskih apara-
tov na obroke je odplačevalo 
17 % gospodinjstev;
- kredite/lizing za nakup avto-
mobila ali drugega prevozne-
ga sredstva je odplačevalo 
19 % gospodinjstev;

- kredite/obroke za poravna-
vanje vsakodnevnih izdatkov 
je odplačeval 1 % gospodinj-
stev;
- kredite ali plačila na obro-
ke za počitnice, zdravstveno 
oskrbo, izobraževanje, finan-
ciranje poslovne dejavnosti, 
refinanciranje drugega kre-
dita je odplačevalo po malo 
manj kot 1 % gospodinjstev;
- kredite za druge namene, ki 
prej niso omenjeni (med te-
mi tudi kredite, namenjene 
za pomoč sorodnikom ali pri-
jateljem), je odplačevalo 5 % 
gospodinjstev.

Med gospodinjstvi, ki so 
odplačevala vsaj en kredit ali 
obrok (pri čemer hipotekarni 
kredit za glavno stanovanje ni 
bil upoštevan), je bilo največ 
gospodinjstev, ki so odplače-
vala kredit ali lizing za nakup 
avtomobila ali drugega pre-
voznega sredstva (52 %). 
Takšnih je bilo največ med go-
spodinjstvi vsaj treh odraslih 
z vzdrževanimi otroki (65 %), 

najmanj pa med enostaršev-
skimi gospodinjstvi (36 %).
Kredite (nehipotekarne) za na-
kup ali prenovo stanovanja ali 
za nakup druge nepremičnine 
ali obroke za nakupe pohištva, 
stanovanjske opreme ter go-
spodinjskih aparatov na obro-
ke je v 2020 odplačevalo 47 % 
gospodinjstev. Kredite/obroke 
za poravnavanje vsakodnev-
nih izdatkov so v letu 2020 
imeli 4 % gospodinjstev. Pov-
prečni mesečni znesek, ki so 
ga morala zadolžena gospo-
dinjstva odplačevati za vsaj en 
kredit ali obrok, je znašal 260 
evrov. Gospodinjstva v najniž-
jem dohodkovnem razredu so 
mesečno plačevala povpreč-
no 179, gospodinjstva v naj-
višjem dohodkovnem razredu 
pa 336 evrov na mesec. 
Za hrano in brezalkoholno pi-
jačo, porabljeno doma, so 
slovenska gospodinjstva v obi-
čajnem mesecu porabila pov-
prečno 306 evrov. Enočlanska 
gospodinjstva so za te dobri-

ne porabila povprečno 208, 
dvočlanska 313, tričlanska 
342, štiričlanska 379, gospo-
dinjstva z najmanj petimi čla-
ni pa povprečno 404 evre na 
mesec.
Po podatkih SURS je 49 % go-
spodinjstev v 2020 ocenilo, 
da jim finančno stanje omo-
goča, da ravno shajajo, torej 
preživijo, ne da bi kaj privar-
čevali, ne da bi živeli od pri-
hrankov in ne da bi si morali 
izposojati denar. 45 % gospo-
dinjstev je v običajnem me-
secu nekaj privarčevalo; 3 % 
gospodinjstev so živeli od pri-
hrankov, ravno toliko gospo-
dinjstev pa si je moralo denar 
izposojati, da so preživela.
Med gospodinjstvi, ki so v 
2020 imela dohodke pod pra-
gom tveganja revščine, bi jih 
samo s prihranki lahko na ena-
ki življenjski ravni največ dva 
meseca živelo 75 %, med go-
spodinjstvi z dohodki nad pra-
gom tveganja revščine pa je 
bilo takih 53 %.

Kako fi nančno shajajo slovenska 
gospodinjstva?

Kolofon
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Za svojo bodočo pokojnino var-
čujemo samo enkrat v življenju 
in popravnega izpita žal ne bo-
mo imeli, pravijo strokovnjaki iz 
Finančne hiše.
V Sloveniji večina slovenskih 
upokojencev že danes z javno 
pokojnino ne dosega prihod-
kov, ki bi jim zagotavljali dostoj-
no življenje. Za zaposlene, ki se 
bomo upokojevali v prihodnje, 
pa bodo razmere še veliko slab-
še.

Kredite odplačujemo 
še v pokoju …
Dodatno težavo povzroča čeda-
lje večja zadolženost starejših 
generacij. Vse več zaposlenih 
se upokojuje z neodplačanimi 
posojili, kar pomeni, da bodo 
morali del svojih prihodkov ob 
upokojitvi namenjati tudi popla-
čilu posojil, s tem pa bodo pot-
rebovali še večje prihodke.
V Finančni hiši, kjer so specia-
lizirani za pokojninsko in nalož-
beno svetovanje, predlagajo, da 
se najprej ozremo po svojem 
premoženju, pogledamo, koli-
ko imamo prihrankov, denarja 
in likvidnih naložb, s pomočjo 
katerih bomo črpali mesečne 
prihodke na svoja stara leta.

Kdaj je sploh pravi 
čas za varčevanje?
Vsak dan zasledimo v novicah 
nasvete, da naj začnemo var-
čevati za pokojnino čim prej. 
Seveda drži, da je treba začeti 
varčevati čim prej, najbolje ob 
prvi zaposlitvi. Če začnemo do-
volj zgodaj, lahko cilj dosežemo 
že z manjšimi sprotnimi zneski, 
kot bi jih morali varčevati, če 
začnemo varčevati v srednjih le-
tih. Čas je največji kapital, ki ga 
imate pri ustvarjanju pokojnine.

Ta izračun šokiral 
ljudi
Da bomo razumeli, kaj nam pri-
nese mladost pri varčevanju, si 
poglejmo primer zgodbe Mar-
ka in Mojce. Marko in Mojca 
sta stara 25 let in oba varčuje-
ta mesečni znesek 100 EUR. 
Oba izbereta enako naložbe-
no varčevanje s 6 % letno do-
nosnostjo. Mojca je vplačala 
12.000 EUR, Marko pa 36.000 
EUR, a na koncu dobita oba is-
ti znesek. Kako je to možno? 
Edina razlika je ta, da je Moj-
ca začela varčevati pri svojem 
25. letu starosti, Marko pa je 
z varčevanjem odlašal in začel 

varčevati šele čez 10 let, ko je 
dopolnil 35 let.
Primer jasno prikazuje, da je 
potrebnih veliko manj vpla-
čil, če začnete varčevati 10 let 
prej. Čeprav po 10 letih pre-
kinete varčevanje in do tedaj 
privarčevana sredstva pustite 
plemenititi naprej, boste v 10 
letih privarčevali isti znesek kot 
nekdo drug, ko bo začel varče-
vati 10 let kasneje in bo moral 
za isti znesek vplačevati 30 let. 
Vplačal bo 36.000 EUR svojega 
denarja, vi pa 12.000 EUR.
Donosno naložbeno varčevanje 
prinaša nadpovprečno visoke 
donose.

To je najboljše 
varčevanje za 
pokojnino
Ko se odločate za rentno var-
čevanje, je pomembno, da si 
zagotovite jamstvo mesečne 
doživljenjske rente in ne le za-
jamčenih prihrankov. 
Po raziskavah Finančne hiše 
ugotavljamo, da so potrošniki 

nemalokrat zavedeni, ko skle-
nejo življenjsko ali pokojninsko 
varčevanje, da si bodo na ta na-
čin zagotovili tudi zajamčeno 
pokojnino. Izračun pokojnine oz. 
rente je zgolj informativne nara-
ve in ni zajamčen. To pomeni, 
da bodo dejanski zneski znani 
šele čez 20 let, ko boste koristili 
pokojnino iz svojih varčevanj. Na 
tak način varčevanja si zagotovi-
te le zajamčeni kapital, s katerim 
si bodo nekega dne tudi kupi-
li rento. Cena te rente danes ni 
znana in ne more biti znana zara-
di tablic smrtnosti. Dejstvo je, da 
se življenjska doba podaljšuje, s 
tem pa se slabšajo pogoji naku-
pa rente. 
Ali ste vedeli, da se je renta od 
leta 1987 za moške znižala za 
45,9%, za ženske pa 32,3%? 
Zajamčena renta predstavlja 
resnično prednost, saj tudi v pri-
hodnje pričakujemo podaljševa-
nje življenjske dobe. Zajamčena 
renta je edini produkt, ki ponuja 
točno znano višino rente, ki se 
bo izplačevala čez npr. 20 let. 
To obročno varčevanje vam tudi 
edino v Sloveniji omogoča ne-

obdavčeno rento in dosmrtno 

izplačevanje. Poleg tega je ren-
ta tudi dedovana. Po analizah 
Finančne hiše je ena najboljših 
varčevanj tudi naložbena poli-
ca, ki vlaga v svetovno najbolj 
priznane in največje delniške 
sklade na svetu.

Prednosti tega varčevanja:

- sami se odločite za mesečni 
znesek, ki ga boste varčevali, 
znesek lahko kadarkoli zvišate;
- na koncu obdobja lahko dvig-
nete prihranke v enkratnem 
znesku;
- dvig prihrankov je po desetih 
letih neobdavčen;
- če se boste odločili za meseč-
no izplačevanje, se lahko odlo-
čite za doživljenjsko ali časovno 
omejeno rento, recimo za 10 
let;
- neobdavčena renta;
- do sredstev lahko dostopate že 
predčasno v času varčevanja.

Nova študija 
šokirala ljudi 
po vsem svetu
Družba Fidelity, ena največjih 
ameriških multinacionalk, ki 
se ukvarja s finančnim sveto-
vanjem, je izdala priporočilo 
koliko naj bi vsak posame-

znik prihranil skozi svoje ak-
tivno življenje. Njihov nasvet 
je, da moramo imeti prihranje-

nih vsaj deset letnih plač za 
življenje po upokojitvi. Če želi-
mo doseči ta cilj, bi bilo pot-
rebno, da imate mladi, ki ste 
danes stari do 30 let, na strani 

Za razvoj in krepitev pokojnin-
skega varčevanja so nujni za-
upanje in transparentnost, 
so v razpravi na investicijski 
konferenci na Bledu poudari-
li razpravljalci. Izvršni direktor 
Evropskega organa za zavaro-
vanja in poklicne pokojnine (Ei-
opa) Fausto Parente je dodal še 
razumevanje, zato se trudijo, da 
bi ljudem ponudili dobre infor-
macije.
„Da bi lahko naslovili vrzel v po-
kojninskih blagajnah, je treba 
poskrbeti za dobre in prepros-
te informacije o možnostih var-
čevanja. To mora potekati na 
dolgi rok,“ je poudaril Parente. 
Pri tem se Evropa po njegovih 
besedah trudi, da bi pomagala 
tako vladam, da prepoznajo vr-
zeli in oblikujejo strategije, ka-
ko jih zapolniti, kot zaposlenim, 
da prepoznajo svoje potrebe in 
znajo načrtovati za obdobje, ko 
se bodo upokojili.
Prihodnjo pomlad se bo na 
evropskem trgu uveljavil vse-
evropski osebni pokojninski 
produkt, imenovan PEPP, po ka-
terem bodo potrošniki iz držav 
EU lahko izbrali produkte po 
vsej EU, zanje pa bodo veljala 
enotna pravila. Vlagatelji bodo 
imeli večjo izbiro na področju 
varčevanja za starost, sistem 
bi bil bolj prilagodljiv potrebam 
posameznika.
Predsednik uprave NLB Blaž 
Brodnjak je bil skeptičen do te-
ga, kako bodo to možnost iz-
koristili varčevalci v Sloveniji. 
Ljudje namreč v večini varčujejo 
v depozitih, nekateri v gotovini, 
ter z naložbami v nepremičnine. 
Kot je dejal, se že dolgo trudijo, 
da bi ljudi spodbudili v dolgo-
ročno varčevanje v drugih obli-
kah, pa so neuspešni.
Vodja analitike pri Gospodarski 
zbornici Slovenije Bojan Ivanc 
je ocenil, da bi morali za spre-

membo vlagati napore v izobra-
ževalni sistem. Kot je orisal, bo 
imela država težave ne samo z 
vse manjšim obsegom pokoj-
ninske blagajne, odhodke bo 
imela tudi zaradi financiranja 
sistema dolgoročne oskrbe. Po-
samezniki pa vlagajo v nepre-
mičnine in nato na starost živijo 
v velikih hišah ob nizkih pokojni-
nah, je povzel.
Predstavnik britanskega zdru-
ženja delničarjev UKSA Martin 
White je menil, da bi mora biti 
sistem varčevanja za pokojni-
no transparenten. Po njegovem 
je med varčevalci in finančnim 
sektorjem, ki je eden najbolj do-
bičkonosnih, prevelik razkorak. 
„Ljudje potrebujejo nekoga, ki 
mu zaupajo,“ je dejal in ocenil, 
da bi morali biti svetovalci na 
tem področju neodvisni od fi-
nančnega sektorja.
Na razkorak med stroški in dol-
goročno donosnostjo je opozo-

ril izvršni direktor Better Finance 
Guillaume Prache. Nemalokrat 
se zgodi, da so naložbe nedo-
nosne in da ne ohranjajo vred-
nosti. Tudi Brodnjak je opozoril, 
da sedaj denar močno izgublja 
vrednost, ne samo zaradi infla-
cije, temveč tudi zaradi politike 
centralne banke. „Banke sedi-
mo na denarju, a imamo zelo 
omejene priložnosti za financi-
ranje,“ je dejal.
Na popoldanskem delu konfe-
rence, ki poteka v organizaciji 
Vseslovenskega združenja ma-
lih delničarjev (VZMD) in Evrop-
ske federacije investitorjev in 
uporabnikov finančnih storitev 
oz. Better Finance, je vlagate-
ljem investicijske priložnostih 
v Sloveniji predstavil direktor 
agencije Spirit Tomaž Kosta-
njevc. Slovenijo je predstavil 
kot izvozno naravnano gospo-
darstvo s priložnostmi v števil-
nih branžah.

za upokojitev že eno letno pla-
čo, svarijo svetovalci iz Finanč-
ne hiše.
Pri 35 letih bosta potrebni pri-
varčevani že dve letni plači, če 
bomo želeli svoja stara leta pre-
živeti dostojno. Pri štiridesetih 
letih naj bi imeli privarčevane 
štiri letne plače, pri 55 letih se-
dem letnih plač. Torej ob vsto-
pu v upokojitev naj bi imeli na 
strani 10 letnih plač. Če zaslu-
žite 1.500 EUR plače, boste za 
dobro pokojnino ob upokoji-
tvi potrebovali prihranke v višini 
180.000 EUR, oz. skoraj petino 
milijona evrov.

Štirje ukrepi, ki 
zagotovo delujejo, 
če želite privarčevati 
dovolj
1. Najprej razvijte navado varče-
vanja.
2. Vsak mesec odvedite 10 % 
prihodkov na varčevalni račun, 
osvojite osnove investiranja in 
investirajte. Tako boste ustva-
rili likvidno premoženje, ki vam 
bo omogočalo, da boste črpali 
mesečne prihodke, ko bodo le-ti 
upadli (npr. v času izgube zapo-

slitve, morda ob rojstvu otroka 
ali pa pri 65. letu, ko se boste 
upokojili).
3. Izdelajte si pokojninski načrt.
4. Vztrajajte do konca. Predčas-
no ne prekinjajte varčevanj.

Napaka, ki vas 
lahko veliko stane
Življenjsko zavarovanje je name-
njeno zavarovanju in ne varče-
vanju. Je predrago. Saj vam že 
ime “življenjsko zavarovaje” pove 
vse, da gre za zavarovanje in ne 
za varčevanje. Varčujte v rentnih 
policah brez življenjskega zavaro-
vanja, kjer si zagotovite mesečno 
dosmrtno rentno izplačevanje ali 
v naložbenem varčevanju.
Zavarovalni zastopnik vam ne 
bo povedal, da varčujte v ren-
tnem zavarovanju in se istoča-
sno zavarujte s poceni riziko 
zavarovanjem, saj najverjetne-
je tega nima v svoji ponudbi. To 
zmagovalno kombinacijo imajo 
žal v svoji ponudbi le redke za-
varovalnice.
Če želite svetovanje in brezplač-
ni izračun, nas kontaktirajte na 
info@financnahisa.si ali pokliči-
te za termin: 031 691 271.
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Skrivnost razkrita: to je najboljše varčevanje za pokojnino!

O razvoju pokojninskega 
varčevanja v Evropi
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Mednarodni dan starejših, 1. 

oktober, je letos izpostavil ak-

tualne teme, ki se nanašajo 

na starejše, med njimi je tudi 

vprašanje uporabe informacij-

sko-komunikacijskih tehnolo-

gij. Geslo tokratnega dneva je 

namreč Digitalna enakost za 

vse starosti.

Minister za delo, družino, soci-
alne zadeve in enake možnosti 
Janez Cigler Kralj je v poslanici 
ob mednarodnem dnevu zapi-
sal, da je celostna skrb za starej-
še osrednja prednostna naloga 
ministrstva. Pomemben vidik 
pri tem po njegovih besedah 
predstavlja tudi digitalna vklju-
čenost starejših.
Po njegovih navedbah si na 
ministrstvu prizadevajo, da bi 
sodobna tehnologija starej-
šim v večjem obsegu prines-
la koristi na vseh področjih 
življenja. Pomen napredka v 
razvoju informacijsko-komuni-
kacijskih tehnologij poudarja 
tudi leta 2017 sprejeta stra-
tegija dolgožive družbe. So-
dobna tehnologija lahko po 
njegovih navedbah starejšim 
omogoči aktivnejše preživlja-
nje starosti.
Eden od ciljev letošnjega med-
narodnega dneva je ozave-
ščanje o pomenu digitalne 

vključenosti starejših, da se od-
pravljajo stereotipi, predsodki in 
diskriminacija, povezani z digi-
talizacijo, pri tem pa upoštevajo 
družbenokulturne norme in pra-
vica do avtonomije.
Veliko starejših od 65 let ne 
uporablja interneta in nimajo 
pametnih telefonov. Za pomoč 
pri uporabi teh storitev mora-
jo prositi druge, kar pomeni 
ustvarjanje njihove odvisnosti 
od drugih. To pa je nesprejemlji-
vo, izpostavlja Sindikat upoko-
jencev Slovenije.

Prizadevanje 
društev za boljšo 
opremljenost z 
računalniki in 
pametnimi telefoni
V Zvezi društev upokojencev 
Slovenije ob letošnjem dnevu 
v ospredje postavljajo prizade-
vanja za boljšo opremljenost 
njihovih društev z računalniki 
in pametnimi telefoni. Njiho-
vo uporabo želijo približati sta-
rejšim, zato so v ta namen ob 
mednarodnem dnevu pripravi-
li izobraževanja.
Po statističnih podatkih za lani 
44 odstotkov slovenskih upo-
kojencev, starih od 65 do 75 

let, še nikoli ni uporabljalo in-
terneta, povprečje EU pa je bi-
lo 33 odstotkov.
Tudi na svetovni ravni so po 
navedbah Združenih naro-
dov (ZN) potrebni premiki, da 
bodo starejši bolj znali upo-
rabljati sodobne tehnologije. 
Generalni sekretar ZN Antonio 
Guterres je v poslanici izposta-
vil, da so starejši veliko več kot 
le ranljiva skupina prebival-
stva. Imajo znanje in izkušnje, 
z uporabo novih tehnologij pa 
bodo bolj opremljeni za sode-
lovanje pri doseganju trajno-
stnih ciljev.

Predstavniki mobilnih enot 
Finančne uprave Republike 
Slovenije (FURS) od sredine 
septembra obiskujejo davčne 
zavezance, ki so pred kratkim 
ustanovili podjetje oziroma na 
novo registrirali dejavnost.
Namen obiska je, da jih sezna-
nijo s pravicami in obveznostmi, 
ki jih imajo kot novoustanovlje-
ni poslovni subjekt in jim po-
nudijo pomoč ter kontakte, če 
bodo potrebovali sogovornika 
na naši strani. Finančna uprava 
si namreč želi, da so davčni za-
vezanci čim bolje informirani in 
pripravljeni na izzive, s katerimi 
se bodo srečali na davčnem in 
carinskem področju.
V slabih dveh tednih so na ta 

način obiskali že 114 novousta-
novljenih podjetnikov po vsej 
Sloveniji, med katerimi jih je 
večina s. p.-jev. Nov pristop Fi-
nančne uprave do davčnih za-
vezancev je velika večina novih 
podjetnikov sprejela z odob-

ravanjem, zato bodo tovrstne 
aktivnosti nadaljevali še z več-
jo vnemo. Tem zavezancem so 
pred kratkim postavili poseb-
no spletno stran, delili pa jim 
bodo tudi informativne letake.
Vir: FURS

Aplikacija je namenjena fizič-
nim osebam. Ponuja številne 
funkcionalnosti poslovanja s 
FURS. Poleg obrazcev, kontak-
tov in splošnih informacij med 
drugim ponuja tudi personali-
zirani koledarček, preko kate-
rega boste prejemali obvestila 
o svojih konkretnih obvezno-
stih in pravicah (npr. obvestilo 
o izteku roka plačila določene-
ga davka). Če vam delodajalec 
ne bo obračunaval in plače-
val prispevkov za socialno var-
nost, vas bomo o tem preko 
aplikacije sproti obveščali. Za-
vezancem, ki uveljavljajo olaj-
šavo za vzdrževane družinske 
člane, je na voljo predizpol-
njen obrazec s podatki iz nji-
hove lanske vloge.
Prav tako aplikacija omogoča 
delo v imenu drugih zavezancev. 
Tako lahko zakoniti zastopnik 
poslovnega subjekta in pooblaš-
čenec, v imenu zastopanega, 
vlagata in prejemata dokumente 
ter pregledujeta podatke. Apli-
kacija zakonitemu zastopniku in 

pooblaščencu ponuja prejema-
nje potisnih obvestil in obves-
til za zastopanega zavezanca in 
filtriranje prejemanja le-teh. V 
aplikaciji je na voljo tudi koledar, 
kjer so zabeleženi splošni (sivi), 
zavezančevi (rdeči) in zastopan-
čevi (zelena) dogodki. Ob tem je 
zagotovljeno tudi filtriranje pri-
kaza dogodkov na koledarju.

Za vstop je potrebna registraci-
ja ali prijava z davčno številko 
in geslom. Če ste se v eDavke 
v preteklosti že registrirali, se 
v mobilno aplikacijo zgolj prija-
vite s svojo davčno številko in 
geslom, ki ste ga uporabili pri 
registraciji na spletnem porta-
lu eDavki.
Vir: FURS
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Ob mednarodnem 
dnevu za večjo 
digitalno vključenost 
starejših

Finančna uprava po novem 
obiskuje novo registrirane 
podjetnike in jih informira

Mobilna aplikacija eDavki
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Tednik Ptuj

Kurilna sezona se bo kmalu za-
čela, trajala bo med 210 do 
240 dnevi. Cene energentov in 
storitev se višajo, zato se v mar-
sikaterem gospodinjstvu odlo-
čajo za investicije v učinkovito 
rabo energije in koristijo finanč-
na sredstva, namenjena tem 
ukrepom. 
Kot pojasni energetski sveto-
valec Ludvik Hriberšek, je za-
menjava ogrevalnega sistema 
pomembna odločitev posame-
znega investitorja, saj se celot-
na družba pripravlja za prehod 
v čas, ko želimo zmanjšati 
okoljske vplive na toplogredno 
segrevanje celotnega planeta. 
Na splošno velja, da v Sloveni-
ji še vedno uporabljamo preveč 
dotrajanih ter neustreznih kuril-
nih in ogrevalnih naprav. 
„Ker je kurilna sezona pred vrati, 
svetujem, naj bodo le-te pregle-
dane, servisirane, dimovodne 
in prezračevalne naprave naj 
bodo očiščene, saj bodo le ta-
ko nemoteno in varno delovale. 
V zadnjem času je moč zazna-
ti precejšen porast cen surovin, 
energentov in tudi storitev, za-
to je za investitorje pomembno, 
da investicijo načrtujejo tako, 
da bodo prihranili pri energiji in 
denarju. 
Seveda je investicija v toplotno 
črpalko pri sedanjih cenah elek-
trične energije še zelo ugodna 
tehnična rešitev, ker pa vsi pri-
čakujemo višanje cene električ-
ne energije, ta ne bo vedno tako 
ugodna,“ pojasni Hriberšek.
Če gre za stanovanjske objekte 
z večjo rabo energije, je po mne-
nju sogovornika še vedno ide-
alna kombinacija mala sončna 
elektrarna v povezavi s toplotno 
črpalko: „Do 31. 12. 2023 se bo-
do pogoji net meteringa proizvo-
dnje električne energije z malo 
sončno elektrarno nekako ob-
držali, po tem letu pa pride do 
sprememb v obračunu proizvo-
dnje in porabe električne ener-
gije. Lastniki kurilnih naprav na 

zemeljski plin ali utekočinjeni 
naftni plin, ki nameravajo zame-
njati ogrevalno napravo, naj le-
-to zamenjajo s kondenzacijsko 
kurilno napravo na plin, ki ima 
izkoristek med 104  in 107 od-
stotkov.“

Lesna goriva in 
sistem ogrevanja s 
pomočjo toplotne 
črpalke bosta med 
cenejšimi
Na dolgi rok so bila in bodo les-
na goriva v Sloveniji med ce-
nejšimi energenti. Posebej je 
pomembno poudariti, da so 

Pred zamenjavao kurilnega sistema si je 
treba vzeti čas za razmislek

tudi za zamenjavo dotrajanih 
kurilnih naprav s kurilnimi na-
pravami na lesna goriva mo-
žne visoke denarne nepovratne 
spodbude Ekosklada. „Pravi čas 
za zamenjavo ogrevalnega sis-
tema je po kurilni sezoni, da je 
moč investicijo kakovostno in 
učinkovito izvesti. Če pride do 
odpovedi ogrevalnega sistema 
sredi kurilne sezone, se lastnik 
ne more in nima časa kakovo-
stno odločiti za optimalno re-
šitev, ki je v večini primerov 
odvisna od veliko dejavnikov. 
Če je stanovanjski objekt v ru-
ralnem okolju, je dobro raz-
mišljati v smeri lesnih goriv, v 
mestnem jedru pa o učinkovi-
tem ogrevanju s plinom ali to-
plotno črpalko. V prihodnosti 
bodo lesna goriva in sistem 
ogrevanja s pomočjo toplotne 
črpalke med cenejšimi, sledi 
ogrevanje z zemeljskim plinom 
in direktno uporabo električ-
ne energije. Za elektro uporov-
no in IR-ogrevanje ter uporabo 
utekočinjenega naftnega plina 
ocenjujem, da bodo med draž-
jimi,“ pove Hriberšek.

Da ogrevalni sistem ne bo od-
povedal sredi sezone, sogo-
vornik predlaga redno čiščenje 
kurilne naprave in dimovod-
ne naprave s strani izbranega 
dimnikarja in izvajanje rednih 
meritev ter servisa. V zadnjem 
času je zaradi zasedenosti tudi 
zelo težko dobiti izvajalca, zato 
se je dobro na investicijo zame-
njave pripraviti po končani kuril-
ni sezoni v prihodnjem letu, ko 
pa je žal pričakovati tudi spre-
membe pri denarnih nepovra-
tnih spodbudah.

Različna višina 
nepovratnih denarnih 
spodbud
Sodobni ogrevalni sistemi 
omogočajo ob pravilni upora-
bi izrabo energenta z visokim 
izkoristkom. Če se investicija 
v zamenjavo kurilne naprave 
in ogrevalnega sistema povr-
ne v manj kot 10 letih, je vse-
kakor ekonomsko in okoljsko 
upravičena. V Sloveniji je več 
kot 300.000 kurilnih naprav 
na lesna goriva, med njimi je 
tudi veliko dotrajanih. Skup-

no imamo v Sloveniji okoli 
700.000 kurilnih in ogrevalnih 
naprav. Nekatere investitorje v 
zamenjavo prisilijo visoki stro-
ški, druge okoljska zavest, ne-
katere pa denarne spodbude. 
Veliko mladih investitorjev in 
tistih, ki izvajajo energetske sa-
nacije hiše, se odloči za toplo-
tno črpalko ter ogrevanje na 
zemeljski plin, medtem ko se 
število uporabnikov na kuril-
no olje zmanjšuje. Delež upo-
rabe lesnih goriv se povečuje 
tudi na račun visokih denar-
nih nepovratnih spodbud, ki 
na območjih, kjer imajo sprejet 
Odlok o kakovosti zraka, lahko 
dosežejo tudi do 60 % investici-
je, oziroma maksimalno 5.000 
evrov, na drugih območjih pa 
največ 50 % oz. 4.000 evrov. 
Pri tem pa je na primer za iz-
vedbo toplotne črpalke mož-
no dobiti tudi do 3.200 evrov; 
v veliki večini, kjer na primer 
stranka zamenja iztrošeno peč 
na drva ali kurilno olje, pa je 
denarna nepovratna spodbuda 
v višini največ 40 % vrednosti 
oz. 2.500 evrov. 
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Visoke subvencije za 
zamenjavo kurilnih 
naprav v starejših 
hišah
Za ogrevanje sanitarne tople 
vode v povprečju štiričlanska 
družina porabi okoli 3000 kW 
ur toplotne energije, medtem 
ko za ogrevanje povprečne hi-
še s slabo toplotno izolacijo tu-
di do 10-krat toliko. V primeru 
ogrevanja s plinom, toplotno čr-
palko in nekaterimi kurilnimi na-
pravami na lesna goriva, imajo 
kurilne in ogrevalne naprave tu-
di možnost ogrevanja sanitarne 
vode in centralnega ogrevanja 
prostorov. 
„Energetsko zelo potratno in 
okoljsko nesprejemljivo je izven 
kurilne sezone ogrevati sanitar-
no vodo s kurilnimi napravami 
na polena velikih moči z nizkim 
izkoristkom. Ekosklad nudi ne-
povratne spodbude za števil-
ne ukrepe za višjo energetsko 
učinkovitost. Za ukrepe, kot so 
zamenjava ogrevalnega siste-
ma v stanovanjskih blokih, je 
bil poleg obstoječih razpisov v 
avgustu objavljen razpis za pi-
lotske projekte celovite preno-
ve večstanovanjskih zgradb, 
kjer je predvidena višina sofi-
nanciranja do 40 % priznanih 
stroškov za najmanj tri usklaje-
ne ukrepe. V primeru, da pa se 
doseže maksimalna energijska 
prenova, pa do 50 % nepovra-
tnih sredstev. Če gre za starej-
še hiše, je zamenjava kurilnih 
naprav visoko subvencionira-
na, za socialno ogrožene pa ce-
lo do 100 % denarne spodbude 
oziroma največ 8.000 evrov za 
zamenjavo centralne kurilne na-
prave, oziroma po javnem pozi-
vu ZERO 500 do 15.000 evrov 
nepovratne 100 % denarne 
spodbude,“ razloži Hriberšek. 

V splošnem velja, da 
ima velika večina 
hiš vgrajene kurilne 
naprave s previsoko 
močjo
„Če gre za energetsko sanacijo 
celotne hiše, je moč zamenja-
ti ogrevalno napravo in preno-
snike toplote, v veliko primerih 
pa se investitorji odločijo samo 
za zamenjavo ogrevalne napra-
ve. Pri novogradnji je v elabo-
ratu gradbene fizike in načrtu 
strojnih instalacij izračunana 
in predvidena moč kurilne ali 
druge ogrevalne naprave. V 
splošnem velja, da ima velika 
večina hiš vgrajene kurilne na-
prave s previsoko močjo, kar 

zmanjšuje izkoristek energenta. 
Za povprečno stanovanjsko hi-
šo z normalno toplotno izolacijo 
je 20 kW moč kurilne naprave 
na lesna goriva popolnoma do-
volj. Tudi glede kombiniranja 
različnih virov ogrevanja je tre-
ba dobro razmisliti. Kombinira-
ne kurilne naprave na polena 
in pelete niso najoptimalnejše, 
ne za investitorja ne za okolje, 
je pa smiselno kombinirati ku-
rilno napravo na les s toplotno 
črpalko za sanitarno toplo vodo 
ali vgraditi sprejemnike sončne 
energije za pomoč obstoječe-
mu ogrevalnemu sistemu,“ po-
ve sogovornik.
Kot pravi energetski svetovalec 
mreže Ensvet Ludvik Hriberšek, 
je ob nakupu kurilne naprave 
treba upoštevati tehnične ka-
rakteristike naprav. Ker je na tr-
gu ponudba velika, je Ekosklad 

za denarne spodbude pripravil 
sezname kurilnih in ogrevalnih 
naprav, za katere je moč dobi-
ti denarno nepovratno spodbu-
do in tako investitorjem olajšal 
izbor. Če kurilna naprava ne do-
sega nizkih emisij in visokega iz-
koristka, je ni na seznamu. Ob 
tem dodaja, da so investicije v 
sodobne kurilne in ogrevalne 
naprave tudi investicije na dol-
gi rok. Ko se odločamo o celo-
viti prenovi zgradbe, je modro 
uporabiti obnovljive vire ener-
gije, koristiti možnosti finančnih 
spodbud in dolgoletne praktič-
ne izkušnje energetskih sveto-
valcev. Če ste letos z investicijo 
odlašali, lahko do prihodnjega 
leta, oziroma do konca kurilne 
sezone pretehtate možnosti, 
naredite dober načrt ter se pre-
nove ogrevalnega sistema lotite 
prihodnje leto.

nja je učinkovitejši; »odpornejši« je pro-
ti peletom spremenljive kakovosti (to se 
na domačem trgu pogosto dogaja);čistiti 
pa ga je treba redkeje kot kotle drugih 
proizvajalcev. Toby H izpolnjuje tudi naj-
strožje okoljske zahteve glede izpustov 
škodljivih delcev. Vse vrednosti izpustov 
so v okviru referenčnih vrednosti, ki jih 
predpisujejo stroga pravila nekaterih dr-
žav EU.

Vsi delovni procesi tobyjev H (vžig, zgo-
revanje, izklop gorilnika) so avtomatski. 
Kontrola zgorevanja je večstopenjska s 
pomočjo delovnega režima pri minimalni 
moči (»modulacija«). Kotel odlikuje tudi 
tiho obratovanje. V kotlu so že nameščeni 
glavni elementi kotlovnice: cirkulacijska 
črpalka, ekspanzijska posoda, varnostni 
ventil. Vrata kotla in rešetka gorilnika sta 
izdelani iz kakovostne litine.

Čeprav je sobna peč klasični izdelek, je 
kaminski kotel Toby H moderen izdelek. 
Regulacija poteka z zaslonom na dotik, z 
menijem in nastavitvami v slovenskem je-
ziku, kar je še ena komparativna prednost 
v primerjavi z večino podobnih izdelkov 
na trgu. Kotel je mogoče povezati s sob-
nim termostatom, z nakupom dodatnega 
usmerjevalnika pa ga je po brezžični po-
vezavi mogoče povezati tudi z internetom: 
z aplikacijo na mobilnem telefonu (za plat-
formi android ali iOS) je kotel mogoče da-
ljinsko prižgati in nadzorovati ter tako priti 
domov v že ogreto stanovanje. 

Dovažanje peletov iz rezervoarja poteka 
preko notranjega transportnega traku, ki 
je nameščen v rezervoarju in nato s pro-
stim padom skozi ustrezno cev do goril-
nika. Tako sta rezervoar za pelete in peč 
kotla fizično popolnoma ločena in med 
njima ni medsebojne mehanske poveza-
ve, s tem je preprečen prenos plamena 
proti rezervoarju kotla. Dodatno varovalo 
je varnostni termostat na notranjem tran-
sporterju, ki preprečuje morebiten povra-
tni plamen. Hitro in varno zažiganje pele-
tov omogoča keramični grelnik.

Promo

Kaminski etažni kotel 

TOBY H
– ogrevajte se drugače
Pomlad je tu, kmalu bo tudi poletje, a v vročini se nam ne bo 
ljubilo razmišljati o zimskem ogrevanju. A tako kot poletje hitro 
pride, tudi hitro mine, na hladne dni pa se je dobro vnaprej 
pripraviti. Spomladanski čas lahko izkoristite za investicijo v 
ogrevalni sistem: ogrevanje na pelete s kotlovskimi kamini Toby  
je učinkovit in ekološko sprejemljiv način ogrevanja v jesenskih 
in zimskih mesecih.

www.kipkop.si 
www.kaminnapelete.si

Kamini znamke Toby serije H, ki jih slo-
venskim kupcem ponuja podjetje KIP 
KOP, so namenjeni izključno uporabi v 
stanovanjskih prostorih. Gre za kotle eta-
žnega tipa in postavitev znotraj stanovanj-
skega območja. Kamini so brez izolaci-
je, tako da prenašajo toploto ne samo v 
napeljavo centralnega ogrevanja, temveč 
z neposrednim toplotnim sevanjem tudi v 
okolico. KIP KOP strankam ponuja tri mo-
dele različnih moči in dimenzij, primerne 
za različne uporabnike: H 15 (za ogreva-
nju površin do 100 kvadratnih metrov), H 
20 (do 125 m2) in H24 (do 160 m2).

V primerjavi s prejšnjimi različicami so ka-
mini serije H popolnoma izboljšani in pre-
oblikovani, med drugim je toby H sploh 
prvi kotel z avtomatskim čiščenjem goril-
nika na slovenskem trgu. Tak kamin ima 
več prednosti: zaradi boljšega izgoreva-

H15 -1699€ H 20 -1799€ H 24 -1999€

H 15

H 20

H 24

Informacije: 
030 671 650 
040 974 470 
030 671 651

PRED KURILNO SEZONO, oglasna priloga Štajerskega tednika
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Tames - podjetje z jasno 
strategijo in zaupanja 
vreden poslovni partner

Les, ki ogreje prostor

Tridesetletna 
tradicija podjetja 
Tames, d. o. o. 
Podjetje Tames, d. o. o., s se-

dežem na Ormoški cesti 14 

na Ptuju, je svojo pot začelo 

v za podjetništvo in obrt ze-

lo negotovih razmerah. To je 

bilo tik pred nastankom sa-

mostojne Slovenije, ko so za-

radi izgube jugoslovanskega 

trga propadla številna podje-

tja. Ustanavljanje novih podje-

tij, obratovalnic, je bil za tiste 

čase resnično svojevrsten po-

gum in izziv. Po več kot treh 

desetletjih so lahko upravi-

čeno ponosni, da so uspeš-

no preživeli vsa turbulentna 

obdobja, tudi obdobje zadnje 

globalne gospodarske krize. 

Uspelo jim je, ker so imeli jas-

ne cilje in ker so trdo delali, se 

maksimalno trudili za kakovo-

stno in pravočasno opravljeno 

delo, s čimer so postali zaupa-

nja vreden poslovni partner. 

Večina podjetij iz tistega ob-

dobja danes več ne obsta-

ja. Na Ptuju bi lahko na prste 

ene roke prešteli podjetja, us-

tanovljena leta 1990, ki so še 

danes aktivna. Uspelo jim je 

tudi zato, ker so se znali z re-

organizacijami pravočasno 

prilagoditi spremenjenim raz-

meram.  

Ime podjetja sestavljajo dejav-
nosti: T (trgovina), A (avtoma-
tizacija), M (meritve) E (elektro 
instalacije), S (storitve). V prvih 
letih poslovanja so strojne in 
elektro instalacije izvajali pred-
vsem v individualnih hišah, sta-
novanjih in poslovnih prostorih, 

nato so jih na osnovi pridoblje-
nih izkušenj in glede na potrebe 
tržišča začeli izvajati še na več-
jih objektih. 
Ob ustanovitvi podjetja so ime-
li štiri zaposlene, danes kolektiv 
šteje že 65 zaposlenih. »S trdim 
delom, izkušnjami in maksimal-
nim angažiranjem vseh zapo-
slenih nam je uspelo podjetje 
povečati, povečali pa smo tudi 
obseg njegovega poslovanja. 
Danes zagotavljamo celovite 
in napredne rešitve v izvajanju 
strojnih in elektro instalacij v ta-
ko rekoč vseh zgradbah: šolah, 
vrtcih, bolnišnicah, stanovanj-
skih blokih, hotelih, trgovskih 
centrih, tovarnah. Prisotni smo 
na vseh objektih javnega pome-
na in tudi pri zasebnih investici-
jah. Izvajamo vse vrste strojnih 
in elektro instalacij, od najmanj-

še pa do nekaj milijonov evrov 
vrednosti, kot je bila npr. izved-
ba instalacij v tovarni Magna v 
Hočah. Naše največje bogastvo 
so zaposleni, skupaj z njimi smo 
se odločili tako glede razvoja 
podjetja kot tudi preživetja. Za-
vedamo se, da samo strokovno 
izobražen kader, kader s tehnič-
nim znanjem, omogoča razvoj 
podjetja. Zato veliko vlagamo v 
izobraževanje zaposlenih doma 
in v tujini. Zavedamo se, da vsak 
zaposleni prispeva pomemben 
delež za to, da je podjetje lah-
ko stabilno in uspešno. Trudimo 
se, da so v podjetju zadovoljni 
vsi deležniki. Vseskozi posluje-
mo pozitivno. Ambicij nam ni-
koli ni zmanjkalo. Naša vizija 
je jasna, želimo postati vodilni 
ponudnik strojnih in elektro in-
stalacij v regiji. Postati želimo si-
nonim za kakovost, strokovnost 
in tehnično dovršenost. Smo na 
dobri poti, da to dosežemo,« je 
povedal Robert Šegula, direk-
tor podjetja Tames, d. o. o., ki je 
v družinskem podjetju, ki sta ga 
ustanovila starša Franc in Dani-

ca Šegula, zaposlen že 28 let, 
od tega 15 let kot direktor. 
V delo podjetja se je vključil že 
kot srednješolec, ko so skupaj s 

staršema in bratom nastavlja-
li delovne procese in strategijo 
podjetja, tudi zato se je najprej 
odločil za poklic elektrotehnika. 
Zaradi potreb po novih znanjih 
iz podjetništva in ekonomije je 
študij nadaljeval na Ekonomski 
fakulteti v Mariboru. Želja po 
novih znanjih iz podjetništva ga 
je pripeljala na Fakulteto za or-
ganizacijske vede v Kranju, na 
Gea Collegu pa je magistriral še 
iz poslovnih ved. 

Med prvimi 
prepoznali pomen 
družbene 
odgovornosti
Podjetje Tames ni uspešno sa-
mo v okviru svojih dejavnosti, 
je tudi eno od prvih slovenskih 
podjetij, ki je prepoznalo po-
men družbene odgovornosti do 
okolja, da se uspešnost podje-
tja ne meri le z višino dobička. V 
vseh teh letih so pomagali špor-
tnikom, društvom, šolam, jav-
nim ustanovam, humanitarnim 
organizacijam ter tudi mnogim 
pomoči potrebnim posamezni-
kom. »Uspešnost podjetja bi se 
morala meriti z zadovoljstvom 
vseh deležnikov, lastnikov, za-

poslenih, kupcev, dobaviteljev, 
države in tudi lokalne skupnos-
ti,« je prepričan Robert Šegula, 
direktor podjetja z desetimi mili-
joni evrov prihodkov letno. 

Leta 2023 začetek 
gradnje prvega 
stolpiča s 
26 stanovanji
Že leta 2007 pa so želeli gra-
diti bloke na območju Rabelčje 
vasi. Še dobro, da se je takrat 
izteklo, kot se je, da se niso od-
ločili za gradnjo stanovanjske-
ga bloka. Če bi se takrat lotili 
te gradnje, bi po vsej verjetno 
podjetje končalo v stečaju. Za-
to so raje počakali na pravi tre-
nutek, ki je trenutno na trgu 
nepremičnin več kot ugoden, 
saj povpraševanje zelo prese-
ga ponudbo. Letos so končali 
gradnjo bloka v Rabelčji vasi, 
v katerem so prodali vsa sta-
novanja. V okviru kratkoročne-
ga in srednjeročnega plana pa 
želijo na tem območju zgraditi 
še najmanj šest stolpičev s po 
26 stanovanji v vsakem. Idej-
ne zasnove že imajo. Gradnjo 
prvega stolpiča bodo začeli v 
začetku leta 2023.

Les je med gorivi še vedno zelo 
pogosta izbira, vendar ni vsee-
no, katero vrsto lesa uporablja-
te. Nekateri kosi lesa prostor 
namreč ogrejejo hitreje in učin-
koviteje kot drugi. Kateri les 
torej izbrati za ogrevanje pros-
tora?

Najbolj razširjena so 
polena
Med najbolj razširjenimi oblika-
mi lesnega goriva, ko govorimo 
o centralnih sistemih ogreva-
nja, so še vedno drva v obliki 
polen, ki se najpogosteje upo-
rabljajo za kurjenje v kaminih, 
lončenih in litoželeznih pečeh 
ter kotlih na polena. Pogosta pa 
je tudi raba kotlov na sekance, 
pelete (ki se uporabljajo tudi v 
manjših pečeh) in lesne brikete. 
Kadar za kurjavo uporabljamo 
lesno gorivo, dosežemo skoraj 
popolno izgorevanje, kar pred-
stavlja bogat vir energije, pred-
vsem če uporabljamo čiste in 
servisirane peči. 

Za ogrevanje izberite 
listavce
Seveda vse drevesne vrste ni-
so primerne za vse oblike kur-
jenja in vse namene. Za kamin 
se tako zelo pogosto uporablja 
brezov les, ki večinoma go-
ri z lepim plamenom. Po dru-
gi strani se pri kurjenju v kotlih 

centralne kurjave pogosteje 
uporablja les belega gabra, 
hrasta, bukve in robinije, 
saj imajo vsi našteti zelo viso-
ko gostoto in s tem energijsko 
vrednost. Splošno gledano je 
za ogrevanje primerneje izbra-
ti listavce, saj imajo iglavci 
glede na svojo prostornino ze-
lo slabo kurilno vrednost. Po 

drugi strani pa iglavce zaradi 
večje kurilne vrednosti na ki-
logram izbiramo za kurjenje v 
pečeh, namenjenih za kuho in 
peko. 

Poskrbite za suha 
polena
Pri izbiri lesa za kurjavo moramo 
biti pozorni tudi na stopnjo vla-
žnosti. Bolj kot je les suh, večja 

je njegova energijska vrednost, 
saj se pri kurjenju vlažnega le-
sa veliko energije usmeri v izpa-
revanje. Les sicer začne vodo 
oddajati takoj po poseku in po-
sledično postaja lažji. Priporo-
čljivo je, da se les, namenjen za 
ogrevanje, poseka takrat, ko je 
vsebnost vode v njem najnižja. 
Torej v poznem jesenskem ali 
zimskem času. Vseeno pa ta les 

ni takoj primeren za kurjenje. 
Poskrbite, da se bo že razžagan 
les, ki je v polenih pripravljen za 
kurjavo, vsaj pol leta sušil v po-
kritih, a zračnih skladovnicah, 
na prostem. Primerna za kurja-
vo so drva, ki imajo 20-odsto-
tno vlažnost; optimalna je sicer 
od 12 do 15 odstotkov, kar po-
meni, da se morajo drva sušiti 
tudi po tri leta.

PRED KURILNO SEZONO, oglasna priloga Štajerskega tednika

Foto: Črtomir Goznik

Robert Šegula, direktor podjetja Tames, d. o. o.: »Preden sem postal direktor, sem spoznal vse poslovne 
procese. Začel sem v skladišču.«

Foto: Črtomir Goznik

Tamesov blok v Rabelčji vasi je prvi blok, ki ga je zgradilo podjetje Tames. V naslednjih letih bodo na tem 
območju zgradili še šest stolpičev.
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PRED KURILNO SEZONO, oglasna priloga Štajerskega tednika5

• 20% popust pri malih oglasih
• revija STOP (spored)
• brezplačne priloge Štajerskega tednika

(Kakovost bivanja, Avtodrom, Slovenske
počitnice, Gremo na počitnice, Stotin,
Kronika leta ...)

• poštna dostava.

Dvakrat tedensko aktualni dogodki iz Spodnjega Podravja s
Prlekijo ter pregled dogajanja v Sloveniji in po svetu.

NARO ILNICA ZAČ

Ime in priimek: ______________________

Naslov: _____________________________

Pošta: ______________________________

Davčna številka: _ _ _ _ _ _ _ _

Telefon: ____________________

Datum naročila: _____________

Podpis: _____________________

RADIO TEDNIK Ptuj

2250 Ptuj

d.o.o.

Osojnikova c. 3

Naročila: tajništvo družbe Radio-Tednik Ptuj. Cena izvoda z darilno embalažo je zgolj 15 evrov, za naročnike Štajerskega tednika pa 10 evrov. 

Lepi spomini ne bledijo!Lepi spomini ne bledijo!
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Na temo sežiga odpadnega blata iz čistilnih naprav sem Ministr-
stvu za okolje in prostor posredovala zapis, del katerega je naveden 
v nadaljevanju, na zastavljena vprašanja pa (še) nisem dobila odgo-
vorov.

K zapisu so me spodbudile vladne spletne novice z dne 24. 6. 
2021 z novico »V naslednjih treh letih bo iz Sklada za podnebne 
spremembe na voljo 430 milijonov evrov«. V tej novici je navedeno, 
da Odlok o Programu porabe sredstev Sklada za podnebne spre-
membe v obdobju 2021-2023 določa tudi nove upravičene ukrepe, 
med katerimi je na prvem mestu navedena predelava odpadnega 
blata iz komunalnih in skupnih čistilnih naprav (monosežig).

Pri sežiganju nastajajo toplogredni izpusti, ki so gonilo podneb-
nih sprememb. Zastavlja se vprašanje, zakaj je med ukrepi Sklada 
za podnebne spremembe sploh naveden monosežig (in to celo na 
prvem mestu med novimi ukrepi). Na drugem mestu pa sledi ukrep 
»kritje posrednih stroškov, zaradi stroškov emisij toplogrednih 
plinov«. Ta navedena ukrepa se nanašata na emisije toplogrednih 
plinov; toplogrednih plinov pa bi naj bilo čim manj – torej nikar 
načrtovati novih izpustov toplogrednih plinov, saj imamo z že ob-
stoječimi dovolj (in preveč) težav, da je treba načrtovati ukrep »kritje 
posrednih stroškov, zaradi stroškov emisij toplogrednih plinov«. Šele 
na naslednjih mestih pa se zvrstijo ukrepi, ki prispevajo k manjšanju 
količin toplogrednih izpustov (izgradnja zaprtega reinjekcijskega 
sistema vrtin, fi nančne spodbude za naložbe v ukrepe energetske 
učinkovitosti, trajnostna gradnja skoraj nič energetskih stavb …).

Ni mi razumljivo, zakaj se monosežig istoveti s predelavo odpa-
dnega blata. Občutek imam, da se današnji človek noče izviti iz svo-
jega požigalniškega načina življenja, na katerega se je navadil že v 
daljni preteklosti, ko je spoznal ogenj.

Ministrstvo sem zaprosila za naslednje odgovore:
• zakaj dajete prednost sežigu odpadnega blata?
• zakaj se ne odločite za postopek predelave odpadnega bla-

ta, ki ga navaja strokovnjakinja z zavoda za gradbeništvo v 
članku v časopisu Delo dne 18. 4. 2020? (opomba: povzetek 

članka je dodan v nadaljevanju tega zapisa)
• pri sežiganju blata je potrebno energetsko potratno sušenje 

blata, zakaj torej izbirate to možnost?
• zakaj izbirate sežig, ki je vir toplogrednih izpustov?
• zakaj vodite aktivnosti tako, da bi sežig odpadnega blata bil 

gospodarska javna služba občin?;
država kot umen gospodar bi morala celovito reševati probleme 

– aktivnosti bi morala usmerjati v predelavo blata za sanacijo rudni-
kov in raznih degradiranih površin (torej v krožno gospodarstvo); 
namesto da bi država ravnala umno, celovito, da razreši problemati-
ko odpadnega blata na ravni države, vodi aktivnosti, rezultat katerih 
je, da si na lokalni ravni že zastavljajo vprašanja o trgovanju na tem 
področju – odpadno blato pa ne sme biti predmet trgovanja, ker je 
to potem vir zlorab, temveč je potrebno na ravni države poskrbeti 
za rešitev v duhu krožnega gospodarstva, ki bo maksimalno prijazna 
do okolja in zdravja ljudi.

Nedavna sprevržena ravnanja z odpadnim blatom, rezultat kate-
rih je odložitev nepredelanega blata v naravi (pri tem pa so akterji 
zaračunali svoj delež, kot da so delo ustrezno opravili), kažejo na to, 
da področje reševanja problematike odpadnega blata ne sme biti v 
pristojnosti posameznih služb na ravni občin, temveč mora to biti 
urejeno celovito. Dosedanja ravnanja, pri katerih se nihče ne vpraša 
glede naslednjega koraka v celotni verigi, kažejo, da to občutljivo 
področje ne more biti razdrobljena pristojnost, temveč je to treba 
urediti celovito na ravni države – in to kot krožno gospodarstvo, ne 
pa kot sežiganje, ki je vir novih toplogrednih izpustov.

Vedno hujši ekstremni vremenski pojavi, katerih posledice terjajo 
človeška življenja in povzročajo veliko škodo, nas znova in znova 
opozarjajo, da moramo prenehati z ravnanji, ki so vir toplogrednih 
izpustov. Prenehajmo razmišljati in delovati sežigalniško, saj je se-
žiganje vir toplogrednih izpustov (poleg tega pa tudi vir vplivov na 
zdravje ljudi). Treba je opozoriti, da se Slovenija segreva hitreje od 
svetovnega povprečja, zato je v naši državi še toliko bolj treba delova-
ti tako, da se ne ustvarja nepotrebnih toplogrednih izpustov.

Prosim za čim prejšnje odgovore. Predvsem pa prosim za odgovor, 
da je razmišljanje o monosežigu preteklost in da bodo nadaljnje ak-
tivnosti tekle v duhu krožnega gospodarstva brez sežiganja.

Rešitev s predelavo blata, ki sledi krožnemu gospodarstvu, je opi-
sana v članku v Delu z dne 18. 4. 2020 »V Puconcih blato preprosto 
predelajo«. Iz tega članka lahko povzamemo naslednje povzetke iz 
navedb strokovnjakinje z zavoda za gradbeništvo: blato se zmeša s 
pepelom pri optimalni vlagi (pepel mora imeti visok delež proste-
ga kalcijevega oksida) – pri optimalni vlagi se material pri vgradnji 
lahko najbolj zgosti; material na izbrani lokaciji vgrajujejo po pla-
steh, vsako plast zgostijo z valjarjem do predpisane gostote – tak 
način priprave kompozita omogoči, da v njem potečejo kemijske in 
fi zikalne reakcije, ki potencialno škodljive topne komponente spre-
menijo v netopne ali jih fi zično zaklenejo v material; s časom poteče 
v kompozitu tudi proces karbonatizacije (ta proces je podoben pro-
cesu karbonatizacije v naravnem okolju, ko se organski ostanki z 
mineralizacijo spreminjajo v lehnjak ali sigo).

Strokovnjakinja z zavoda za gradbeništvo v istem članku z dne 18. 
4. 2020 tudi pravi, da je pred sežigom odpadnega blata treba blato 
osušiti, kar pa je energetsko zahteven postopek. Pri predelavi pa ni 
potrebno energetsko potratno sušenje blata, saj se v primeru bolj 
mokrega blata doda nekoliko več pepela. Strokovnjakinja še pravi, 
da je za predelano blato dovolj prostora: treba je pomisliti na vsa 
dejansko degradirana območja v Sloveniji, na rudarske prostore, ki 
potrebujejo sanacijo, na potrebo po več milijonih kubičnih metrov 
materiala na geotehnični pregradi med Velenjskim in Šoštanjskim 
jezerom, kjer se zaradi rudarske dejavnosti pregrada stalno pogreza 
in predstavlja konstanten urgenten požiralnik materialov.

Obstajajo torej možnosti brez sežiganja odpadnega blata. Names-
to trmastega vztrajanja pri sežigu je treba iskati rešitve v posodo-
bitvi čistilnih naprav, da bi bilo možno izkoristiti fosfor, preostalo 
odpadno blato pa izkoristiti za kompozitne materiale v krožnem 
gospodarstvu.

Danica Hren, Hajdina

Pisma bralcev

Namesto sežiga odpadnega blata iz čistilnih naprav obstajajo druge možnosti
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od OKTOBRA 2021VSAK TOREK

Aktualno
Spodnje Podravje �

Dijak brez maske na 

sodišče?
�� Stran 3

Podravje
Ptuj � Konec 
septembra naj bi 
končali obnovo 5. 
prekomorske

�� Stran 2

Kmetijstvo
Podravje � Trgatev 

letos nekoliko 
kasneje, cene na 
lanski ravni

�� Stran 8

Črna kronika
Ptuj � Visoke 
kazni za pretežke 
tovornjake na 
cestah

� 

� 

� 
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Črna kronikaČrna kronika

Ptuj, Gerečja vas �

Obdolženi Silvo 
Drevenšek se brani 
z molkom

�� Stran 24

AktualnoAktualno
Spodnje Podravje �

Občine proti izstopu 

Središčanov iz muzeja 

zaradi denarja
�� Stran 2

Sakušak �� Izzvenel je že 52. Festival narodno-zabavne glasbe

Izjemen večer za Petovia kvintet Izjemen večer za Petovia kvintet 
Na oltar slovenske narodno-zabavne glasbe je 12 izbranih ansamblov, fi nalistov 52. F

Na oltar slovenske narodno-zabavne glasbe je 12 izbranih ansamblov, fi nalistov 52. Festivala NZG Ptuj 2021, polo-

žilo novih 12 polk oz. valčkov, ki tako ali drugače posegajo v naša življenja, nas razve

žilo novih 12 polk oz. valčkov, ki tako ali drugače posegajo v naša življenja, nas razveseljujejo in polnijo naša srca. 

Spisali so novo uspešno poglavje v 52-letni zgodovini najstarejšega festivala narodno

Spisali so novo uspešno poglavje v 52-letni zgodovini najstarejšega festivala narodno-zabavne glasbe. 

Več na straneh 10 do 12.Več na straneh 10 do 12.

Foto: ČG

Domovi upokojencev v Spodnjem Podravju

Vsak župan bi imel 
svoj »domski vrtiček«, 
a ne razmišlja o stroških � Strani 6 in 7

Gore smeti na MMP Gruškovje �

Tri podjetja 
so premalo 
za čisto 
okolje � Stran 3

Destrnik k �

Kdo je v resnici 
predlagal 
sodno 
poravnavo � Stran 5

so rojene

36/2021

Osrednja zgodba
Zmagovalci Kmetije

Nepozabno srčno 
potovanje Miše

potovanje Miše 
Novak

Jan in Tilen Klobasa, 

Cirila Jeršin, Kmetija 2008

Franko Bajc, Kmetija 2018 

razkazala svojo domovino

stivala NZG Ptuj
eljujejo in polnij
zabavne glgg asbe. 
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ŠTAJERSKI TEDNIK + 

revija ZVEZDE

Za neverjetno ceno: samo 1,50 €

Za vse naročnike in kupce Štajerskega tednikaZa vse naročnike in kupce Štajerskega tednika
REVIJA ZVEZDE za samo REVIJA ZVEZDE za samo 0,200,20 €
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Mali oglasi

STORITVE

PRODAJAMO razcepljena bukova 
drva vseh dimenzij in bukovo hlodovi-
no ter zelo kakovostne smrekove pelete, 
brezplačna dostava, ugodna cena. Dani-
lo Horvat, s. p., Moškanjci 1d. Tel. 051 
667 170.

ODKUPUJEMO vse vrste hlodovine iglav-
cev in listavcev, hrast, bukev, bor, smre-
ka ... Možnost odkupa tudi na panju in 
spravilo lesa. Aleksander Šket, s. p., Irje 
3d, 3250 Rogaška Slatina. Tel. 041 785 
318.

KMETIJSTVO

KUPIMO traktor, traktorsko prikolico, cis-
terno za gnojevko, krožne brane, cepilnik 
za drva in preostalo kmetijsko mehaniza-
cijo. Telefon 041 923 197.

BELE KOKOŠI in peteline, težke 4 kg. Na-
ročila sprejemamo po tel. 040 531 246. 
Kmetija Rešek, Starše 23.

UGODNO prodam trosilnik umetnega 
gnojila. Tel. 041 242 065.

P R I  P R O D A J A L C I H  Č A S O P I S O V

IZ 

NOVE 

ŠTEVILKE
www.reporter.si

BOŽO DIMNIK – Razkrivamo omrežje razvpitega lobista

ANDREJ MARČIČ – Ozadje fotografij z jahte ali kdo koga izsiljuje

BOŠTJAN UDOVIČ – Merklova je višegrajski četverici dopustila več, 
kot jim bodo socialdemokrati

BORUT DOLANC – Enigma vplivnega glavnega tajnika SDS

SONČNA ELEKTRARNA ZA LASTNO RABO

PREDNOSTI ZA VAS:

neodvisnost,
10- letne izkušnje,
plačate le razliko 

Made in EU,
preprosta in hitra izvedba.

PREDNOSTI ZA VAS:

zadovoljni kupci,
monolitna

 20 - letne izkušnje,
poštena cena in kvaliteta,
Made in Germany,

35 let garancije.

KMETIJA HUDIN išče moškega za 
vzdrževanje okolice in pomoč pri 
kmetijskih delih. Za več informacij 
pokličite 041 602 886.

RAZNO

KUPIM carving smuči, 150 cm, s palica-
mi. Tel. 031 586 218.

Z GLASBO DO SRCA

? ? ? ? ?Natalija VerbotenNatalija Verboten

VSAK 
PONEDELJEK

razgaljamo 
slavne

www.odkrito.si

REBEKA DREMELJ
Vsak dan se sliši s starši

POLKAHOLIKI
S polko navdušili Majo Šuput!

KATE MIDDLETON

JAN PLESTENJAK
IN CHALLE SALLE
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Je čas, ki da, je čas, ki vzame,
pravijo, da je čas, ki celi rane.
In je čas, ki nikdar ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.

SPOMIN
4. oktobra minevata dve leti, odkar nas je 
zapustila

Neža Bezjak
IZ MARKOVCEV 61

Hvala vsem, ki ji prižgete svečko in z lepo mislijo postojite ob 
njenem grobu.

Tvoji najdražji

Solza, žalost, bolečina
te ni zbudila,
a ostala je tišina,
ki močno boli.
(T. Pavček)

SPOMIN

4. oktobra sta minili dve leti, odkar je brez slovesa odšel naš dragi 
mož, oče, tast in deda

Ivan Zelenjak 
IZ ANKARANA

Hvala vsem, ki mislite nanj, prižigate sveče in prinašate rože ali pa 
samo tiho postojite ob njegovem grobu.

Hvala!
Vsi njegovi

Skromno si živela, 
v življenju mnogo pretrpela.
Nihče ne ve, kaj si si takrat želela.
Tam zdaj mirno spiš, a v naših srcih še živiš.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi drage mame, tašče, babice in prababice

Matilde Potrč
Z DRSTELJE 1

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji 
poti, darovali cvetje, sveče, svete maše ter nam izrekali sožalja.
Posebna zahvala patru Milanu Kosu za opravljen cerkveni obred in 
darovano sveto mašo, negovalki ge. Erni Krajnc ter pogrebnemu 
podjetju Almaja.

Vsem še enkrat iskrena zahvala.
Žalujoče: hčerke z družinami

Kakor tiho si živel,
tako tiho si odšel ...

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega partnerja, očeta, tasta in dedija

Janeza Megla
S KUKAVE 8A

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in prijate-
ljem, ki ste nam izrekli sožalje in darovali cvetje in sveče.

Hvala g. župniku za opravljen obred, gospodu Vučinu za molitev, 
gospe Dragici za govor, pogrebnemu podjetju Mir in glasbeniku za 
odigrano Tišino.

Še enkrat hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti ...

Žalujoči: Angela, hčerka Sonja z možem Ivanom, vnukinja Ale-
ksandra z Alenom, sin Boštjan z Gordano ter vnukinja Timea

Težko je pozabiti človeka, ki bil ti je drag,
še težje je izgubiti ga za vedno,
a najtežje je naučiti se živeti brez njega.

ZAHVALA

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi naše 
drage žene, mame, tašče, babice in prababice

Marije Muršec
rojene Zelenik

IZ DOLIČA 31

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti, darovali cvetje, 
sveče in za svete maše ter nam izražali pisna in ustna sožalja.

Zahvala g. župniku Jožetu Škofi ču za opravljen pogrebni obred in 
darovano sveto mašo, pevcem, govornici in godbeniku.

Hvala kolektivu kuhinje Bolnice Ptuj in kolektivu Javnih služb Ptuj 
za vso podporo in pomoč.

Zahvala tudi pogrebni dejavnosti Almaja iz Lenarta.

Vsem še enkrat iskrena zahvala.

Žalujoči: mož Viktor, otroci Valerija, Janko 
in Zdenka z družinami

Revija Naš dom že na 
prodajnih mestih in na Trafika24.si

 KULTURA BIVANJA

100 
strani za samo 

3,80 EUR

prod

  

10
rani za

,80 E
sst

33333

SVETUJEMO 
5 NAPAK PRI OPREMLJANJU DNEVNE SOBE 

ZELENA OAZA 
DOMAČA DŽUNGLA

KULT 
ARHITEKTI POČIVAŠEK PETRANOVIČ

TREND 
STARI DOBRI BETON V NOVI IZVEDBI 

TRADICIJA
OŽIVITEV MOJSTRSTVA 

DEKORATIVNEGA JEDKANJA STEKLA
SLOG

NEBEŠKA MODRINA  
INOVATIVNO

SLOVENSKI 
OBLIKOVALSKI POGRINJEK

Anton Blažek, Zgornja Pristava 14a, roj. 1949 – umrl 18. 
septembra 2021; Marija Fekonja, roj. Toš, Ločki Vrh 10, roj. 
1941 – umrla 23. septembra 2021; Rozalija Sok, roj. Peterčič, 
Dornava 107, roj. 1933 – umrla 25. septembra 2021; Slavko 
Žnidarič, Gorišnica 69, roj. 1952 – umrl 25. september 2021; 
Marija Muršec, roj. Zelenik, Dolič 31, roj. 1942 – umrla 25. 
septembra 2021; Marija Šegula, roj. Pukšič, Spuhlja 103b, roj. 
1941 – umrla 26. septembra 2021; Janez Megla, Kukava 8a, roj. 
1948 – umrl 26. septembra 2021; Štefanija Kampl, roj. Kajič, 
Zg. Hajdina 104č, roj. 1944 – umrla 27. septembra 2021; Karol 
Doberšek, Dornava 141a, roj. 1938 – umrl 26. septembra 2021; 
Alojzija Prašnički, roj. Kolednik, Paradiž 63, roj. 1932 – umrla 
27. septembra 2021; Ivana Sagadin, roj. Medved, Mihovce 59a, 
roj. 1938 – umrla 28. septembra 2021; Franc Jurič, Cunkovci 
1c, roj. 1939 – umrl 29. septembra 2021.

Umrli so 
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Danes bo na vzhodu deloma 
jasno in do večera še večinoma 
suho. Drugod bo spremenljivo 
do pretežno oblačno, predvsem 
na zahodu bodo krajevne plohe 
in nevihte, ki se bodo občasno 
razširile tudi nad osrednjo Slo-
venijo. Možni bodo tudi moč-
nejši nalivi. Še bo pihal veter 
južnih smeri, ob morju okre-
pljen jugo.

Vir: ARSO

4-dnevna napoved za Podravje

Vreme vinotoka je aprilu za poroka.

Rojstva: Nuša Ana Fajt, Gomilškova ulica 9, Ptuj – deklica Inja; 
Monika Pršec, Trgovišče 39, Velika Nedelja – deček Luka; Urška 
Štumberger, Zgornja Hajdina 157, Hajdina – deček Maks; Zinaida 
Kekić, Tomšičeva ulica 31, Slovenska Bistrica – deček Mert; Tjaša 

Gluhak, Kristan Vrh 43, Podplat – deček Kris; Tina Merkač, Za 
vrtcem 18, Fram – deklica Zoja;Tamara Plohl, Cvetkovci 72a, Pod-

gorci – deklica Anika; Adriana Gregorinčič, Vrazova ulica 6, Ormož 
– deklica Mia; Vesna Maletić, Prešernova ulica 20, Ptuj – deček 

Jakov; Klara Letonja, Gradišča 138a, Cirkulane – deklica Zala; An-
dreja Gselman, Krčevina pri Vurbergu 97 – deček Julijan; Patricija 

Kralj – deklica Glorija; Urška Ritonja – deček Aljaž; Janja Honomihl 
– deklica; Ines Lampret – deklica Vita in deklica Tia; Julija Plošinjak 

– deček Kai; Zvonka Meško – deček Liam.

Izpoved patologov Petra Kadiša 
in Tine Čakš Golec, medtem ko sta 
opisovala rane pokojnih, je precej 
podrobno in slikovito ponazorila, 
kako je Silvo „opravil“ z nekdanjo 
partnerico Mojco in njenimi starši. 
Miha Lešnik, sin in brat pokojnih, ki 
glavno obravnavo zoper nekdanje-
ga svaka spremlja vseskozi in je ob 
sojenju prisoten v sodni dvorani, se 
je tokrat raje umaknil, saj bi mu na-
zorno opisovanje poškodb pokojnih 
povzročilo preveč bolečine. Rane, ki 
mu jih je Silvo prizadejal, se ne bodo 
nikoli čisto zacelile, vsako nazorno 
obujanje spomina na tragični do-
godek pa je samo še dodajanje soli 
nanje.

Izvedenec Kadiš, ki je opravil ob-
dukcijo Mojce in Branka Lešnika, je 
povedal, da je imela Mojca v pre-
delu prsnega koša in trebuha štiri 
vbodne rane, na vratu pa ureznine. 
Usodni sta bili rani v predelu srca. 
Izvedenec je na vprašanje tožilke, 
kako močna je bila bolečina žrtve 
zaradi poškodb, odgovoril, da zara-
di šoka in kasnejše izgube zavesti 
verjetno hudih bolečin ni čutila. Ena-
ko je dejal za njenega očeta Branka, 
ki je imel 11 vbodnih ran ter ureznine 
na levi roki in obrazu, usodna je bila 
rana v srcu. Po besedah izvedenca 
bi se lahko vsi vbodi zgodili zelo 
hitro.

Tudi Jožica je bila ob življenje za-
radi rane, ki je segla v predel srca, 
zabodena je bila iz hrbtne strani, je 
izpovedala izvedenka patologinja 
Čakš Golčeva. Pokojnica je imela 24 
ran, tudi na dlaneh, kar kaže, da se 
je pred napadalcem branila. Med-
tem ko je izvedenec Kadiš ocenil, da 

Mojca in Branko hudih bolečin nis-
ta občutila, je izvedenka Tina Čakš 
Golec za Jožico dejala, da je trpela 
hude bolečine. Borila se je in pred 
napadalcem bežala, uspelo se ji je 
priplaziti iz hiše in je klicala sosede 
na pomoč.

Ob treh je bil pri Silvu 
na obisku

Pred sodišče je minuli teden sto-
pil Drevenškov prijatelj in nekdanji 
sodelavec, ki je bil 25. decembra po-
poldan pri Silvu v Gerečji vasi na obi-
sku. Po izpovedi možakarja sta se 
družila okoli 15. ure, skupaj sta bila 
kakšne pol ure, poklepetala in spila 
deci vina. Silvo po oceni priče tisto 

popoldne ni bil vinjen. Videla sta se 
po dolgem času, saj je veljala pre-
poved gibanja med občinami, ki so 
jo med prazniki sprostili. Zato se je 
možakar odločil Silva obiskati. „Bil 
sem na bencinski in ga poklical, ali je 
doma. Obiskal sem ga, pogovarjala 
sva se o običajnih stvareh, omenil je 
tudi spor z Lešniki. Deloval je zme-
den, govoril je nepovezano. Pogo-
varjala sva se o neki temi, pa je kar 
začel govoriti nekaj drugega. Ves 
čas je gledal na telefon, opazil sem, 
da je bil nemiren. Omenil je tudi, da 
pričakuje obisk sina. Menim, da je bil 
v stiski in psihično precej na tleh.“

Drevenškov prijatelj je dodal, da 
sta bila devet let tesna in dobra so-
delavca, medsebojno sta si veliko 

pomagala, v obdobju pred tragič-
nim dogodkom osebnih stikov za-
radi omejitev gibanja med občinami 
nista imela. Sta pa se slišala po te-
lefonu in se pogovarjala tudi po 10, 
15 minut. Silvovo stisko je možakar 
začutil iz telefonskih pogovorov, ki 
sta jih imela. „Vem, da je bil sam, 
hrano so mu vozili znanci, nekaj tudi 
mama. Svetoval sem mu, naj si poi-
šče zdravniško pomoč.“

Zunaj sta se 
pogovarjala, ni bilo 
videti, da bi bilo kaj 
narobe … 

Pričal je še eden od domačinov, 
ki je popoldan na božični dan, med-
tem ko je počasi peljal po ulici, iz av-
tomobila videl Mojco in Silva zunaj 
na dvorišču pred njuno novo in sta-
ro hišo. Silvo je stal pri novi, Mojca 
pri stari, med njima je bilo nekaj me-
trov razdalje, kakšne štiri. Po oceni 
priče ni bilo videti, da bi bilo kaj na-
robe. „Pogovarjala sta se, videti je 
bilo, da na miren način, saj noben ni 
krilil z rokami … Tudi nisem videl, da 
bi kateri od njiju kaj držal v rokah.“

Ista priča je bila potem v hiši, ka-
mor se je Silvo zatekel po krvavem 
obračunu z družino svoje nekdanje 
partnerke. Prizor, ko je prišel Silvo, 
je opisal takole: „Pograbil je polno 
plastenko vina, ki je bila na mizi (li-
ter in pol) in pil na eks. Bil je trezen.“

Mojca Zemljarič

Foto: MZ

Sojenje se bo predvidoma nadaljevalo ta teden, glavna obravnava je razpisana za sredo ob 9. uri.

Ptuj, Gerečja vas � Nadaljevanje sojenja Silvu Drevenšku

Največ ran je prizadejal Jožici
V četrtek se je z zaslišanjem patologov (izvedencev), ki sta opravila obdukcijo pokojnih članov družine Lešnik, nadaljevalo soje-
nje Silvu Drevenšku. Obtožnica ga bremeni trojnega umora in zanemarjanja mladoletne osebe, saj je po življenju treh otrokovih 
sorodnikov, mame in starih staršev, stregel pred njegovimi očmi.

Slovenija � Opijati v odpadnih vodah

Pod drobnogledom šole
Raziskovalna skupina Instituta Jožef Stefan (IJS) je na vzorcih 
odpadnih vod slovenskih izobraževalnih institucij določala 
vsebnost drog in zdravil, ki se zlorabljajo.

Foto: Profimedia

Rezultati so pokazali, da so najbolj razširjene droge nikotin, alkohol in 
marihuana. Med zdravili, ki se zlorabljajo, so določili ostanke morfi na 
in kodeina, med stimulansi pa kokaina.

Raziskovalci skupine za organsko analizo odseka za znanost o oko-
lju Instituta Jožef Stefan (IJS) so na vzorcih odpadnih vod slovenskih 
osnovnih in srednjih šol ter visokošolskih izobraževalnih institucij 
določali presnovne produkte dovoljenih drog nikotina oz. tobaka in 
alkohola, zdravil, ki se zlorabljajo (morfi na, kodeina in metadona) ter 
prepovedanih drog, kot so marihuana, kokain, amfetamini, metamfe-
tamini, ekstazi in heroin, so v sporočilu za javnost navedli na Institutu 
Jožef Stefan.

V raziskavo so vključili 44 izobraževalnih institucij, ki ponujajo raz-
lično stopnjo izobraževanja. Preučevane izobraževalne ustanove so 
izbrali tako v urbanih kot neurbanih območjih v sedmih slovenskih 
občinah iz šestih statističnih regij. Rezultate o razširjenosti drog so 
primerjali glede na stopnjo izobraževanja, geografsko lego in urbani-
zacijo.

Raziskava je pokazala, da so v splošnem nikotin, alkohol in mari-
huana najbolj razširjene droge, pri čemer je bila razširjenost alkohola 
in marihuane kljub različni dostopnosti primerljiva. Med zdravili, ki se 
zlorabljajo, so raziskovalci določili biomarkerje morfi na in kodeina, bi-
omarkerji metadona pa so bili pod mejo detekcije. Med stimulansi pa 
je bil najbolj razširjen kokain.

Kot še ugotavljajo na IJS, so bile v vzorcih glede na nivo izobraže-
vanja prisotne različne vrste drog. Med njimi je izstopala visoka pogo-
stost pojavljanja morfi na v visokošolskih izobraževalnih institucijah. 
Za slednje je bila specifi čna tudi pojavnost amfetamina.

Nikotin, alkohol, marihuana in kokain so bili prisotni v vzorcih odpa-
dnih voda v izobraževalnih institucijah vseh sedmih občin, medtem ko 
je bil v skoraj vsaki občini določen biomarker vsaj enega zdravila, ki se 
zlorablja. Biomarkerji vseh tarčnih drog z izjemo metadona in heroina 
so bili določeni le v Ljubljani, kaže raziskava.

Prav tako je raziskava pokazala korelacijo med dostopnostjo oz. 
uporabo kokaina ter urbanizacijo, pri čemer so souporabo alkohola in 
kokaina določili le v vzorcih urbanih območij.

Kot so pojasnili na IJS, rezultati kažejo na prisotnost drog, ki niso 
bile nujno zaužite v izobraževalnih institucijah, saj presnovni produk-
ti drog potrebujejo več časa, da se izločijo v urin. Poleg tega šolsko 
okolje zajema poleg šolarjev, dijakov in študentov tudi učiteljski zbor, 
podporno osebje in obiskovalce, ki lahko tudi prispevajo k pojavnosti 
določenih biomarkerjev v odpadnih vodah, so še opozorili.

STA
Foto: MZ

Obtoženega so na sodišču spremljali trije pravosodni policisti.
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